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SI\IO:\SRl ST - R 151m 01111

Netjiese dorpshuis nabyskole en US (114 m').
3 Slpk, 2 badk, leefarea en oopplan kombuis.
Binne-tuin, motorhuis en ekstra parkering.

DI r BOORD - R 2 l)Oll 0011

Situated in a quiet street and within walking
distance to all ameneties. 3 Bedrooms, study,
private garden with pool and double garage.

J) IE R \:\ D - R 699 000

2 Bedroomed town house (66 m2) in security
complex with pool. Lock-up garage and extra
parking.

lIELDERBERC - R 6 \1

10 ha. Beautiful mountain and ocean views. Big
dam. 7 ha ofvines include, Cabemet Sauvignon,
Shirazand Pinotage.

Immaculate propeny with quality finishes and
lovely mountain views. Entenainer's dream with
spacious under cover braai area and pool.

Ruim & stylvolle 3-slaapkamer woonstel
(183 m') met motorhuis. Ouwereldse sjarme .
Rolstoel vriendelik.

Naby skole. Vir die groter gesin. 6 Slaapkamers,
3 badkamers, studeerkamer, swembad en vele
meer!

DE\O:\ \ \1.1 n - R 12 \1

7 ha. Exclusive gentleman's estate with guest
house is situated in a beautiful valley on the
outskinsofSteilenbosch.



PRINTING: ASM·USD

PHOTO: Hennic Rudman

Die Universiteit se oudstudente en donateurs
ontvang Marleland gratis.

36

38

7

3

32

39

12

15

16

19

19

28
28
29

30

31

26
27

20

21

22
22
22

23
23

24

25
25
25

MATIESALUMNI

SPORT

STELLENBOSCH STIGTINGFOUNDATION

BROKKIESSNIPPETS

ARTIKELSARTICLES

Van sukses na betekenisvolheid - 'n universiteit van hoop

Totsiens, prof Chris

Om groen te leef

ALLERLEIMISCELLANEOUS

Eight glasses of water a day keeps the doctor away?

Jong US-professor stel hoe prys op keuses

Stellenbosch philosopher receives Harry Oppenheimer

Fellowship Award

US tolklokaal - eerste van sy soort by universiteit in die Wes-Kaap

Stellenbosch - broeiplek vir musiektalent

Internasionale studente woeker met Afrikaans

Woordfees 2007 bring landskappe bymekaar

NAVORSINGRESEARCH

US-navorsers gekies om prestigeryke navorsingsleerstoele te beklee

US skep die room in landbounavorsing

BRIEWELETTERS

IN MEMORIAM

REDAKSIONEELEDITORIAL

FAKULTEITEFACU LTI ES

Three new deans

Vennootskapskoleprojek werp vrugte af

Pynlose tandartsbesoeke dalk moontlik danksy lasers

Cum laude for CIB's first graduates

Rooibostee kry meer skop

Vegetation map makes Prof Mucina proud

From Nature to National Geographic

Ma, ek wil gaan wynkunde swot

Bosluise se dae is getel

Kundigheid in Plantpatologie aan die US aansienlik uitgebrei

Universiteit versterk bande met snyblom- en vrugtebedrywe

.-

en
+-J
C
(])

+-J
C
o
U

-C
:::J
o

...c
c

VOORBLAD:

Prof Russel Bolman en sy
gesin lei die akademiese
prosessie na afloop van sy
inhuldiging as Rektor en
Visekanselier.

Folo: Hennie Rudman
(SSFD)

CIRCULATION
Malena Fourie, Stellenbosch Foundation,
Private Bag Xl, Matleland, 7002,
Tel (021) 808-4843, Fax (021) 808·3026,
e mail. alumni(4)matIDs.sun.ac.za

Published since 1957
Year 50 01 :2007
ISSN 0025 5947

DESIGN AND LAYOUT
Uzanne Murison, Out of the Blue Creative
Commun,caMn Solutions, Tel. (021) 9473508,
wVI'/I.outoftheblue.co.za

DRUK: ASM·USD

FRONT COVER:
Prof Russel Botman and his family ICiJds the
academic procession after his instalration as
Rector and Vicr:-Chancellor.

Matieland is mailed free of charge to the
University's alumni and donors.

REDAKTEUR: MARTIN VIWOEN

REDAKSIEKANTOOR
Bemarking en Kommunikasie, Priva"a Stlk XI,
Matieland, 7602, Tel (021) 808 4921, Faks (021)
8083800. E·pos: media@Sun.ac.za

SIRKULASIE
Malena Fourie, Stellenbosch Stigting,
Privaat Sak Xl, Matieland, 7602,
Tel (021) 808 4843, Faks (021) 808 3026,
E·pos: alumni@sun.ac.z.a

Gepubliseer sedert 1957
Jaargang 50 01'7fYj7
ISSN 0025 5947

ONTWERP EN UITLEG
Llzanne Murison, Out of the Blue Creative

Communication Solutions,
Tel. (021) 9473508. 1'NIW.outoftheblue.co.La

EDITOR: MARTIN VIWOEN

EDITORIAL OFFICE
Marketing and CommunicatIon, Private BAg Xl,
Matieland, 7602, Tel (021) 808 4921,
Fax (021) 808 3800, E·m3J ddOmat,es.sun ac.za

AGTERBLAD 40

-

~
~-.-=-~ 0

..J _---'

UN IVERSITElT· STELL ENBOSCH· UNIVERSITY
jou kennlwennool-your knowledge parln,-,

.nn-fTIE-e-winkel.com
II-vlI1I-nkel is nou oop!

Bestel nau jou Matie en Universiteit Stellenbosch memorabilia soos klerasie.skryfbehoeftes.
korporatiewe geskenke en meer - alles aanlyn. (Alumni produkte sal binnekort beskikbaar wees.)

Vie"oJpoints expressed n Matieland are not
necessarily that of the editor or Stell nbosch
University.

Menings uitgespreek in Matieiand is nie nood
wendig die van die redakteur of die Urllversitelt
SteHenbosch nie.

Nie toegang tot die Internet nie?
Skakel Linda Meyer by tel (021) 886 8853 of stuur e-pos na matiewinkel@adept.co.za
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(Nuwe fluoressent ) lig

in ons lewens. Lees ons
artikel oor hernubare

energie op bi 16.
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e_ E
k het die verwaande idee dat ek iets

van rekenaars weet Ek word selfs

nou en dan gevra om 'n rekenaar

gogga by 'n kollega te gaan ontmasker.

My vals sin van tegnologiese

bedrewenheid het egter 'n doodsteek

gekry toe ek my onlangs op Facebook

begewe het Facebook is 'n vinnig

groeiende, virtuele wereld op die internet

Die profiel, oftewel persona, wat jy hier

vir jouself skep hoef natuurlik glad nie 5005

jy te Iyk of te klink nie. Maar jou kuberklets

vermoens verraai vinnig jou "tegnologiese"

ouderdom wanneer jy begin netwerke

bou, foto's rondstuur, belangegroepe

skep, aan gesprekke deelneem, 'n skool

maat in Suid-Amerika opspoor, in afkor

tings praat en in 'n maalkolk van virtuele

moontlikhede beland.

Om alles te kroon, hoor ek dat in die

kuberruimte 'n generasiegaping sowat 5

jaar is. Dit beteken dat vandag se tieners

enige iemand bo 30 as behorende tot die

oerknal beskou l Laat mens dink.

Tog wonder ek of daar werklik iets

nuuts onder die son is. So lees ek in 'n

vorige Matie/and:

Die mens van vandag word in 'n

tegniese wereld gebore; reeds vroeg

oefen die meganismes en apparaat van

die wetenskap 'n bindende mag op sy

ganse lewe uit Is dit te verwonder dat vir

vefe die uitmekaarhaal en heropbou van

tasbare dinge, die ontJeding van konkreta

'n grater sin van rea/iteit en waarde het as

om die Letterkunde of die Filosofie te

beoefen?

Raai net uit watter jaar se Matieland dit

kom? 1975, 1983 of dalk 1996? Dit was in

die Matieland van 1958 en die titel van

die artikel was "Die Universiteit in die

Tegnologiese Eeu".

Nou, in die 21 ste eeu (wat glo as die

Eeu van Biotegnologie gaan bekendstaan)

is die tegnologie met al sy uitdagings

steeds met ons.

Tegnologie kan natuurlik positief

ingespan word - veral in 'n wereld van

kwynende energiebronne en aardverhitting.

Matieland het vir Engela Duvenage,

wetenskapskrywer van die Fakulteit

Natuurwetenskappe, gevra om 'n artikel

te skryf oor hernubare energie. Sy gaan

haal die storie by prof Wikus van Niekerk

en sy Gideonsbende van hernubare

energiespesialiste en noem ook enkele

van die vindingryke projekte waarmee die

Universiteit op hierdie gebied doenig is.

Russel Botman
In hierdie uitgawe van Matieland ver

welkom ons prof Russel Botman, ens

nuwe rektor en visekanselier. Prof Russel,

eintlik reeds 'n bekende gesig op die

Matiekampus, is op 11 April amptelik

ingehuldig. Lees gerus die opsomming

van sy toespraak waarin hy sy visie vir die

Universiteit Stellenbosch uitspel.

Geniet dit

Martin Viljoen

NS: Jubileum-uitgawe kom in Desember
Omdat ons in hierdie uitgawe op prof Russel Botman fokus, het ens dit goedgedink om ons fees

uitgawe tot die einde van die jaar uit te stel. Intussen se ons baie dankie vir die pragbydraes van ons

alumni (sien bl. 4). Moenie ophou skryf nie! Soveel as moontlik briewe word geplaas en as 'n brief verkort

word, is die volledige weerg we wei aanlyn beskikbaar. Gaan besoek gerus www.matiesalumni.net.

Die foto regs het in 'n Matie/and van 1960 verskyn. Die foto is geneem deur mnr Christo S Botha.

(US Argief). Weet iemand dalk wie die studente op die foto is?
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Christo Grobler, Brussel, Belgie:
Ek doen evangelisasiewerk in Belgie en was

van 1991 tot 1996 op Maties (Helderberg)

waar ek teologie geswot het.

Ek het belang gestel in sendingwerk, en

was gereeld op uitreike saam met Studente

kerk. Belgie was egter vir my 'n misterie,

maar het my soos 'n magneet aangetrek!

Ek het in 1997 Belgie toe gekom waar ek

vir 'n jaar saam met ABC en die BEZ gewerk

het. Nou is ek al tien jaar hier. Praat al Vlaams

en Frans (bietjie minder).

Min mense besef dat ons Protestantse ge

loof eintlik sy oorsprong in Belgie en Neder

land het en dat die mense na SA gevlug het,

maar toe het Belgie nog nie bekend gestaan

Mev MTheron, Port Elizabeth:
Graag wit ek my waardering uitspreek ten

opsigte van die insiggewende tydskrif, Matie

land. Wat wei skokkend is, is dat heel op die

voorblad van Natalia gepraat word as 'n

"performer'. Waarom nie 'presteerder' nie?

Is die Stellenbosch Universiteit dan nie juis daar

om vir die behoud van ons Afrikaanse taal op

te tree nie7 Dis vir my totaal onverklaarbaar

en onaanvaarbaar. Verduidelik asseblief.

(In retrospek kon daar moont/ik 'n alternatief
gebruik word. Die woord "performer" het met
die skryf van die artikel 'n beter beskrywende
woord geblyk te wees am die vele talente en
suksesse van Natalia da Rocha te versinne
beeld. Behalwe vir u voorstel van "presteerder"
doem "verhoogkunstenaar" oak op, maar
beide sou moeilik Natalia se beroep en karak
ter weergee. Hoe dit oak al sy; Matieland
onderneem opnuut am te aile tye Afrikaanse
alternatiewe te oorweeg. Enige ander voor
stelle vir "performer" van MatiesA/umni? Red.)

Noeline Minnaar Boshoft. Kalifornie:
Ek woon in Kalifornie en geniet die laaste 32 jaar
am nuus van my Alma Mater Ie lees. Hier is heelwat
Afrikaners in die omgewing en daar word selfs
Bybelstudie in Afrikaans weekliks gedoen.

My Afrikaans is miskien nie meer van die beste na
32 jaar in die VSA nie, maar soms was ek verontrus
deur die verengelsing van Afrikaans wat ek in
sommige artikels waargeneem het. Dit wil my
voorkom dat dit gedoen word am "modern" en
"verlig" te Iyk.

Ek het gevolglik die brief in 'n vorige Matie/and

van Walter Hassenpflug baie geniet. Die Genootskap
van Afrikaners het in Stellenbosch en omgewing

as Belgie nie. Dus is dit 'n soort erfskuld

wat ek wil "terugbetaal" omdat die

mense hier nie ge'interesseerd is in die

Bybel nie. Ook ons Afrikaanse taal het

sterk bande met Vlaandere, 'n provinsie in

Belgie.

Ek is getroud met Annick, 'n Suid

Afrikaanse Belg en het 2 seuns, Marnus

en Enco.

Ons taak is veral om mense bewus te

maak van die Bybel en dat God van hulle

hou en dat Hy hulle wit help.

Belgie is 'n pragtige, kultureel sterk land

met baie geskiedenis, ou geboue, die Euro

pese parlement in Brussel, die NAVO hoof

kantore en baie maatskappy hoofkantore.

Belgie het 3 landstale: Nederlands, Frans

en Duits met Engels wat daarby kom. Ek

werk in die Nederlandstalige gedeelte op

vrywillige basis. Dus ek word nie betaal of

ondersteun deur mense nie, maar werk

self in Brussel as Dataverwerker. So kan ek

ook dan met my kollegas oor God en die

Bybel praat. Meestal begin hulle daaroor

en ek antwoord.

• Stuur vir Christo e-pos by

c.grobler@scarlet.be

Cornelis de Jager, Hermanus:
Prof Leon de Stadler verwys op die briewe

blad (Matieland 2006:2) na Afrikaans as 'n

kleiner plaaslike taal. Is die "plaaslike taal" van

Stellenbosch en omgewing nie Afrikaans nie7

En as 20 universiteite in Suid-Afrika "onbe

skaamd" eentalig Engels is, is die getjank oor
Afrikaans aan die US nie meer amusant nie.

Maar as die groot geeste wat "weet"

praat, moet ons minderes seker maar swyg.
Maar nou het ek al gewaar dat "profession

als" katastrofaal kan mistas. Spasie ontbreek

om my stelling te bewys. Mag ek net een
voorbeeld noem? Was dit nie die amateur,
Noag, wat die ark se spykers ingehamer het
nie? En was dit nie "professionals" wat die

Titanic gebou het nie?
Een van die wereld se grootste denkers,

CJ Langenhoven, se: minag jou eie, en staan
verstom dat die vreemdes nie oormekaar val

om jou te vertel hoe oulik jy is nie.

ongeveer 'n eeu gelede ontstaan en daarom voel ek
dat Afrikaans 11 )fsaaklik as voertaal op Stellen
bosch gebruik moet word. Daar is 'n spreekwoord
"When in Rome do what the Romans do". Dieselfde
voel ek moet die leuse wees op Stellenbosch.
Diegene wat voel dat hulle nie Afrikaans wil aanleer
nie, kan gerus hul opleiding by ander universiteite
gaan kry.

My kinders was al drie onder 6 toe ons na
Kalifornie verhuis het am verder te studeer. Ons
praat nag steeds slegs Afrikaans met mekaar en
selfs my kleinkinders praat vi at Afrikaans.

Hou Stellenbosch asseblief hoofsaaklik Afrikaans!

e_
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Skryf en wen!
Ons wenbrief kom van ds Gawie Ie

Roux van NOOisekl'oof (sien bl 5).

Twee bottels Landskroonwyn en 'n

handige wynsak van die Matiewinkel

is op pad na jou toe! Kontak

Landskroon by tel (021) 863 1039 of

sien www.landskroonwines.com.

Matie/and also acknowledges the

letter of Ms SMG Davis of Graaff

Reinet and will address the issue

personally. Read her letter at

www.matiesalumni.net .

Baie dankie

ook vir die

oulike skry

wes van mnr

Eben de

Jager van

Parow (sy

bydraes is

aanlyn te

sien) en

Pierre en

Nilla

Jordaan van Witsand vir hul interes

sante ieaksie op die artikel oor ou

huise op Stellenbosch. Dit kan nie

onbeloon gelaat word nie. 'n Gratis

intekening op Fynproe is op pad na

julie toe! Kontak Fynproe by tel (021)

863-1022 of sien www.fynJ?roe.co.za.

Komaan, laat
hoor van jou!
Briewe moet vergesel wees van

'n naam en adres, maar kan op

versoek anoniem geplaas word.

Briewe moet verkieslik nie langer

as 250 woorde wees nie.

Rig jou briewe aan: Die

Redakteur: Matieland, Afdeling

Bemarking en Kommunikasie.

Universiteit Stellenbosch, Privaat

Sak X1, Matieland, 7602. Briewe

kan ook gefaks word na tel (021)

808 3800 of per e-pos gestuur

word na media@sun.ac.za.

matiel nd WINTER2007 3



CSA Coetzee, Bloemfontein:
AI is ek nie 'n Matie of 'n Oud-Matie nie, geniet ek

die leesstof in Matieland Vlat ek by vriende onder
oe kry terdee.

Ons Afrikaanse sangers staan deesdae so hoog
aangeskryf, da't ek nie kan help om te wonder
waarom jUlie nie erkenning aan jul eie top

presteerder op hierdie gebied gee nie. Natuurlik
verwys ek na die een en enigste Theuns Jordaan
wat gehore so bekoor met sy fenomenale diep

basstem.
Nie steve, Kurt, Dozi, Juanita ens. ens. ens. het

aan jul Universiteit studeer nie! Julie kan met reg
baie trots wees op hom. Ek sien reikhalsend uit
na 'n foto-artikel oor hom.

Sterkte met jul gewaardeerde Groot taak.

(Baie dankie, dis 'n sinvolle voorslel en beslis een
wal ernslig oorweeg sal word vir 'n loekomslige uil
gawe. Red.)

Elrna Ross, Thaba Tshwane:
Dit blyk dat Malieland nie juis belangstel in
energie-medisyne, ook soms bekend as elektro
akupunktuur I bio-elektro stimulasie I meridian
prikkels, ens. Dit verteenwoordig verskillende
vorme van Chinese behandeling, wat ook
voorkomend kan wees.

Verskeie universiteite in die Weste het reeds
hierdie tendens aangegryp.

Dis my mening dat. as iemand die geleentheid
sou kry om navorsing te doen, dit heel moontlik
bewysbaar is dat dit 'n Groot verskil vir veral
nierlyers kan maak.

Om net meer "Westers"-georienteerde"

navorsing te doen, beteken net "meer van
dieselfde". Die Oosterlinge is hoogs ontwikkel,
en ons kan baie by hulle leer.

(Baie dankie vir die voorslel vir 'n lema. Daar word
wei navorsing oor energie-medisyne aan die US
gedoen. Belrokkenes is versoek om direk mel uIe
skakel -Red)

Rev Mapunda Ngwira, Blantyre,
Malawi:
Thank you for continued contact with the
university through the Alumnus and Malieland

magazine.
There was a request for feedback from those

of us that do not have sufficient knowledge of
Afrikaans - I feel with the current increased use
of electronic communication, an electronic
English version of Malieland and even Alumnus

would be greatly helpful. There is so much
happening at the University and to past students
which catch my attention, but the language
barrier causes us to miss out on current events.
Please consider both. options for electronic
versions (accessible by email and on website),
and also continue sending hard copies to those
that are not on your ·email list.

I value what the University has done in my life.
(Please see commenls on page 2 wilh regard 10 an
English online edition. Edilor.)

4 matiei nd WINTER2oo7

Ongelooflik! Dis al wat mens kan se oor die wonderlike vertellings

wat Matie/and ontvang het na ons in 'n vorige uitgawe MatiesAlumni

van die jare 50 versoek het om die pen op te neem. Natuurlik het

ons nie naastenby genoeg spasie om al die briewe te plaas nie, maar

ons publiseer almal volledig aanlyn by www.matiesalumni.net. Hier

kan ons net enkele uittreksels plaas.

Dr AGS Gous, Queenswood:
Op 82 jaar is Matie/and in die pos altyd 'n fris bries wat jou langs geheue

laan langs Eersterivierlaan af waai.

Jy word herinner daaraan dat die Stellenbosch ambience van jou jeug

lewens-skeppende kreatiwiteit gepak het. Myne was tydens 1943 - 1949. Jy

besef weereens dat die Matie spesifiekheid uniek in die w€neld is, en dat

daar geen krag is wat meer kan pols gee aan jou spiritualiteit, intellek, lig

gaam, verhoudings en liefde, as die vibrasie in die skaduwee van die eike

en die pieke nie. Dit laat jou snags kliphard swot, luister en uit volle bors

sing in die kerk, met intervarsity die Ikeys voos duik, gepakklere en gedas

dien en debatteer op die studenteraad, en saans in die maanskyn in die

Laan vir jou meisie vertel hoe lief jy haar het.

Jy (ek) het op Stellenbosch gekom as 'n vaal Afrikaanssprekende seuntjie

uit die Karoo wat nog nooit voorheen eers 'n professor gesien het nie.

Ewe geroer is jy, wat nog net Afrikaans kon praat, wanneer jy uitgedaag

word om Grieks, van aile tale, by 'n Skotse professor te leer wat net Engels

kon praat l ! I (Salige nagedagtenis aan dierbare ou prof Edgar).

Waar is daar beter humorsin as in Matieland? Hulle het geskerts dat prof

Edgar se cowboy bene so krom-rond was dat hy verplig was om sy blou

enkelkajuit Packard se koppelaar met sy regtervoet en sy rem en petrol met

sy linkervoet te trap!

Dankie Here, dankie Matieland. Rom' Rom l Rom!

Mev Helene (nee Steyn) Smit. Somerset-Wes:
Ek was 'n Matie 1941 - 1943 en het in Sonop gebly. Ek is 84 jaar oud

maar Stellenbosch is baie spesiaal vir my en my gesin.

Klaas du Bois en Jan Pienaar (albei al oorlede) het my, 'n 17-jarige

eerstejaar, aan Koos Meyer bekendgestel. Die Saterdag het hy vir my vir

fliek geskiet. Dit was die begin van ons kys tot ek afgestudeer het. Maar

ens vriendskap het vir 59 jare geduur tot die dag van sy dood.

Destyds was September Lentedag en dit het aan die 2de-jaars behoort

en was dit 'n prettige affere op Coetzenburg - meer genotvol as deesdae

se Jool. Toe was die studentetal so by die 3 000 en het almal geweet wie is

wie. (En almal het geweet wie is Koos Meyer).

My 3 jaar met Koos was 'n belewenis. Hy en sy maats, Chris Lombard,

Tarzan van den Berg, Dabs Bekker, Joe Badenhorst Mike en Sammy

Lenhoff het die boonste verdieping van die bekende huis Molenvliet

bewoon.

In September 1942 was Koos se Juniorjaar en het hy die hele skouspel

op Coetzenburg gereel en oorheers. Hy het ons letterlik vir ure laat kraai

van die lag. Die donkie wat deel was van die "opvoering" is saam met my

en Kalahari Uys op 'n foto.

Voor die opvoering het Koos my by Sonop kom oplaai. Hy het op een of

ander manier 'n askar en 2 perde wat dit trek by die munisipaliteit

"geleen". Pragtige blink geskrop. Destyds was dit waarmee die vuilgoed

verwyder is.

Helene Smit noo; haar OU vriende om haar te bel by tel (021) 851 5462 - Red.

Ds Danie Erasmus, Ottosdal:
Baie geluk Matie/and met u 50 jaar l

Ek was vanaf 1960 tot einde 1963 'n inwoner van Huis Fred Liebenberg

op Stellenbosch. In 1963 was dit my voorreg om as Primarius te dien. Na 'n

tyd as predikant in Swartruggens, Alice en Jamestown, is ek tans 'n emeri

tus predikant op Ottosdal.

Sterkte Matie/and vir die volgende 50 jaar. Mag God u seen.
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ill Os Gawie Ie Roux, Noorsekloof:

Baie dankie vir die praguitgawe van

Matie/and 2006:2 wat ek so pas ontvang

het.

Februarie 1958 en ek vertrek vir my ter

siere opleiding na Stellenbosch ten einde

my rceping na te volg.

Bewapen met Studentegids en ai, loop

ek 'n eensame pad am die onbereken

bare nuwlghede van die Matie-kampus te

ontgin.

Ons dra gedwee ons akkers as PSO
studente am ons te identifiseer as sotte,

kies 'n sotkoning op die mislas'ekonsert

en hou konsert dat die biesles bewe!

Vir (ds) Gideon Boshoff het Ons die

grootste respek; prof JFA Schwartz leer
ons nuwe Matieliedere op die maat van sy

voetritme: Burschen heraus, die

Universiteitslied, Gaudeamus Igitur en

ander nostalgiee.

By die waatlemoenfees by Dagbreek,

spreek die rektor, prof HB Thom, ons
eerstejaars toe en skilder die wonders van

die akademie vir ons in rooskleurige taal

asook die verantwoordelikhede van stu

dentwees.
Hand aan hand stap ons saam met die

skoner geslag (gedwonge natuurlik). Die

van ons wat nie daar geholpe raak nie, moes

maar die tiekies probeer by die Poskantoor

se slingertelefone. Wat 'n frustrasie am te

probeer deurkom na 'n speslfieke

dameskoshuis en dan tlekie vir tiekie in te

gooi in die bodemlose put van die Poswese

terwyl jy wag dat die dametJie aan diens oor
die interkom opskree na die koshuisvloer

waar jou "date" nag besig is am haar hare

droog te maak of te bad.

Ons manne het geweet lente is hier wan·
neer die damesstudente met "bobby socksn

en "kid gloves" by hulle veelkleurige
lenterokkies, rompe en bloese begm kJas

draf Natuurlik was dit oak die in-ding am

saans na aandete met jou geliefde in Die

Laan te gaan stap. Tweede beste is 'n skiet

vir koffie of nag goedkoper - 'n skiet vir

Sondagaand se kerk in 'n volgepakte

Studentekerk en dan veral wanneer JY sit en
dophou wie het nou vanaand vir wie "uitge
turn"l

Die lewe was goedkoop. As jy privaat

loseer eet jy twee heerlike etes per dag vir

twaalf pond tien (R25) per kwartaal by

Bergville langs die Studentekerk.

Daar was oak iewers 'n diskrete restaurantjie

waar Umpie Basson soms jazz-klavier

gespeel het en 'n beskele Dean Louw

gedurende middagpouses bietjie Errol
Garner op die klavier m die oefenlokaal

van die au Conserve getokkel het.

Ek se dankie vir my Alma Mater!

" ...waar die Eersterivier se walle sier tot

nou'"

Foto's urt 'n ~:~••••••;;:~Jj
Matieland van 1960

Pierre en Nilla Jordaan, Witsand:
Meisies moes Sondae 22:00 in die koshuise

wees en dit was verpligtend vir mans om

Sondae 'n pak klere te dra as hulle die kos

huis verla at. Meisies moes te aile tye rokke

buite die koshuis dra.
in die vyftigerjare moes 'n mens 'n volle

halfuur voor die diens begin, in die Studente
kerk sit om enigsins 'n plekkie te kon kry. Een

Sondagaand het die ligte afgegaan. Mnr

Lazarus van Bosmanstraat was na sy aftrede

die koster. Toe my pa van die kansel af vra:
"As meneer Lazarus in die kerk is, sal hy

asseblief opstaan", het 'n student soos blits
geantwoord: "Dominee, maar meneer

Lazarus het mos lankal opgestaan I"

'n Student is twee keer gedoop, eers in

jou eerstejaarkoshuis en dan in jou tweede

jaar wanneer jy in jou "permanente" koshuis
gekom het. Niemand van ons het enige
sielkundige of ander skade opgedoen nie!

Ek (Pierre) was self met my huiskomitee op

die rooi mat voor prof Thom omdat die uit
puttende "PT-oefeninge" vir een van die

outjies te veel was. Hy het naar geword, sy
ma gebel en 'n klag is teen ons gele.

Die kleiner kampus van daardie jare net een
loodgieter geken, mnr Van S6hnen, 'n man van

Duitse afkoms en die oupa van ons huidige

Minister van Finansies, mnr T~evor Manuel l

'n Heerlike rustige atmosfeer in die strate,

pret, plesier en studeer. Alles onder die

mantel van een gemeenskaplike taal wat ons
almal met respek gepraat het.

Klaus Werner Pakendorf, Stellenbosch:
Teen die middel van Februarie 1958 het ek

per trein vanaf Goodwood na Stellenbosch

gereis. Die Stellenbosch stasie was die kruis

pad waar die meeste studente hul eerste
ontmoeting met die US sou he.

Saam met my het baie ander studente

gereis, maar hulle het hoofsaaklik teologie

geswot (tokkelokke afgelei "van talk a lot').

Af en toe het ek myself "getreat" en 'n

"besigheid" by die Uitspan Kafee geeet
twee groot geroosterde snye witbrood met
tamatiesmoor - 'n koningsmaal vir 'n honger

student.
Ek het 'n kamer in Die Laan 22 gehuur en

etes ingeneem by oom Chris Bester in
Keeromstraat. Die kos was heerlik so eg uit

die boerekombuis, maar daar was streng
reels, en bewaar jou as jy laat aankom, vuil

vanaf die sportveld was ook nie toegelaat

nie.
Ons klas het bestaan uit sowat 40 stu

dente met slegs een dame, Carina Deetlefs.
Waarskynlik die bekendste (of berugste)

karakter was Vioog Theron, wat op 'n keer
agterstevoor op 'n donkie in die

Universiteitsgeboue rond gery het.

Sport op Stellenbosch was altyd belangrik,
en rugby was koning. Politiek was maar

redeliik eensydig, maar 'n groot tydverdryf vir
bepaalde "super regses", was die opbreek

van vergaderings gereel deur die opposisie

partye soos die Sappe of die Progge in die

Stadsaal.

Johan Loubser, Kleinmond :
AI die eerstejaarmans was in Dagbreek,
met in elke seksie 'n senior student as

raadgewer.

'n Raadgewer, mnr Bouwer Bouwer,

stuur my as nuwe eerstejaartjie om iets by
'n mede raadgewer, mnr Jannie Momberg,

vurige studente NP-lid, te gaan haal. Die

toe nog vir my 'n onbekende en ek spreek

hom per abuis aan as mnr Bromberg en
word behoorlik die kop gewas vir so 'n
flater. Ja, studente en hul politiek het ook
baie verander.

Ons is nog behoorlik gedoop met vroeg
more oefeninge, middernagtelike 'parties',

en is ingelyf deur in die lang gange van
Simonsberg in die bakoond af te kruip.

Intervarsity was 'n jaarlikse hoogtepunt

met die gepaardgaande opgewonden
heid van die 'sing-songs' wat dit vooraf
gegaan het en die geskarrel om 'n stem
pel by die hek te kry, wat vir jou 'n kaartjie

op die paviljoen verseker het.
Die jooloptog het nie veeI verander

nie, behalwe vir die kilometers se stap
langs die vlotte en blikkie skud al langs

Voortrekkerweg deur Goodwood, Parow
en Bellville.

Dan was daar die Sondagaande,
wanneer aile paaie na die studentekerk

gele; het.
Die groot karakter van daardie tyd was

natuurlik Vloog Theron.
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Prof Malvern van Wyk Smith. Grahamstad:

Mev Corrie Swart (nee Janse van Noordwyk), Bredasdorp:

Studente het nie motors gehad

nie (nie eers die rykes nie l) en

almal het geloop of fietsgery.

Tussen klasse het Victoriastraat

gelyk soos Amsterdam.

Daar was net twee bioskope in

die dorp, die Plaza en die Rec

(kort vir Recreation Theatre), wat

albei op 'n Saterdagaand net so

propvol was as die Studentekerk

die volgende oggend.

Die twee uitstaande predikers

van my dae was Kosie Gericke,

"Ma, ek wil gaan drama

swot", het my laat terugdink

aan my een jaar by die ou

Drama Department in 1964.

Wat 'n wonderlike jaar met

dosente 5005 Rina Botha, wat

my 'n gly in imperial mints

gegee het. Prof Fred Engelen

kon jou in Vlaams lekker sleg

se as iets nie reg was nie, tog

het ons groot respek vir hom

gehad. Tine Balder, sy vrou,

het ons teatergrimering

geleer en ons was mal oor

later Visekanselier van die universiteit, en

Andries Treurnicht, later die gedugte en

verkrampte leier van die Konserwatiewe

Party. Albei kon die kerkteels lospreek.

Toe ek hom jare later ontmoet as 'n

kandidaat vir die Progressiewe Party het hy

my met verstommenis aangestaar.

'n Klompie van ons, waaronder HW van

der Mer\"Je, Jan Loubser en ('n bietjie later)

Van Zyl Siabbert het die Kontakstudiegroep

gestig en het gepoog om "nie-blanke"

sprekers 5005 Adam Small na die kampus uit

te nooi, maar dit het maar naelskraap gegaan.

haar. Gisela Tager het beweegkunde

gegee en moes ons mooi luister om haar

Engels te verstaan. Jo Geevers het

teatergeskiedenis aangebied. Elize

Ziervogel het ons alles van kostuums

geleer. Willem de la Guerre was die

department-sekretaris en sieketrooster vir

al die studente. Meneer Jef Contryn,

besoekende Vlaamse Poppemeester, het

ons alles van poppekas geleer.

Dankie vir elke uitgawe van Matieland,

ek geniet al die leesstof, al het die kam

pus nou vir my vreemd geword met al die

nuwe geboue en koshuise.

Mnr Eddie Rademeyer, Louis
Trichardt:

Toe ek in 1948 met die trein uit Rhodesie

op Stellenbosch aangekom het, het ek baie

gou by die musiekbedrywighede ingeval.

Sangfeesaand was die jaarlikse vertoon

plek waar al die kore saam kon optree.

Omdat ek 'n soort vreemdeling was uit die

Noorde, moes ek inval by die PSO-koor

(Privaatstudente organisasie-koor).

In 1948 was ons koorleier Ernie Marais, 'n

tokkelok. My eerste sangfeesaand was 'n

wonderlike ondervinding en die emosie wat

dit by my opgewek het is nog steeds deel

van my lewe.

Jare nadat ek weg is van Stellenbosch het

ek in Bulawayo, met verskeie toere wat die

US-koor na Rhodesie onderneem het, gehelp

met die reelings in die mooi stadsaal op

Bulawayo.

Ek het daar (in Bulawayo) grootgeword en

was vakhoof by een van die hoerskole. Dit

was 'n groot genot om vir Philip McLachlan

by ons huis te ontvang.

Hy het my in detail vertel hoe hy die

dirigeer\"Jerk behartig het. Die telmate het

hy gememoriseer en het nooit die blad

musiek gevolg nie. Mag die kore op

Stellenbosch nooit taan nie - hulle vorm in

my geheue die hart en siel van die Eikestad.

(Eddie Rademeyer was 'n "George Formby
sanger" van 1948 - Red.)
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US se nuutste eregraduandi
Die digitale pionier en voorsitter van
Microsoft, Bill Gates, die maatskaplike
entrepreneur en sakevrou Wendy Luhabe

en die veteraan politikus en kampvegter
vir menseregte, Helen Suzman is tydens
die Desembergradeplegtigheid van die
Universiteit met eregrade vereer, terwyl

die wereldbekende wetenskaplike en

chemikus, prof Chintamani Nagesh
Ramachandran (CNR) Rao van Indie in

absentia tydens die
Maartplegtigheid vereer is.

Bill Gates, waarskynlik
een van die invloedrykste

mense op aarde, is vereer vir
sy merkwaardige pionier
swerk as leier in die digitale
era, waardeur hy die digitale
wereld vir gewone mense meer
toeganklik gemaak het, en vir

die onbaatsugtige gebruik van
sy rykdom om onderwys en
gesondheid na mense in armer
lande te help bring.

Wendy Luhabe is vereer vir
haar insig en haar rol as een van

die invloedrykste sakevroue in Suid-Afrika
en Afrika, wat deur haar verset teen
stereotipering en vooroordeel 'n onmeet
bare bydrae tot die ekonomiese
bemagtiging van vroue in die sakewereld

gelewer en terselfdertyd 'n reuse rol
gespeel het as een van die argitekte van
'n nuwe maatskaplike, politieke en

ekonomiese bestel in Suid-Afrika.
Sy het al talle top-poste in die sake

wereld beklee, onder andere voorsitter van
Vodacom, die Industrial Development
Corporation (I DC), Alliance Capital en
Vendome SA. Sy is kanselier van die

Universiteit van Johannesburg.
Die US het Helen Suzman vereer vir haar

onverskrokke en onbaatsugtige optrede
as kampvegter vir menseregte en haar vol

gehoue en vreeslose pogings oor vele deka
des in belang van 'n demokratiese politieke
bestel in die Republiek van Suid-Afrika.

Vir 13 jaar het sy aileen die Progressiewe
Party in die Parlement verteenwoordig en
het sy haar onverpoosd teen veral rasse
diskriminasie en vir 'n demokratiese
bedeling uitgespreek.

Agt en twintig eredoktorsgrade is reeds
aan haar verleen en sy is ook twee keer vir
die Nobel Vredesprys genomineer. In 1989
is sy vereer met die titel Dame of the
British Empire - voorwaar 'n besondere
prestasie vir 'n buitelander.

Prof CNR Rao is vereer vir sy belangrike
bydraes tot verskeie terreine van fisiese en
vastetoestand chemie, en sy verbintenis tot
voorpunt wetenskaplike navorsing en die
aanwending van die wetenskap en tegno

logie vir die oplossing van die dringende
probleme van die samelewing. Hy is een
van die hoogs aangeskrewe wetenskap
likes van die Derde Wereld en president
van die Third World Academy of Sciences.
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Bo: Mnr Bill Gates, wat nie die
geleentheid kon bywoon nie, het 'n
spesiale videoboodskap laat opneem
wat tydens die geleentheid gespeel
is. (Foto: AnIon Jordaan (SSFD»

Middel: Nuwe eregraduandi, me
Helen Suzman en me Wendy Luhabe
(FOlo: Anton Jordaan (SSFD»
Onder links: Prof CNR Rao

University's latest honorary graduates
The University boasts four new honorary graduates: digital pioneer and chairman of Microsoft. Bill Gates.
social entrepreneur and businesswoman, Wendy Luhabe, and veteran politician and champion for human
rights, Helen Suzman. who received their degrees at the Oecember graduation ceremony. Avideo was played
of Bill Gates receiving I,is degree in absentia. An Ilonorary doctorate (in absentia) was bestowed on the
world-renowned scientist and chemist, Prof Chintamani Nagesh Ramachandran (CNR) Rao of India, at the
March graduation ceremony.

Beter diens vir studente met spesiale leerbehoeftes

Die personeel van die KSSL is me
Corlia Harmsen, me Marcia Lyner
Cleophas, me Connie Park en me
Pippa Louw. By hulle is mnr Lesley
Olivier, 'n visueel gestremde student.
(Foro: Anton Jordaan ISSFD)

'n Beter diens. Dis die belofte van die Kantoor vir
Studente met Spesiale Leerbehoeftes (Gestremdhede),
oftewel die KSSL, wat vroeer vanjaar geopen is.

Die Kantoor vorm deel van die Sentrum vir
Studentevoorligting en -ontwikkeling (SSVO) en streef
daarna om 'n bewustheid van diverse leerbehoeftes
en gestremdhede te skep en dien ook as skakel
tussen sowel voornemende en ingeskrewe studente
en die betrokke fakulteite.

"Ons wil graag studente met spesiale leerbehoeftes
doeltreffend op kampus integreer deur 'n holistiese
ondersteuning te bied. Dit sluit in akademiese, sosiale
en sielkundige aspekte:' s1' Corlia Harmsen, Skakel
beampte van die KSSL.

Die Kantoor fokus ook op kampuswye toegank
likheid, onder meer die fisiese toeganklikheid van
geboue.

Die KSSL spog met 'n brailleringslokaal wat
steundienste soos die omskakeling van tekste in
braille, rekenaars met skermlees- en Zoomteks
sagteware en masjiene wat tekste vergroot
(Lastronmasjien), bevat.

Kontak Marcia Lyner-Cleophas, Hoof: KSSL by
telno (021) BOB 3497 of per e-pos by
cleophas@sun.ac.za of vir Corlia Harmsen by
telno (021) BOB 3675 of per e-pos by
corliah@sun.ac.za vir meer inligting.
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Contact Prof Mike van Oudtshoorn at
tel (021) 918 4390 or via e-mail at
mike.vanoudtshoorn@acilc.usb.ac.za or
Dr Caroline Horner at tel (021) 918 4260 or via
e-mail atcaroline.horner@acilc.usb.ac.za for
more information.

At the launch of the USB's new
Africa Centre for Individualised
Learning and Coaching were
Prof Wim Gevers, USB associate
director: academic, Dr Caroline
Horner director of the centre, (from
right) Prof Mike van Oudtshoorn,
chair of the centre and founder of
the i-coach academy. Frik Landman,
CEO of USB-ED and Thian
Combrinck, head of partnership
programmes at USB-ED.

The only internationally accredited academic

master's degree in coaching in South Africa - the

Master's degree in Professional Coaching - will soon
be offered by the recently launched Africa Centre
for Individualised Learning and Coaching (ACILC) at
the University of Stellenbosch Business School (USB).

ACILC. a joint undertaking of the USB and the
i-coach academy at Middlesex University in the UK.
focuses on the international development of
advanced coaching and learning practice through
research and education, with special attention to

models relevant to Africa.
Presently, ACILC offers the degree through

Middlesex University. APhD can also be obtained,
while short courses and a certificate
programme in Coaching Practice are
offered through USB Executive
Development Ltd.

According to Prof Mike van
Oudtshoorn, chair of ACILC and
academic dean of the i-coach
academy, coaching has become
an important learning process
worldwide, especially in
accelerated learning. It is an
empowering process that builds
capacity and helps people to

I~~::::::~~~~~~~~-:: realise their potential. and
organisations to enhance their performance.

"AClLC's coaching programmes are not business
specific. Hence, the coaching skills acquired here
can be applied in any industry."

USB launches
Africa's first
centre for
individualised
learning and
coaching

Stet Coetzee to head AHI

Prof Stef Coetzee, spesiale professor aan die
Universiteit van Stellenbosch Bestuurskool
(USB) is aangestel as uitvoerende direkteur
van die Afrikaanse Handelsinstituut (AHI) in
Pretoria_ Hy gaan sy rol as akademikus op die
gebied van Veranderingsbestuur, Organisasie
vernuwing en Volhoubare Ondernemings ver
laat om die leisels by die AHI oor te neem.

Hy qaan van 1Oktober 2007 by die AHI

aansluit.
"Ek sal graag 'n rol wit speel om die

kundigheid by universiteite te mobiliseer tot
voordeel van die sakesektor en ontwikkeling
van die land:' het prof Coetzee gese.

Oor sy tyd by die USB het hy gese dit was
qekenmerk deur sy bydrae tot die Afrika
Studiegroep vir die Nepad-sekretariaat in die
veld van ekonomiese beleidsontwikkeling. Hy
het vyf verslae die lig laat sien.

Prof Eon Smith, direkteur van die USB, het
gese prof Coetzee het gedurende sy relatief
kort dienstermyn by die USB 'n betekenisvolle
en posiliewe impak op die USB gemaak.

USB se prof Stef
Coetzee aangestel in
toppos by AHI
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Prof Stef Coetzee of the Business
School has been appointed as the
new Executive Director of the
Afrikaanse Handelsinstituut, a business
organisation, in Pretoria.

Marlene van Niekerk receives Hertzog Prize: Well-know author Prof Marlene van Niekerk
has a new feather in her cap. She received the sought-after Herlzog Prize from the SUld-Afnkaanse
Akademle vir Wetenskap en Kuns (South Afncan Academy for Science and Art) for her book, Aqaat.

Marlene van Niekerk ontvang HertzogprysProf Marlene van Niekerk
{Foto: Li n80t ai

Prof Marlene van Niekerk, Dosent in Afrikaanse en
Nederlandse Letterkunde en Koordineerder van

die Meestersgraad in Kreatiewe Afrikaanse Skryf
kunde aan die US, is vanjaar se wenner van die
gesogte Hertzogprys vir haar boek Aqaat. Die Suid
Afrikaanse Akademie vir Wetenskap en Kuns hel
terselfdertyd ook die CL Engelbrechtprys vir Letter
kunde, ook vir Aqaat, aan haar toegeken.

Van Niekerk is verder deur die Klein Karoo Nasio
nale Kunslefees (KKNKl vereer met 'n Afrikaans Onbe
perk-toekenning in die kategorie "Vernuwende Denke".

Vir Aqaat het prof Van Niekerk in 2005 die
Universiteit van Johannesburg-prys gewen, asook
die MNet-prys en die WA Hofmeyr prys. In 1995 het
sy die MNet-prys en die CNA-prys vir die ewe bekende
Triomfverower, asook die Noma-prys vir publikasie

in Afrika. Triomf is in verskeie tale vertaal en is goed
ontvang in Amerika. Aqaat was 'n Groot sukses in
Nederland (Querido 2006) en sal voorts verskyn by
Little Brown in Engeland, by Gallimard in Frankryk en

by Neri Pozza in IIalie.
Die Hertzogprys word beskou as die vernaamste

prestige prys in Afrikaans en gee erkenning aan
letterkundige werke van hoogstaande gehalte in
Afrikaans. Dit word jaarliks om die beurl toegeken
aan poesie, drama en verhalende prosa.

Die CL Engelbrechtprys word toegeken vir die
beste gepubliseerde Afrikaanse letlerkundige werk:
roman, bundel. kortverhale, drama of poesie.
• Die Departement Afrikaans en Nederlands bied ook
jaarliks kort slypskole aan vir digters en skrywers.
Sien www.sun.ac.za/afrndl vir meer inligting
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Navorsingsfondse vir
kreatiewe uitsette
'n eerste vir die akademie!

Die Universiteit Stellenbosch se besluit om

navorslngsfondse beskikbaar te stel vir
kreatiewe uitsette - kunswerke, toneelopvoerings,
literere publikasies of musiekstukke - van die
Fakulteit lettere en Soslale Wetenskappe, is 'n eerste
in die geskiedenis van Suid-Afrikaanse universiteite.

Veertien navorsers in die Fakulteit het navor
singsfondse ontvang vir hul kreatiewe uitsette. Hulle
is me Jean Brundrit (Visuele Kunste), me Katherine
Bull (Visuele Kunste), prof Keith Dietrich (Visuele
Kunste), me Elizabeth Gunter (Visuele Kunste),
prof Marlene van Niekerk (Afrikaans en Nederlands),
me Pamela Kierman (Musiek), mnr Luis Magalhaes
(Musiek), me Suzanne Martens (Musiek), dr Corvin
Matei (Musiek), mnr Mario NI'l (Musiek), prof Hans
Roosenschoon (Musiek), prof Nina Schumann
(Musiek), mnr Bennie van Eeden (Musiek) en

me Magdalena Roux (Musiek).

A ad
veree
sewe
van US
Benewens die gesogte Hertzog- en Cl Engelbrecht

prys wat aan prof Marlene van Niekerk, vir Agaat.

toegeken is (sien brokkie links), is daar 'n verdere
aI's aan toekennings van die Suid-Afrikaanse
Akademie vir Wetenskap en Kuns.

Dr Edwin Hertzog (Voorsitter van die Raad) het

die Frans du Toit-medalje vir Bedryfsleiding ontvang
as voorsitter van Medi-Clinic vir sy leierskap en
verbintenis tot ontwikkeling in sy veld.

Prof Pierre du Toit (Politieke Wetenskap) is

bekroon met die Stals-prys vir Politi eke Wetenskap
vir sy vernuwende werk wat nil' huiwer am oak

ongewilde boodskappe te bring nil'.
Prof Johann Mouton (Sosiologie en Sosiale

Antropologie) se baanbrekerswerk het hom die
Stals-prys vir Aigemene Wetenskapsleer en
Aigemene Navorsingsmetodologie besorg.

Prof Koot Reinecke (Plant- en Dierkunde) het die

Havenga-prys vir BiologiesI' Wetenskappe ontvang
vir sy rol in nasionale en internas/onale vak
verenigings en vir sy publikasies en wetenskaplike

voordragte.

Volgens prof Sandra Klopper, Visedekaan: KunstI'
en Waarnemende Voorsitter van die Departement
Musiek, gee die US met hierdie stap erkenning aan
kreatiewe uitsette as 'n vorm van navorsing.

"Navorsers wat nil' in die kunste werk nil', besef
nil' altyd wat navorsing in die kunste behels nil' en
dat daar net so veI'l navorsingswerk gedoen wo'rd as
in enige ander vakgebied:' se sy.

Oil' voorstel om navorsingsfondse aan navorsers
in die kunste beskikbaar te stel vir kreatiewe uitsette
is oorspronklik deur prof Temple Hauptfleisch van
die Dramadepartement en prof Hennie Kotze,
Dekaan: lettere en Sosiale Wetenskappe gemaak.

Daarna is riglyne opgetrek vir die evaluasie van
kreatiewe uitsette in drama, musiek, visuele kunste
en Iiteratuur wat oak na ander universiteite gestuur
is vir terugvoer.

Verder word daar beoog am ander universiteite
te nader am saam te span met die US am deur

Prof Michael Samways
van die Oepartement Bewarings
ekologie en Entomologie

Prof Michael Samways (Bewaringsekologie en
Entomologie) is die Senior Kaptein Scott-gedenk
medalje toegeken vir sy jarelange bydrae tot die
omgewingsbiologie en sy impak op verskeie fronte.

Prof Jan van Vuuren (logistiek) en Nicky
Pantland van Oxfordshire, VK, is die Douw Greeff
prys toegeken vir hul artikel "Oil' Suid-Afrikaanse
uitgebreide maritieme gebied: 'n alternatiewe
metode vir die bepaling van die voet van die
kontinentale helling, gepubliseer in die SA Tydskrif
vir Natuurwetenskap en Tegnologie".

Seven from University honoured
Aparl Irom Prof Marlene van Niekerk's Hertzog

Prize. a further six people wllh University til'S

were honoured by the SUid-Afrikaanse Akademie

vir Wetenskap en Kuns (South African Aeatlemy

for Science and Art).

navorsingsfondse erkenning te gee aan navorsers in
die kunste se kreatiewe uitsette. Oil' volgende stap
is om die Onderwysdepartement te nader om hulle
beleid insake die nie-erkenning van kreatiewe
uitsette as navorsing in die kunste te verander.

"Ek dink die Universiteit se toekenning van
navorsingsfondse vir kreatiewe uitsette in die
kunste en die werk aan riglyne vir die evaluasie van
hierdie uitsette is 'n groot stap, tekenend van
erkenning en respek vir die tipe werk wat ons doen:'
het prof Klopper gese.

Creative output to be awarded
In an innovative stl'p, the University has awarded
research funds for crealive output - a lirst in the
history of Soulh At rican universities. Fourteen
researchers in the Faculty of Arts and Social

Sciences are the first recipienls.

Stellenbo ch University
tuden ranked in top 20

in interna ional moot
co c petition

Ateam of law students from Stellenbosch
University recently finished in 16th position

out of 178 universities in the 14th Annual Willem
CVis International Commercial Arbitration Moot
held in Vienna.

The team was represented by Chrystal October,
Malcolm Ratz, Andre Peiser and Franziska Myburgh,
and coached by Prof Mustaqeem de Gama and Mr
louw IKriegler from the Faculty of Law. This is the
University's best result to date following its over
all ranking of 25th position in 2005.

The annual Willem CVis International
Commercial Arbitration Moot is the largest of its
kind and is aimed at encouraging students to
study international commercial law and arbitra
tion, a method of dispute resolution that enjoys
marked preference in the international business
world, and to apply the knowledge so gained to a
concrete problem. In the process, students also
gain experience in the techniques of litigation.

The competition consists of three parts.
Students are presented with an international busi
ness transaction dispute and are required to write
memoranda for both the claimant as well as the
respondent. After the written memoranda have
been submitted teams gather in Vienna where the
oral arguments of the teams are adjudicated.
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~ Ingenieurstudent ontvang Kanseliersmedalje

Iieks in Neelsie staar
sluiting in die gesig

Foto links: Die Bestuur van die Universiteit het
vroeer vanjaar deelgeneem aan die "March in
March" ter ondersteuning van die US se
MIVNigs-program (Foro: Anton Jocdaan (SSFD))

daar geen nuwe MIV-infeksies teen 2012 op kampus
sal wees nie - en die "Grow Up, Gel Tesled"-veldlog
onder die kampusgemeenskap Ie bemark.

Die "Grow 'Up, Get Tested"-veldtog is 'n inisiatief
van die US se MIV-program waarin die Universiteit se
MIV-beleid en die bestuur van die MIV-strategie
gekoordineer word.Die Rektor, prof Russel Botman, enlede van sy

bestuurspan het hulle sleun vir die MIV/Vigs-pro
gram van die US getoon deur deeI te neem aan 'n
optog in Victoriastraat vroeer hierdie jaar.

Die optog genaamd die "March in March", is
gereel om die visie van die MIV/Vigs program' dat

"Grow Up, Get Tested"
veldtog by US gehou

Die Universiteit ken jaarliks die Kanse
liersmedalje toe aan 'n finalejaarstudent
wat uitnemend presteer het. Dr Barnardo

het die toekenning by die Gradeplegtig
heid in Desember ontvang.

Dr Celeste Barnardo
{Foto Anton Jordaan (SSFD»)

maar ongelukkig moet ons nou. na baie jare se
finansiele ondersteuning en grasie. 'n verantwoorde
like besluit neem. Die area kan moontlik in goeie ver
huurbare ruimte omskep word en hierdie uitbreiding
van die huurdersamestelling kan die Neelsie se
aantrekkingskrag vir studente aansienlik versterk.'n
Finale besluit sal geneem word nadat aile insette
deeglik ondersoek is aangesien daar ook 'n sterk
argument vir die voortbestaan van die diens is."

Save the Neelsie Cinema, 'n groep besorgde
studente en personeellede, werp alles in die stryd om
die teater te laat voortbestaan. Die groep se onder
meer dat die studentegemeenskap se belange belang'
riker is as die najaag van wins en dat die ral wat
kunsfilms in die diversifisering van die US-gemeen
skap speel. nie genoeg beklemtoon kan word nie.

Vol gens mnr Johan du Bois, woordvoerder van
die groep, is hulle besig met 'n voorlegging vir die
Universiteit oor hoe die teater ekonomies lewens
vatbaar bestuur kan word.

'n Opsie is om die teater as 'n semi-kommersiele
onderneming te bestuur. Dit kan beteken dat die
teater ook vir ander funksies gebruik word of dat
net een van die twee teaters dalk sluit.

'n Verdere uitdaging is dat die teaters dringende
opgraderingswerk nodig het.

Kontak me Sunette Brink by lei (021) 808 3582 of
per e-pos by sbrink@sun.ac.za.

'n Student in siviele ingenieurs

wese is 2006 se ontvanger van
die Universiteit se gesogte
Kanseliersmedalje.

Dr Celeste Barnardo, een
van die beste voor- en na

graadse studente wat nog aan
die Fakulteit Ingenieurswese
gestudeer het, het 'n gemid

delde van 87,8% al oor al haar
studiejare gehandhaaf. Sy het
in 2006 haar PhD in Siviele

Ingenieurswese verwerf.

0-

Die Protea Cinema in die Langenhoven Studente
sentrum (Neelsie) sal moontlik binnekort sy deure

moet sluit. Die twee teaters bestaan sedert 1995.
Volgens me Sunette Brink, Bestuurder van die

Neelsie, was die teaters meestal as 'n diens aan stu
dente beskou en deur die sentrum onderhou. Die
Neelsie is egter 'n besigheid en word op kommer
siele beginsels besluur.

"As bestuur staan ons glad nie onsimpatiek
leenoor die versoeke om nie die teater te sluit nie.
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Photos: Some guys have all the luck. Mr Matie/and 2007, Joe
Warren, with Ms Matieland 1st princess, Madelein Grobbelaar
and 2nd Princess Richel/e Burger. In (ront is Ms Matie/and 2007,
Tara Nissen. (Photo: Anton Jordaan (SSFD))

Top photo: Heemstede and Huis Visser also won (irst prize (or
Vlotte. (Photo. Die .~e)

The

combined

team of Heemstede and

Huis Visser were crowned winners of this years RAG

(Jool). Second place belonged to Nerina and

Simonsberg while Erica and Dagbreek came third.

The theme this year was "Merlin & Monroe" which

proved to be spectacular when applied to the annual

Float Procession and Vensters. The combination of

myth and Broadway resulted in original and colorful dis

plays to entertain the spectators at both events.

New on the scene was the first ever Mr Matieland

with Joe Warren as the eventual winner. Ms Matieland

2007 is Tara Nissen.

The male and female finalists combined efforts to

raise in excess of R100 000, which will be allocated to

much needed community projects.

According to Chairperson Tercia Krause, the RAG

Committee hopes to even better last year's record

effort of raising R750 000. "We are endebted to the res

idences, sponsors and students who participated and

were instrumental in the success of RAG 2007," she

said.

RAG offers wide marketing opportunities as well as

supporting social responsibility. Sponsors and donors
are invited to contact the RAG Committee at:

021 8083632

LearnWel14Life
Sit skop in jou kop - vir studiesukses

Gewilde sludiehulp-DVD van EquipU4, 'n Eenheid van
Universileil Slellenbosch nou in Afrikaans, Engels en
isiXhosa beskikbaar. Die LearnWell4Life DVD spreek
nege van die mees-aktuele studie-uitdagings aan wat
senior skoolleerders en universiteitstudente w~reldwyd

/. beleef.
,.., • Vir meer inligling en bestellings kontak Marita by

equipu4@sun.ac.za, tel: (021) 8082564, of besoek ons webwerf:
www.equipu4.com
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na betekenisvolheid
In universiteit van hoop

Te midde van tnfeestelike atmosfeer op die Stellenbosch-kampus is Hayman
Russel Botman op 11 April as die nuwe Rektor en Visekanselier en elfde hoof
van die Universiteit Stellenbosch in 'n tot boordens toe vol Kruiskerk in
Stellenbosch ingehuldig.

" Die us is alombekend vir sy aka

demiese uitnemendheid in al

ons kernfunksies. Ons dilemma

en ons uitdaging is hoe beweeg ons van

sukses na betekenisvolheid, gegewe die

veranderde sosio-politieke milieu waarin

hierdie Universiteit moet opereer en

waarin sy 'n groter betekenis moet he vir

al ons mense7 "

So het prof Russel Botman tydens sy

inhuldigingstoespraak sy termyn as rektor

uitgespel.

Volgens hom het die Universiteit as een

van die voorste navorsingsuniversiteite

baie om op trots te wees. Die onderrig

programme is sinoniem met goeie gehalte

en die US trek die "beste van die beste."

Maar, het hy bygevoeg: "Ons sal egter nie

eerlik wees nie, as dit al is wat ons oar

onsself te se het. Daar wag vele uitdagings."
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Hy het ook gese dat die Universiteit

reeds in 'n belangrike stap die onreg van

die verlede erken het en dat dit nou sy

strewe is om hom toe te wy aan die realis

ering van hierdie selfverklaarde verbinte

nis. "Nou wil ons'n Universiteit van

betekenis en betekenisvolheid wees vir

Suid-Afrika en Afrika."

In sy toespraak het hy spesifiek verwys

na geloofwaardigheid, relevansie, studente

sukses, mensebestuur en Afrosentrisiteit

"Ons lei aan gebrekkige geloofwaardig

heid, ondanks ons uitnemendheid. Ons

wys ook nie genoeg relevansie nie, ongeag

van ons vermoe om gesogte studente aan

die bedryf te lewer. Ons straal ook nie

genoegsaam 'n gees van Afrosentriese

kundigheid uit nie, ongeag van ons sterk

internasionale profiel"

Om dilemmas by die horings te pak,

"moet ons die kern van ons eie institusio

nele krag begryp en 'n nuwe pedagogiese

raamwerk - 'n Pedagogie van Hoop - vestig."

"Dit is my strewe om die Universiteit met

die bestaande Visie as vertrekpunt, op te

rat na 'n instelling in Afrika wat nie net

beduidend 'anders' wil wees, soos gegrond

op ons verlede nie, maar vvat ook bedui

dend 'beter' wil wees, soos gesien in ons

verbintenis ten opsigte van die toekoms

van ons land en die kontinent se mense."

Dit wil hy doen deur onder meer nouer

aansluiting by die internasionale ontwikke

lingsagenda en meer spesifiek by die

Verenigde Nasies se Millennium Ont

wikkelingsdoelwitte. As voorwaarde vir

sukses, S8 hy, moet daar florerende

stelsels van tersiere onderl'vys bestaan.

Relevansie en geloofwaardigheid
Die opratting van die Universiteit se

Toekomsvisie vereis egter volgens prof

Botman gelyklopende en intense aandag

aan fasette van ons aktiwiteite wat verband

hou met wae oor relevansie en geloof

waardigheid.



Nie hier om net 'n job te doen nie
Prof Botman het afgesluit deur te se dat

hy nie by die Universiteit is "om bloot 'n

'n 'job' te doen nie. Ek is hier om 'n

roeping te vervul, want ek behoort nie

eintlik aan myself nie. My hoogste

lojaliteit behoort aan die Een wat my

geroep het.

"Die idee waarvoor Stellenbosch voor

taan wil bekendstaan is om 'n sentrum

van Hoop vir Afrika te wees." EiI

Afrikaans

• Lees prof Botman, die Kanselier,

prof Elize Botha, en die Minister van

Onderwys, me Naledi Pandor, se

volledige toesprake by www.sun.ac.za/

university/Management/Rector/Russel/

inhuldiging.html

giese vennootskappe uitbrei en nuwes

aangaan in Afrika, Asie, Suid-Amerika en

Australie. Die US se Suid-Suid en veral die

Afrika verhoudinge moet die vlagskip

word waaronder die Europese suksesse

en intellektuele kapasiteit verder sal seil."

Volgens prof Botman is die US onlos

maaklik deel van die werklikhede van

Suid-Afrika en Afrika. "Ons toekomstige

sukses is afhanklik van Suid-Afrika en

Afrika se sukses."

Oor Afrikaans het prof Botman gese dat

vir lank, en tereg, dit beskou is as die taal

van die onderdrukker en is die klem in die

proses geplaas op die pyn van Afrikaans.

"Maar wat van die hoop van Afrikaans?

Afrikaans is die hoop vir 'n beter lewe van

groot getalle mense dwarsoor ons land."

As ontwikkelde akademiese taal

verteenwoordig Afrikaans ook die hoop

vir die ontwikkeling van ander inheemse

tale. "Daarom het die US erns met die

plek en bevordering van Afrikaans in 'n

meertalige konteks.

"Afrikaans is nie 'n toestand waarin

hierdie Universiteit verkeer nie. Dit is een

van haar visiestellings. Ons het besluit om

Afrikaans in 'n meertalige konteks te

bevorder en dit is ook ons bedoeling om

die rasprofiel van hierdie Universiteit te

verbreed. En tussen hierdie oenskynlike

spanningsvelde, Ie juis ons uitdagings van

hoop vir die toekoms."

Afrosentrisiteit

'n Voorvereiste hiervoor, se hy, is dat

die Universiteit volledig multikultureel

moet wees: ,un Tuiste vir almal, 'n tuiste

waar kulture ontmoet. Om dit te doen

moet ons 'n geloofwaardige poging

aanwend om die rasprofiel van die Uni

versiteit te verbeter. Ek wil die universiteit

lei om almeer 'n multikulturele tuiste vir

almal te word. Ons kan slegs gelukkig

voel oor billike toegang wanneer die

dogter van die plaaswerker die

selfde toekomsgeleenthede het as

die seun van die plaasboer."

Ook wat bet ref die diversiteit van

die US se personeelkorps, veral op

meer senior personeelvlakke, is die

situasie nie houdbaar nie. "Ek beoog

om daadwerklike stappe in hierdie ver

band te neem - wat aspekte sal insluit

5005 strategiese werwing, wetenskap

like en goedbestuurde loopbaan- en

opvolgbeplanning asook kundigheids

oordragprogramme. "

Studentesukses
Die akademiese sukses van studente Ie vir

prof Botman na aan die hart en is hy van

mening dat die verbetering van die deel

namekoers van swartmense aan hoer onder

rig, doelgerig verbeter moet word om die

ekonomie en die land se menslike hulp

bronbehoehes volhoubaar te ondersteun.

Finansiele werklikhede is egter 'n groot

hindernis.

"Die Universiteit stel reeds 'n wesenlike

deel van sy bronne beskikbaar om die

Universiteit ook vir voornemende studente

uit arm gemeenskappe bereikbaar te maak

en sal selfs nog meer bronne hiervoor moet

vind. Die uitdaging en aanspraak op bronne

is egter so enorm dat ons dit nie kan doen

sonder die aktiewe en daadwerklike onder

steuning van ons verskillende belang

hebbers nie."

Om 'n multikulturele universiteit met 'n

pedagogie van hoop te bou, se prof

Botman, vereis die vestiging van 'n

Afrosentriese benadering tot hoer

onderrig. "Die Universiteit moet beide

plaaslik en globaal 'n relevante en gerek

ende rolspeler wees. Ja, ons moet in die

internasionale arena ons vastrapplek

verder uitbou, maar, ons moet ook strate-



UIT 'N A DER HOEK

Man van geloof,
hoop en liefde
Prof Nico Koopman, Professor in
Sistematiese Teologie en Ekiklesiologie
en ook Direkteur val1 die Beyers
Naude-Sentrum vir Publieke Teologie
is 'I) jarelange kollega en vriend van
die rektor. Matieland het hom gepols
om 'n intiemer perspektief van die
nuwe rektor te bied.

Oit was aan die Universiteit van Wes-Kaapland waar
ek Russel Botman leer ken het - hierdie man wat

geloor die londament van sy lewe gemaakheL
Russel was 'n senior student toe ek in die

Teologie begin studeer het. As student en later as
jong predikant was hy vir ons 'n rolmodel. Die deur
van die pastorie in Wynberg waar hy predikant was.
was altyd vir ens oop vir advies. Ek en sy broer
Deon, 'n klasmaat van my wat tot die Studenteraad
verkies is, het mildelik van die aanbodl gebruik
gemaak en gereeld deurgery as Deon met sy boeta
wou beraadslaag oor die pad 'lorentoe. Dit was in
die dae van moeilike en opwindende studente- en
landspolitiek - en natuurlik die dae toe ens almal

pragtige alrohaarstyle gedra het!
lets wat my van die begin al opgeval het. was

dat Russel nie aan homself behoort het nle - iets
wat hy tydens sy inhuldlging opnuut verklaar het.
Russel behoort aan God en aan sy medemens. Hy
behoort aan die mense van Suid-Alrika, mense van

verskillende godsdienslige en ook van sekulere
geloolsoortuigings en mense van verskillende etniese,
sosio-ekonomiese, taal- en kUltuuragtergronde.

Russel beweeg gemaklik tussen hierdie diversiteit
van mense. Die diversiteit van mense het hom egter
ook gevorm en as't ware vir hom 'n veilige, geborge
ruimte geword waarbinne hy so heerlik blom.

Hy ken egter ook Iyding en swaarkry. Die Iyding
wat hy ai, ,in sy lewe ervaar het. 5005 die dood van sy
eerste vrou, Lizzie, het hom geleer van die relatiwiteit
van die lewe en dat niks verabsoluteer moet word
nie. Bejeen dinge met erns, maar erken ook jou
menslike beperktheid. Die beste wat ens kan doen,
het hoogste~s die status van voorlopigheid.

Oil alles het hom die uitsonderlike vermoe gegee
om koelkop te bly as dinge warm word. Juis dan
verskyn daardie kenmerkende glimlag en kan hy
debatte wat kookpunt bereik met 'n fyn sin vir
humor en met grasie hanteer.

Hierdie kalmte verbyster my soms. Soos toe ons in
1991 tydens 'n vuurwarm kerkvergadering van die des'
tydse NG Sendingkerk en die NG Kerk in Afrika, kamer
maats in Mamelodi was. Russel het in die moderatuur
gedien en was dus in die hart van die stryd en spanning.
Terwyl ek nog wil praat en sukkel om aan die slaap
te raak as gevolg van die spanning, het hy heerlik, in
diepe geborgenheid, gele en slaap. Die volgende dag
kon hy met nuwe energie die uitdagings aanpak!

Russel is by uitstek 'n man van hoop. As teoloog en
kerkleier werk hy jare lank oor hierdie tema. Hy publi
seer en praat plaaslik en internasionaal oor hoop binne
die konteks van die proses van globalisering, wat

benewens goeie uitkomste ook lei tot die uitsluiting en
verarming van miljoene mense regoor die wereld - veral

in Afrika Wereldwyd word sy werk oor hierdie temas
in teologiese kringe baie hoog aangeslaan.

Ek was dus nie verbaas toe Russel rektor word en
hoor hy praat van 'n pedagogie van hoop nie. Stellen
bosch moet 'n plek van hoop word, 'n plek waar, 5005

hy dit stel. die dogter van die plaaswerker dieselfde
drome kan koester as die seun van die plaaseienaar.

Russel het egter ook visie. Daardie rare vermoe
om in die toekoms te kan insien. Dis die dat ek hom 'n
publieke hermeneut noem. Die taak van 'n hermeneut
is om pro-aktiel die tekens van die tye te lees, om te
interpreteer, om te onderskei. prioriteite raak te sien,
om sin te maak van dit wat rondom ens aangaan 
veral in plaaslike en globale kontekste wat snelle
omwentelinge beleef - en om op pro-aktiewe wyse
gepaste response te formuleer. Ook hier glo ek het
Russel die gawe om die Universiteit visioener te lei.

Russel is ook 'n man van liefde. Heel eerste vir
sy vrou, Beryl. en hul kinders. Sy liefde leef hy ook
uit teenoor aile mense, sells teenoor diegene met
wie hy op fundamentele punte verskil.

Sy liefde manifesteer ook in sy vermoe om in
ander se velie te klim. So kan hy werklik saam met
ander dink, voel. begeer en werk.

Liefde is egter nie net vir hom aangename ge
voelens nie. Hy weet dat die liefde gestalte kry deur
die aktualisering van geregtigheid in verskillende
vorme en dien hy die saak van geregligheid in Suid
Afrika. En die merkwaardige is hoe hy die verkeerde
op liefdevolle wyse kan ontmasker, op 'n wyse wat
mense nie stigmatiseer, demoniseer en ontmagtig
nie, maar wat hul waardigheid respekteer en hulle
energie gee om sake reg te maak.

As Stellenbossers en as Maties, ;5 ens bevoorreg
om Russel Bot man as rektor te he l Hy is die regte
man, op die regte tyd, op die regte plek. lilI

From another angle
Prof N,co Koopman IS a lonq-llme fnend and
colleaque of Prof Botman and prOVides a more
intimate look at the man behind the title

"

14 mafie d WINTER2007

lig in sy lewe
Aan prof Russel se sy is mev Beryl Botman, 'n
onderwysspesialis wat onder meer deeltyds vir die
Departement van Onderwys se Versekersinqs
direktoraat in die Aldeling Heelskool-evaluering
werk. Beryl spandeer graag tyd saam met haar
gesin en geniet Suid-Alrikaanse verhale en
poesie. Daarby is sy ook 'n jazz-liefhebber en
dien in die direksie van die Bell Valley Initiative,
'n gemeenskapsinisiatief om MIV!Vigs in die
Helderberg-area te beveg.

Die Botman-gesin
Sy gesin is vir hom die belangrikste en die
gunstelingmense in sy lewe se prof Russel.
Hayman is 'n rekenaartegnologiebeampte by die
Foschini-groep, Lizelle is 'n student in rolprent
produksie, lise is 'n BSc (Bosbou)-student in haar
vierde jaar en inwoner van Lydia en Roxanne is 'n
leeder by Rhenish op Stellenbosch.



Totsiens, prof Chris
Die vorige Rektor en Visekanselier. prof Chris Brink, het In pos as
Visekanselier van die Universiteit van Newcastle in die Verenigde Koninkryk
aanvaar. Wat beter manier om van hom afskeid te neem as met 'n brief van
die nuwe Rektor. prof Russel Botman. Die brief is opgeneem in 'n boek wat
pas oor prof Brink se termyn as Rektor verskyn het. Matie/and groet vir prof
Brink en wens hom alles van die beste toe met sy nuwe uitdagings.

Beste Chris
Vyf jaar op enige ander plek sou 'n mens kon beskryf
as 'n relatiewe kort tydperk - met die onderliggende
gevoelswaarde van vervlietenheid. Dit is nouliks wat
'n mens kan se oor jou termyn as Rektor en Vise
kanselier van hierdie Universiteit wat by tye so 'n
emosionele kruitvat kon wees.

Jou termyn was hoe-energie jare. Ek dink jy het
in vyf jaar ingepas wat op 'n normale tydskaal
elders die impak sou he van 'n veellanger verblyi.
Oit is vyf jaar wat ek nie anders kan beskryf nie as
"it was the best of times, it was the worst of times".
Oalk is die aanhaling al 'n bietjie geslyt, maar vir my
heel gepas vir wat ek wil noem jou termyn van hoe
intensiteit. Vergun my asseblief heelwat poetiese
vryheid in my aanwending daarvan.

The best of times
Waar kom ons vandaan? Waar is ons nou? Waar wil
ons wees? Hoe kom ons daar? Op jou skerpsinnige,
helder manier het jy die uitdagings van die Strate
giese Raamwerk vir die Eeuwisseling en daarna,
saamgevat en dit tot 'n vyfpunt visiestelling vereen
voudig op 'n manier wat rigting kon gee aan 'n
universiteitsgemeenskap wat vastrapplek gesoek
het in 'n nuwe veranderende sosio-politieke klimaat.

Dit het praktiese fasette van sellvernuwing en
transformasie uitgelig, waardeur jy ons met knap
leierskap in dikwels vuurwarm emosionele gesprekke
gelei het. En wanneer die emosie plek gemaak het vir
rede kon jy konstrueer, rekonstrueer, dekonstrueer
en abstraheer op 'n manier wat vir ons almal
verrykend was. Logies en klokhelder.

Jou oortuigende tweedimensionele model vir die
akademie en die passing met die Universiteit se
strategiese doelwitte het eers die wenkbroue gelig,
maar die logika en sinvolle uiteensetting het die
akademici oorgehaal. Oit het groter inhoud en
rigting gegee aan die oorhoofse sakeplanne van die
US en op 'n manier die Visiestelling verlewendig in al
ons kernbedrywighede en inisiatiewe. Jy het nuwe
lig geplaas op die besigheid van die universiteit en
die universiteit as besigheid.

Sake soos die Eerstejaarsakademie (waarmee Jy
my hand gesterk het) en jou rigtinggewende denke
oor die posisionering van die US as navorsings
gedrewe instansie, het die akademiese adrenalien
laat bruis. As Viserektor (Onderrig) het ek jou student-

gesentreerde benadering soos manna ervaar.
Opwindende tye. S6 het kollegas in Bestuur en uit

die fakulteite by herhaling gese.
Maar dit was die binne-prentjie. Die onopsigtelike

een. Die wereld van e-pos aanmoediging, van onder
steuning vir bepaalde idees en inisiatiewe, vir jou
begrip en leiding oor moeilike sake en besluite, vir
jou akademiese leiding en wereldgehalte waarde
toevoeging aan prosesse en strukture om die
akademiese saak van die US te dien. Akademies, die
spreekwoordelike "best of times".

The worst of times
Ek het in my kort dankbetuiging verlede jaar by die
Bestuur se jaareindfunksie gese jy is die een mens
wat so totaal verkeerd verstaan word. Ek is vandag
meer oortuig daarvan. Die totale ommeswaai in die
openbare mening sedert jou koms hierheen van
"Brink die bouer" na "Brink die breker" is vir my
tiperend daarvan.

Oit spreek van hoe verwagtinge wat nie heeltemal
rekening gehou het met die werklike uitdagings van
die taak wat jy moes verrig nie. Oie pad van
verandering is nooit maklik nie. Oie meeste mense
het 'n spontane teenkanting teen vernuwing en alles
wat die ou manier van doen bevraagteken. Daarby
bring dit onsekerhede mee wat mense moeilik ver
werk - veral as 'n seker omgewing skielik nie meer die
geborgenheid en sekuriteit van die verlede inhou nie.

Jy moes moeilike sake hanteer. Baie daarvan is
nog steeds met ons en sal nog vir jare met ons wees.
Oie taaldebat en diversiteit is die twee bekendstes.
Oit is sake wat nie oornag met 'n pen-streep regge
stel kan word nie. Jy het die dapper pad geloop en
ter wille van die breer landsbelang soms 'ongewilde'
besluite geneem. In jou soeke na die mees praktiese
hantering van taal aan die US het Bestuur 'n taal
model aanvaar wat groeiruimte vir Afrikaans gelaat
het naas die wereldtaal, Engels.

Jou verbete erns met diversiteit en pogings om
US toeganklik te maak vir mense wat voorheen nie
hier kon studeer nie, het jou opponente ge'interpre
teer as die dood in die pot vir Afrikaans. Hiervoor is
jy verguis en aangeval. Oie media was meedoenloos
in sy stryd en fel in sy kritiek teenoor jou. Maar deur
dit alles het jy jou waardigheid behou. Sells in die
binnegesprekke wanneer die stryd om jou op sy
hoogste gewoed het. Oit het by ons wat elke dag met

jou in noue kontak was, net bewondering afgedwing.
Dit was vir die US "the worst of times". Maar ten

spyte daarvan laat jy 'n Universiteil agter wat vandag
op talle terreine soveel beter daaraan toe is:
akademies, finansieel, op navorsingsgebied en in
terme van die US se rol in diensbaarheid van die
groter gemeenskap. Jy het regstelling en gelyk
beregtiging in die breedste sin nagestreef en geleef.
Die krag en energie wat jy bestee het om die
gemeenskappe van Idasvallei, Cloetesville en
Kayamandi deel te maak van die universiteits- en
dorpsgemeenskap strek jou tot eer. Vir my was dit
altyd hartverblydend om in gesprekke met leiers uit
hierdie gemeenskappe die welwillendheid teenoor
die US te ervaar wat jy gekweek het in die aangesig
van agterdog en die nagelate pyn van apartheid. Die
boekstawing van die verswee geskiedenis van die
mense van die Vlakte waaraan jy impetus verleen
het, het baie harte vir hierdie Universiteit gewen. En
dis maar 'n enkele voorbeeld.

Ek erf 'n universiteit wat in talle opsigte meer
paraat is vir die eise van ons tyd, danksy jou leiding
en inisiatiewe oor die afgelope vyf jaar. Die
geskiedenis sal jou termyn hier nooit kan tipeer as
verflietend of vir die vergetelheid nie. Soos die
Engelse se: Your efforts were not in vain.

Baie dankie vir die kollegialiteit, die oomblikke
van diep gesprek en besinning oor die US en sy rol
in die groter wereld, en vir groeigeleenthede wat
oor my en ander se weg gekom het. Oit het my
geestelik en intellektueel 'n ryker mens gelaat en
my beter toegerus vir die taak wat die universiteits
gemeenskap aan my as jou opvolger toevertrou het.

Aile sukses met die uitdagings wat op jou wag in
Newcastle.

My beste wense vergesel jou. Tobea en die kinders.

Russel

Goodbye Prof Chris: Matieland bids the

previous Rector and Vice-Chancellor, Prof Chris
Brink, farewell on the eve of his departure to his
new position as Vice-Chancellor of the University

of Newcastle in the UK. The article is in the form
of a letter to Prof Brink, written by none other

than the new Rector. Prof Russel Botman. The let
ter forms part of a new book on Prof Brink's term

as Rector of Stellenbosch University.
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fokusfocus

deur Engela
Duvenage

W
ikUS van Niekerk van Mostertsdrift is

op 'n missie om sy huisgesin van

vier mense en twee honde meer

energiebesparend en dus groener te

maak.

'n Paar naweke gelede het hy die

gloeilampe in sy dubbelverdiepinghuis

met die elektrisiteitsbesparende kompak

fluoresseer-tipe vervang. Sy vrou het egter

die spiraalmenere nie vreeslik esteties

gevind nie, en het opsluit die gloeilampe

in hul voorportaal terugverander.

Vroeer vanjaar het Wikus sy elektriese

warmwatersilinder met 'n sonverwarmings

eenheid vervang om hul stortwater op te

warm. Dit kan glo sy munisipale rekening

met tot 40% sny - en natuurlik help om

minder skadelike CO2-kweekhuisgasse uit

te straal.

Teen enigiets tussen RlO 000 en R23000

vir 'n 200 liter-stelsel besef Wikus alte

goed dat dit nie 'n eenmalige uitgawe is

wat aile huishoudings kan bekostig nie, al

wil hulle hoe graag hul deeI vir die pla

neet doen. Subsidies is darem tans hier

voor beskikbaar, en meer is in die pyplyn,

wat dit meer bekostigbaar kan maak.

Volgens algemene bedryfsberekeninge

kan dit tot vier jaar neem voordat die

sonwaterverwarmingseenheid uit die

besparing afbetaal is, en daarna is die

warm water amper verniet l

In sy oopplankantoor bibber Wikus, 'n

professor in Meganiese Ingenieurswese,

as hy op 'n vroee winteroggend sy trui

tuis vergeet het. Hier probeer hy ook

energiebesparend binne die bestaande

raamwerk van sy gebou lewe, al is hy nie

vreeslik gewild by sy sekretaresse, Anita,

wat graag 'n verwarmer wil aanskakel nie.

"More moet ek eenvoudig onthou om

warmer aan te trek," verklaar hy

pragmaties, want hy weet dit is nie maklik

om volhoubaar te lewe nie.



As direkteur van die Studiesentrum vir

Hernubare en Volhoubare Energie moet

hy immers 'n voorbeeld stel om gewone

huishoudings en nywerhede te inspireer

om groen te glo en groen te doen.

Die sentrum is verlede jaar gestig

danksy befondsing van die Suid

Afrikaanse Nasionale Energie-navorsings

instituut (Saneri), 'n filiaal van die Sentrale

Energiefonds.

Saneri ondersteun ook die Senior

Leerstoel in Energienavorsing: Biobrand

stowwe en ander Skoon Alternatiewe

Brandstowwe, wat vanjaar aan prof Emile

van Zyl van die Departement Mikro

biologie toegeken is (sien bl 16).

Die sentrum tree namens Saneri as

sambreelliggaam op om landwyd

navorsing deur en opleiding van

wetenskaplikes, beplanners en ingenieurs

in die veld te dryf.

Hul navorsings- of kursusmeesters

graad- en doktorale studies is beskikbaar

vir enigiemand met 'n vierjarige of na

graadse kwalifikasie in Ingenieurswese,

Natuurwetenskappe, Bestuur of Ekonomie.

Die multidissiplinere MPhil- en Mlng

programme word deur die Skool vir

Openbare Bestuur en Beplanning en die

Departement Meganiese en

Megatroniese Ingenieurswese aangebied.

Navorsing word ook in die Fakulteit

Natuurwetenskappe en Fakulteit Agri

Wetenskappe gedoen (sien bl 16 vir inlig

ting oor spesifieke navorsingsprojekte).

Danksy die beurshulp van Saneri het

die eerste 21 meestersgraad- en 4

doktorale studente in Februarie ingeval

om oor volhoubare ontwikkeling, hernubare

energiestelsels, energie-doeltreffende

stede, beleid rakende hernubare energie,

sonkrag en bio-energie te leer.

Die sentrum se maandelikse Hernubare

Energiebesprekingsforums gaan van krag

tot krag, en word toegespreek deur

plaaslike en nasionale kenners wat aan die

voorpunt van hierdie veld staan.

Alles 'n mondvol, maar noodsaaklik om

die ingenieurs en beplanners te laat

saamdink oor ons energiesituasie: Suid

Afrika sorg vir die neentiende hoogste

vrystelling (1,42%) van kweekhuisgasse ter

wereld.

"AI is ons maar 'n klein landjie, en voet

dit dalk na 'n klein aandeel tot die groter

geheel, bly dit nie reg nie," se prof Van

Niekerk. "As mens kyk na ons COr
uitsette teenoor ons energieverbruik, is

ons van die swakste ter wereld."

Dit alles dra by tot aardverwarming, en,

so word al meer besef, die verandering

van ons klima at, stygende seevlak,

smeltende gletsers en kwynende hulp

bronne soos water. Navorsing wys dat

temperature in die Koue Bokkeveld naby

Ceres, byvoorbeeld, reeds met 1 °C

gestyg het sedert die 1970's.

Prof Van Niekerk en sy navorsings

ingenieur, Katot Meyer, glo Suid-Afrika se

oorvloedige sonskyn hou die grootste

potensiaal vir plaaslike volhoubare

energieopwekking in, bo byvoorbeeld

windkrag of biobrandstowwe.

Volgens albei is risiko en geld die

vernaamste struikelblokke waarom volhou

bare energiebronne nie 'n werklike invloed

op ons verskaffingsprentjie maak nie,

AI het dit die potensiaal om wesenlike

krag op te wek, bly 'n visioenere projek

5005 prof Detlev Kroger van die Departe

ment Meganiese en Megatroniese

Ingenieurswese se kilometer hoe son

toringprojek 'n waagstuk van 'n paar

biljoen rand. "Die hoogste gebou ter

wereld is maar 452 m hoog.

"Ons weet golfenergie werk, maar nou

moet mens nog dink aan praktiese dinge

5005 hoe om so 'n opwekkingstellasie in

die see te monteer, asook die nodige

omgewingsimpakstudies. "

Ingenieurs krap ook nog kop oor doel

treffende maniere om opgewekte wind

energie wat nie gebruik word nie vir latere

gebruik te berg.

Daarby, glo dit of nie, wek Eskom

steenkoolkrag op teen slegs sowat

12c1kW, teenoor die 50 Eurosent (sowat

R4,80/kW) wat Europeers moet opdok.

"Daar is nog nie genoeg dryfkrag om

te soek na ander energiebronne nie.

Hoekom die wiel herontwerp as dit dan

klaar werk?" is Meyer se sentiment.

Joernalis Max du Preez stem saam in die

tydskrif mind/shift dat dit moeilik is om on

beperkte hulpbronne toe te ken of 'n hele

lewenswyse te verander vir 'n wesenlike

bedreiging soos globale verwarming wat

nog nie aan die Iyf gevoel kan word nie.

"Dit is miskien selfs moeiliker vir

regerings wat uit die aard van hulself

meer ge'lnteresseerd is in die verkiesing,

of vir maatskappye wat dit haat om geld

uit te gee q .9tS wat hulle nie kan

definieer of presies kan voorspel nie,"

skryf hy,

Dit beteken nie dat mens hande in die

hare hoef te sit of, die ander uiterste,

bloot moet voortgaan om energie

intensief te leef nie.

Inisiatiewe 5005 die Studiesentrum vir

Hernubare en Volhoubare Energie, asook

doelstellings van die Suid-Afrikaanse

regering om die energievraag teen 2015

met 12% te sny, wys op 'n toenemende

Gideonsbende. Die Studiesentrum vir
Hernubare en Volhoubare Energie word gelei
deur prof Wikus van Niekerk, Direkteur Imiddel)
en mnr Sa/iem Fakir, Mededirekteur (links).
Saam met hu/le is mnr Katot Meyer, 'n ingenieur
werksaam by die Studiesentrum.

bewustheid dat energieverbruikspatrone

moet verander. In Eskom se "Power

Alert" -inisiatief in die Kaap verlede jaar

het die publiek positief gereageer deur

"af te skakel" as die nood druk.

"Dit gaan alles oor hoe 'n mens lewe,"

stel prof Van Niekerk gerus. "Pas jou

leefwyse aan, ry minder, stap meer, Koop

'n hibridiese Toyota Prius of 'n ander

kleiner voertuig. Sit 'n isolerende kombers

rondom jou geiser. Sit saans jou rekenaar

af. Ontwerp nuwe geboue beter.

"En leef meer spaarsamig." IiiI

BRONNE:

• "The heat is on ", Max du Preex, mind/shift

• Adapting to climate change in the Cape

Floristic Region, Rebecca Freeth, Bastian

Bomhard en Guy Midgley, SANBI

• www.sun.ac.za/crses

Agreen way of living
The University is involved in anumberol
projects and initiatives on the topic of
sustainability and renewable energy, The
newly-established interdisciplinary Centre
for Renewable and'Sustainable Energy
Studies is headed by Pro! Wikus van Niekerk,
a professor in MechanicalEnqineerinq, and
brings together a,~umberof.academics and
researchers at the University. They oversee
research on sustainable development.
renewable energy systems, energy-eflicient
cities, policy on renewable energy, solar
power and bia-energy.
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Francois RossoUl",
Adriaan Lombard en Edward Lemmer doen
navorsing oor onderskeidelik windturbines,
mikro-hidro kragstelsels en wind-elektriese
waterpompstelsels.

--
([)

C/)

o

c
C/)

<
([)

GROEN
UDENTE

bedrywighede in die Oos-Kaap te vervang.
Verskeie projekte is onlangs saam met ander

departemente van die Fakulteit AgriWeten
skappe voltooi oor die volhoubare voorsiening
van biomassa vir omskakeling na herwinbare
biobrandstowwe.

US navorsers is egter nie net in die bio'
brandstofveld betrokke nie.

Die Departement Meganiese en
Megatroniese Ingenieurswese is reeds die
afgelope sewe jaar nou betrokke by die
ontwikkeling van grootskaalse hernubare
sonkragprojekte, waarvan die sonskoor
steenprojek van prof Detlev Kroger 'n
voorbeeld is.

Prof Theo von Backstrom en sy span doen
navorsing oor windturbines. Turbines word ook
ontwikkel om energie deur golwe en seestrome
op te wek, terwyll die passiewe termiese en
temperatuurregulering van geboue ook aandag
geniet.

Die Skool vir Openbare Bestuur en
Beplanning ondersoek die potensiaal van
ge'integreerde volhoubare energie-oplossings
vir gemeenskappe, asook die bekostigbaarheid
en voordele van die installering van sondak
panele in massabehuisingskemas.

Die impak van hernubare energietegnologie
op die piekkragaanvraag van Eskom word deur
die Departement Elektriese en Elektroniese
Ingenieurswese ondersoek, terwvl prof Maarten
Kamper navorsing doen oar nuwe permanente
magneetgenerator-teljllOlOCjle vir wind- en
water turbines op 'n sub-l0 kW-kragvlak.

Op 'n makrovlak stel die Departement
Bedryfsingenieurswese ondersoek in na
strategiee waardeur ekonomiee na 'n
volhoubare enerQiemodel kan oorskakel. !iii

D
ie Studiesentrum vir Hernubare en Volhoubare

Energie is aan die Universiteit Stellenbosch

toegeken, glo direkteur prof Wikus van Niekerk,
danksy Maties se jare lange betrokkenheid by
navorsingsprojekte oor hernubare energie soos
sonkragstasies, windturbines en biobrandstowwe.

Dit is vanjaar weer eens op nasionale vlak
bevestig met die toekenning van 'n Senior Leerstoel
in Energienavorsing: Biobrandstowwe en ander Skoon
Alternatiewe Brandstowwe aan mikrobioloog prof
Emile van lyl. Hy is 'n wereldleier in die produksie
van ensieme in rekombinante bakkersgis wat plant
materiaal hidroliseer en die vrygestelde suikers na
bio-etanol omskakel.

Die leerstoel, een van die eerste drie soortgelyke
inisiatiewe by plaaslike universitelte, word deur die
Suid-Afrikaanse Nasionale Energie-navorsingsinstituut
(Saneri) teen R2 miljoen per jaar oor die volgende
vyf jaar geborg.

Die nagraadse Biobrandstof-navorsingsprogram
(BNP) sal wetenskaplikes en bio-ingenieurs oplei,
nuwe tegnologie in veral die bio-etanol veld ontwikkel
en nuwe en bestaande tegnologie vir plaaslike
toestande aanpas.

Dit word gesamentlik gerig deur die US se
Departement Mikrobiologie (prof Van lyl en dr
Marinda Bloom) en die Departement Proses
ingenieurswese (prof Hansie Knoetze en dr Johann
Gorgens), en die Universiteit van Kaapstad se
Departement Chemiese Ingenieurswese.

Prof Hansie Knoetze en dr Johann Gorgens van
die Departement Prosesingenieurswese ontwikkel
reeds termiese en biologiese prosesse om ligno
sellulose en styselagtige roumateriale tot bio
brandstof om te skakel. Danksy prosesmodellering
doen hulle navorsing oor hoe die kombinasie van
biobrandstofproduksie saam met ander waardevolle
chemikaliee groter winsgrense kan verseker.

Prosesingenieurswese ontwikkel ook saam met
ewekniee prof Leon Lorenzen en mnr Johan van der
Spuy van Meganiese en Megatroniese Ingenieurswese
'n biobrandstoftoetsfasiliteit wat 'n vermengings- en
analitiese toetsfasiliteit asook 'n biobrandstof-enjin
toetsfasilitelt sal insluit.

Die Departement Bosbou en Houtkunde doen
tans 'n sosio- nomiese opname oor die potensf
van biobrandst uksle am tradisionele



Vier van die eerste 21 prestigeryke Suid-Afrikaanse navorsingsleerstoele
in die nuut-gestigte Suid-Afrikaanse Navorsingsleerstoel-inisiatief
(oftewel die South African Research Chairs Initiative (SARChl)) is aan die
Universiteit Stellenbosch toegeken.

Suid-Afrikaners kan he - in der waarheid vir
inwoners van Afrika en die wereld," het prof
Mangaliso gese.

Prof Piet Steyn, die Waarnemende Senior
Direkteur: Navorsing aan die US, het gese dat die
universiteit baie trots is op die vier professore wat
gekies is.

"Die bekendstelling van die eerste 21 navorsings
professore in Suid-Afrika is bo aile twyfel een van
die belangrikste intervensies deur die
Departement van Wetenskap en Tegnologie om
navorsing in Suid-Afrika te bevorder. Die
program hetten doel om topkwaliteit navorsers
na Suid-Afrika te trek asook om uitnemende
navorsers in Suid-Afrika te bebou. Die program
beoog verder om 210 navorsingsprofessore teen
2010 te skep wat 'n positiewe impak op
navorsingspraktyk in ons land sal he en Suid-
Afrika in staat sal stel om 'n prominente speier
in die globale kennisekonomie te word. As
universiteit ondersteun ons hierdie inisiatief
ten volle en ons huldig die vier navorsers aan
wie leerstoele toegeken is:' se prof Steyn. Iii!

Die SARChl-program is deur die Departement van
Wetenskap en Tegnologie ge'lnisieer en is die

enkel grootste finansiele intervensie in die nasionale
navorsingstelsel. Daar is reeds R200 miljoen aan die
inisiatief toegewys.

Die vier hoog aangeskrewe navorsers verbonde
aan die US is prof Leonard J Barbour (Leerstoel in
Nanogestruktureerde Funksionele Materiale); prof
Lubertus Klumperman (Leerstoel in Gevorderde Makro
molekulere Strukture); prof Jens Kossman (Leerstoel
in Genetiese Aanpassing/Verwerking van Biopolimere);
en prof Heinrich Schwoerer (Leerstoel in Fotononika,
Ultravinnige en Ultra-intense Laserwetenskap).

Prof Mzamo Mangaliso, President van die
Nasionale Navorsingstigting (NNS), het gese dat
Suid-Afrika nie net internasionale navorsingstan
daarde wil ewenaar nie, maar die pas vir die res van
die wereld in sleutel-nisgebiede wil aangee.

"Hierdie leerstoele sal 'n inspuiting wees vir
nuwe en addisionele navorsingkapasiteit in Suid
Afrika - 'n noodsaaklike hulpbron - wat kan lei tot 'n
veelvoud van nuwe kennis en tegnologiee wat 'n
ware en betekenisvolle impak op die lewens van

-navo ser gekies
om prestige navorsings
leerstoele te beklee

Stellenbosch University (SU) has been awarded four of the first 21 prestigious Research Chairs in the
newly-established South African Research Chairs Initiative (SARChl). The SARChl programme was estab
lished by the Department of Science and Technology and heralds the single biggest injection of funding
into the national research system. Atotal of R200 million has already been allocated to the Initiative.

Die bekleers van die SARChl-leerstoele van bo
na onder: prof Leonard J Barbour, prof Jens
Kossman. prof Lubertus Klumperman en prof
Heinrich Schwoerer

US SKEP DIE ROOM IN ANDBOUNAVOR ING

Die Fakulleil AgriWelenskappe spog mel 24 navorsers wal 'n
NNS-evaluering hel. Voor is drie onlvangers. naamlik prof
Trevor Brilz (Voedselwelenskap), dr Slephanie Midgley (Hor
l%gie) en dr Carli Witthuhn (Voedselwelenskap). Agler is
prof Waller Claassen (Visereklor: Navorsing). prof Leopoldl
van Huyssleen (Dekaan: Fakulleil AgriWelenskappe). profLouw
Hoffman (onlvanqer van veekundige Welenskappe). profRussel
Bolman (Reklor en Visekanselier) en prof Piel Sleyn (Waar
nemende Senior Direkleur: Navorsing). ((010 Anion Jordaan (SS(D))

Die Fakulteit AgriWetenskappe aan die Universiteit
Stellenbosch (US) is 'n top-Iandbounavorsings

instelling in die land. Dit blyk uit die leit dat nie
minder nie as 24 van sy navorsers tans evaluerings
van die Nasionale Navorsingstigting (NNS) het.

Die evaluering beheIs dat aile aktiewe
navorsingswetenskaplikes met doktorsgrade in Suid
Afrika jaarliks deur die NNS geevalueer word. Op
grond van 'n sterk evaluasie en navorsingsvoorstelle
word spesiale navorsingsfondse. wat onontbeerlik
vir enige navorser is. dan aan hulle toegeken.

Vir enige navorser is 'n NNS-evaluering van
groot waarde. Die departement Hortologie het die

grootste getal geevalueerdes, naamlik vyf. Die
departemente Bewaringsekologie en Entomologie,
Genetika. en Wingerd- en Wynkunde het elk vier
geevalueerdes. Voedselwetenskap het drie. terwyl
Grondkunde twee en Landbou-ekonomie en
Veekundige Wetenskappe elkeen een geevalueerde
het.

Die rektor van die US, prof Russel Botman, het
tydens 'n spesiale toekenningsfunksie erkenning aan
die navorsers gegee en hulle vir hul toegewydheid
tot die bevordering van voortreflike navorsing aan
die US bedank. Iii!
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deans
Dr Edna van Harte has again
proved to be agroundbreaker.
She was the first woman student
dean at Stellenbosch University,
and has now been appointed as
dean of the Faculty of Military
Science - not only the first
woman but also the first person
of colour to hold the position.
She and Prof Yusef Waghid, the
new dean of the Faculty of
Education, are the first persons
of colour to be appointed deafils
at Stellenbosch University. The
Faculty of Law boasts with a
stalwart of many years in the
person of Prof Gerhard Lubbe,
who was appointed as its new
dean.
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DR EDNA VAN HARTE

While Dr Edna van Harte admits that she has seen
acouple of eyebrows raised when she was

introduced as the dean of the Faculty of Military
Science, she also says that she is very happy in this
new role. "I am just as passionate about the
Saldanha campus as I was about the university's
main campus when I worked there as student dean."

In May 2006, Dr Van Harte stepped in as interim
dean of the Faculty of Military Science. Her duties
included overseeing the faculty budget. ensuring
the quality of education, managing human resources

PROF YUSEF WAGHID

The appointment of Prof Yusef Waghid as dean of
the Faculty of Education at Stellenbosch

University can be viewed as confirmation that both
academic excellence and diversity are priorities
when the university deals with transformation.

Prof Wag hid obtained his DEd (Philosophy of
Education) from the University of the Western Cape
and also holds a PhD (Education Policy Studies) and
a DPhii (Philosophy) from Stellenbosch University.

He began his career in education in 1979 as a
teacher at Zeekoevlei Secondary School. after which

PROF GERHARD LUBBE

Prof Gerhard lubbe, aprofessor in the Department
of Private and Roman law, is a Matie alumnus. He

attained a BA llB degree here, after which he
completed his llM degree at Yale University in
America. In 1973 he returned to Maties as senior
lecturer in the law Faculty. and in 1977 he obtained
a professorship in law.

He has shared his knowledge of the law with other
South African universities through his involvement as
part-time lecturer at. amongst others, the University
of the Western Cape (1983-1993) and also as Adjunct
Professor of law at the University of Cape Town
(1999-2002). He is a recognised researcher with a B2

in the faculty, managing the research division and

being involved in the selection of students from t,he

ranks of the South African National Defence Force

(SANDF). She served as interim dean for six months,

after which faculty members overwhelmingly
nominated her for the position of dean.

The goals she has set for herself include
reviewing the current curriculum, ensuring that

students are suitably trained as future leaders of

the SANDF and potential peacekeepers in Africa. and
generating research beneficial to the Department of

Defence. the SANDF and the broader society. She
also intends to tackle issues such as the recruitment

and retention of black academics and increasing the
cohort of female academics.

Dr Van Harte lives on the military base and
experiences military life firsthand. However, she

says she is still humbled by the code of conduct that
students pledge to, realising "that these students
are also pledging to sacrifice their own lives for the
we'llbeing of the citizens of this country as well as
their peers".

he became head of the Physical Science Department
at Wynberg Secondary School. His association with
Maties began in 1998, when he was appointed director
of the Centre for Education Development. He has been
professor in the Department of Education Policy Studies
since 2002 and chair of this department since 2003.

Prof Waghid is an internationally acclaimed
researcher with aC2 rating from the National
Research Foundation (NRF). He is editor of the South
African Journal of Higher Education and a member
of the Philosophy of Education Society of Great
Britain, the American Educational Research
Association and the Central Research Committee of
Stellenbosch University. He is also an executive
member of trhe South African Association for
Research and Development in Higher Education.

Prof Waghid had this to say about his appoint
ment: "I believe that academic merits were the
primary factor in my appointment and will therefore
make use of the opportunity to make a further
contribution. both nationally and internationally, to
both the academic and education leadership fields."

grading from the NRF and has been avisiting
researcher at the Institute of Advanced legal Studies
at the University of Regensburg and the Max Planck
Institute for Foreign Private and Private International
law in Hamburg.

Prof Lubbe said that a desire to make "a contri
bution to the university and the country in this
challenging and exciting time" through his involve'
ment at the faculty motivated him to apply for this
post. "Even though I will carry the responsibility of
making decisions as dean. I have set myself the goal
of utilising the collective insights of the faculty by
means of consultation and participative manage
ment regarding important decisions we need to
ma~e," he said. ca



Beverley Fanella, 'n adviseur van die
Sentrum vir Voornemende Studente,
saam met 'n groep leerders wat deel
geneem het aan die '''n Dag in die lewe
van 'n Matie"-projek as deel van die
Vennootskapskoleprojek. Die feeders het
'n dag op die kampus spandeer en in
Minerva middagete geeet.

Elke jaar stroom duisende

blinkoog-eerstejaars na

universiteite regoor die land

om hul studieloopbane te

begin, maar statistiek toon

dat net minder as die helfte

van hierdie studente nie

gradueer nie. Hiervan staak

die meeste hul studies reeds

in hul eerste jaar.

Vennootskapskolepro'ek
werp vrugte af
Een van die oorsake vir die hoe uitval

syfer is die gaping tussen skool en

universiteit wat te groot is.

Om hierdie uitdaging gedeeltelik te

bowe te kom, het die Universiteit Stellen

bosch verlede jaar die Eerstejaarsakademie

van stapel gestuur met die doel om 'n

positiewe impak op die deurvloeikoers

van nuwelingstudente te maak.

Maar hoe gemaak met voornemende

studente wat nog nie op kampus is nie?

Ook hier het die universiteit 'n aktiewe rol

om te speel. Daar was veral by voorheen

onderwysbenadeelde skole 'n behoefte

om hul leerders aan die hoeronderwys

omgewing bloot te stel.

Om gestalte te gee aan die gesonde

samewerking wat daar reeds tussen skole

en die universiteit bestaan, is die Vennoot

skapskoleprojek van stapel gestuur.

"Tans is die universiteit by 17 nabygelee

skole betrokke om leerders vir naskoolse

studies te help voorberei. 'n Belangrike

element is om leerders met potensiaal te

identifiseer en 'n verhouding met hulle op

te bou," se mnr Leon van den Heever,

Direkteur van die Sentrum vir Voornemende

Studente (SVS). "Die resultaat van die

vennootskap," voeg hy by, "is dat hierdie

skole vandag belangri,ke voederskole vir

die universiteit is en talle kandidate vir die

universiteit sowel as hoer ondervvys lewer."

Die skole is Belhar Sekonder, Bernadino

Heights Sekonder, Cloetesville Sekonder,

Eersterivier Sekonder, Gordon Hoerskool,

Kasselsvlei Sekonder, Kayamandi Sekonder,

Klein Nederburg Sekonder, Kylemore

Sekonder, Luckhoff Sekonder, Malibu

Sekonder, New Orleans Sekonder, Noorder

Paarl Hoerskool, Paulus Joubert Sekonder,

Sarepta Sekonder, Schoonspruit Sekonder

en Stellenzicht Sekonder.

In 2005 en 2006 het die skole ongeveer

20% van die totale getal geregistreerde

bruin eerstejaarstudente aan die US gelewer.

Verskeie fakulteite en afdelings is

ge'I'ntegreerd by skole betrokke. Dit sluit

in die fakulteite Ingenieurswese, Natuur

wetenskappe, Gesondheidswetenskappe

en Lettere en Sosiale Wetenskappe. Die

Instituut vir Wiskunde en Wetenskap

onderrig (IWWOUS), SunZone, die TRAC

skolesentrum en SunStep is van die

afdelings wat betrokke is.

Sommige van die projekte word by die

skole aangebied tervvyl ander 'n besoek

aan die kampus noodsaak.

Die programme wat aangebied word,

sluit in onder meer vakansieskole in

wiskunde en wetenskap, taal en kultuur

(wat insluit die nou al bekende Woorde

Open Werelde-projek van die Woordfees

en besoeke deur skrywers), beroeps- en

vakkeusevoorligting, algemene voorligting,

inligting oor die US self, opedae en

vakansieskole, asook 'n beursprojek.

Een van die uitdagings is om finansie

ring vir die projek te bekom, se me

Celeste Nel, senior adviseur van die SVS.

"Tans word die projekte befonds uit

interne begrotings van die onderskeie

fakulteite, departemente en dienseen

hede, maar eksterne fondse sal die uni

versiteit die geleentheid bied om 'n nog
groter rol by die skole te speel."

En, gemeet aan die terugvoering wat
die universiteit kry, is daar beslis 'n behoefte
aan die diens, 5005 'n leerder dit gestel het:
"Hierdie universiteit sien 'n kant van my

raak waar ek my drome kan vervul ... " Iii!

• Kontak Celeste Ne/ by 021 8084327 of
by cswan@sun.ac.za vir meer in/igting.

Partnership Schools Project
comes of age
The Partnership Schools Project was launched
to acknowledge the partnership between the
University and a number of schools in the
Western Cape. Currently, the University is
involved in 17 schools to assist learners in their
preparations for tertiary study. The inVOlve
ment ranges from science workshops present
ed at the schools to visits by learners to the
campus, where they are involved in anumber
of projects.

matielo d WINTER2007 21



faku Iteitefacu Iti es

P¥olose tandartsbesoeke
dalk moontlik danksy lasers

Tans Ie die hele lasertoestel sowat 2 m lank uit
gestrek op 'n werkbank in die Lasernavorsings
instituut. maar dr Johan Burger en M-student
Alex Heidt hoop dat dit tot 'n kommersieel
bruikbare toestel die grootte van 'n groterige
kosblik omgebou kan word. (Folo; Engela DuyenageJ

Nuwe plaaslike onlwikkelings in lasertegnologie
kan dalk besoeke aan landarlse minder

vreesaanjaend maak.
Or Johan Burger en sy span van die Deparlemenl

Fisika hel onlangs die eersle plaaslik geboude ullra
korlpuls-Iaser in Afrika gebou. Hierdie modus
gesluile laser gebruik oplieseveseltegnologie en nie
konvensionele krislal- 01 gasmedia nie.

Die pikosekonde-hoedrywing-Iaserpuls wal hier
die apparaal produseer, duur slegs een miljoensle

van een miljoenste van 'n sekonde. Oie uilers vinnige
polsaksie wek baie min hilte op. Dit is ideaal vir
tandartsapparaat. omdat die laserstraal nie die
behandelde land verhit ollaal vibreer nie. Ous, geen
pyn nie. Oit is ook voordelig vir oog- en velbehande
ling. "Ons weel dit werk, maar nou moet ons uitvind
hoe en hoekom dit werk," verduidelik dr Burger die
pad vorenloe.

Matie-fisici het drie jaar gelede 'n strategiese
besluit geneem om 'n groler lokus op die nismark
van ultrakortpuls-optiesevesellaser binne die 1010
nika te plaas. Optiesevesellasertegnologie het sy
ontslaan te danke aan die vroee onlwikkeling van
die internet en optiese telekommunikasiestelsels.
Vandag word multi-kilowalt kontinue vesellasers vir
die sny en sweis van melaalplate in die motor- en
skeepsvervaardigingsbedryl gebruik.

As jy wonder hoe om JOU rooibostee

ekstra sterk te kry, gaan klop by

dr Marinda Bloom van die Departement

Mikrobiologie aan.

Sy was aan die spits van 'n span navor

sers wat 'n internasionale en nasionale

proses gepatenteer het vir 'n mengsel

natuurlike voedselensieme waardeur tot 30%

meer ekstrak van die eg Suid-Afrikaanse

drankie gelewer kan word wanneer die

gefermenteerde teeblare in kookwater 'trek'.

Die projek is sa am met die Landbou

navorsingsraad se Infruitec-Nietvoorbij

afdeling en die teevervaardiger Cape

Natural Tea Products (Edms) Bpk geloods,

en is deur die BioPAD BRIC-inisiatief

befonds.

Die plaaslike bedryf is baie bly oor die

voordele wat die patent vir veral die

bereiding van rooibos-ekstrak inhou, aan

gesien die kommersiele produksie van

rooibostee tot Suid-Afrika beperk is. "Ole

vernuwing beteken 'n groter opbrengs van

dieselfde hoeveelheid plantmateriaal,"

verduidelik Dawie de Villiers van Cape

Natural Tea Products.

Rooibos-ekstrak word in skoonheids

produkte, farmaseutiese middels, seep en

gegeurde koeldranke gebruik. Dit word

berei deur gefermenteerde plantmateriaal

eers in warm water te laat trek, waarna dit

gedroog word om 'n fyn, geurige poeier

te vorm.

Volgens dr Bloom is die navorsing

spesifiek op die lae oplosbaarheid van

Or Burger hoop dal die Malie-weergawes goed
koper sal wees en minder instandhouding sal verg
sodat kleiner vervaardigers ook tegnies gesofisti
keerde maar betroubare en gebruikersvriendelike
laserloerusling kan gebruik. Benewens die opliese
glasveseldraad wal in Frankryk volgens die
Slellenbosse navorsers se spesilikasies vervaardig
is, is die meesle komponenle relaliel goedkoop.

Die navDrsing word deur die Nasionale
Navorsingsligling ondersleun. Iii!

Navorsingsassistent Gerhardt Coetzee en
dr Marinda Bloom aan die werk in hul
laboratorium in die Departement
Mikrobiologie. (FOIO; Engela DuYenagel

Rooibostee
kry meer skop
rooibosteekomponente in warm water

toegespits. "Sonder behandeling met die

ensiemmengsel is net sowat 20% van

tradisionele rooibostee in warm water

oplosbaar, in vergelyking met 40% van

swart tee," vertel sy. "Met ensiembehande

ling kan vervaardigers van rooibos-ekstrakte

tot 30% meer ekstrak per kilogram plant

materiaal verkry."

Nog 'n bonus is dat die ensiembehan

deling nie 'n noemenswaardige verlies

aan waardevolle gesonde antioksidante

veroorsaak nie. Iii!



From Nature to
National Geographic

topic will be released later this year,
and will feature Prof Kister's colleague
from Stellenbosch University, Prof Gary
Stevens.

"The filming crew visited the Grand
Canyon, Iceland and the Alps for the
documentary, but these are quite
young examples compared to what we
find in the Barberton area in
Mpumalanga," says Prof Kisters, who,
as an archaean geologist, studies the
evolution of early earth older than 2,6
billion years.

Prof Kisters recently co-authored a
paper on archaean geodynamics in the
Barberton greenstone belt east of
Badplaas for the esteemed scientific
journal Nature with colleagues Dr Jean
Francois Moyen and Prof Stevens. They
showed that the tectonic evolution of
the planet was similar 3,2 billion years
ago to what it is today. IiiI

taxa. consemtlon status and bioQeocjraphlcally
important tau. It also includes abound
tI 000 000 attas.

The YEGMAP products have already been
embraced by their potential users as the
autboritatIve word when it comes to the veoeta
lion treasures 0' Southern Africa.

Geologists often find themselves in
hostile locations and conditions - all

in the name of science. Playing his part in
promoting the wonders of the earth
sciences recently put Geology professor
Alex Kisters in a different yet equally
difficult spot - a filming location.

As part of a National Geographic
documentary on the early evolution of
the earth's crust, he had to endure
Mpumalanga in the middle of February 
at 35°C and 100'''{' humidity! And, of
course, the spotlight and cameras rolling
for two days.

"Sometimes I had to say the same
things twenty times over," he remembers
his 'acting days'.

The documentary Naked Science:
Colliding Continents has been aired on
South African television since September
last year, and was also screened in the
USA. Another documentary on the same

Prof Alex Kisters and members of his multi
national research team, lecturer Dr Jean
Francois Moyen, PhD student Cynthia
Sanchez-Garrido from France, and post
doctoral fellow Dr Cristiano Lana from Brazil,
in front of the Chamber of Mines building. It
is being refurbished to serve as the new
home of the amalgamated Department of
Geology, Geography and Environmental
Studies. (pho 0: Engela Duvenage)

S1ovaldan-bom IIotanIst in the Department of
MI.,and leeIott. pqr WUllI_ -1U\OIIIl.,'"
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Kundig eid in Plant atologie
aan die US aansienlik uitgebrei
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Die Departement Plantpatologie het sy
navorsingskapasiteit aansienlik uitgebrei

met die onlangse aanstelling van drie
wetenskaplikes wat internasionaal erken word
vir die bydraes wat hulle op hul onderskeie
navorsingsgebiede gelewer he!.

Prof Altus Viljoen is as voorsitter van die
departement in die Fakulteit AgriWetenskappe
aangestel. Prof Viljoen het homself gevestig as
'n internasionaal erkende wetenskaplike op die
gebied van die beheer van siektes en peste van
piesangplante. Hy geniet uitgebreide nasionale
en inter JIIIIewerking. dien as sa me-

r va iona/e N k vir die

9en Planta

tbIS Ino.

Die eerste Wes-Kaapse kortkursus in bosluise,
wat onlangs deur die Fakulteit AgriWetenskappe

in samewerking met prof Ivan Horak, bosluiskundige
van die Onderstepoort Veeartsenykundige
Instituut. aangebied is, was uiters geslaagd.

Prof Horak doen al vir meer as twintig jaar
navorsing op Afrika-bosluise en word interna
sionaal as 'n gesaghebbende op die gebied van
bosluisidentifikasie en -taksonomie erken.

Volgens dr Sonja Matthee van die
Departement Bewaringsekologie en Entomologie,
wat die kursus gereel het, was dit baie prakties
van aard en het die 23 kursusgangers (veeartse
van farmaseutiese maatskappye, die privaat
sektor en die Departement landbou, asook
navorsers, boere en veeartsenykundige tegnoloe)
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'n Formidabele versterking van die
Oepartement Plantpatologie: van links
is Prof Altus Viljoen, dr Lizel Mostert en
prof Wally Marasas. (Foto: Anton Jordaan

(55FD»

trust (SPT) as navorser in fitomikologie in
die departement aangestel. Die doel van
haar aanstelling is om vera I die sagte
vrugtebedryf in die Wes-Kaap te onder
steun ten opsigte van die bywerking van
rekords, diagnostiek en die karakterisering
van belangrike plantpatogene. Daar word
voorsien dat haar navorsing sal fokus op
kwarantynorganismes wat 'n bedreiging vir
landbougewasse in Suid-Afrika inhou,
asook swamme wat die uitvoer van ons
landbouprodukte kan ondermyn.

Prof Wally Marasas is as buitengewone
professor in die Departement Plant
patologie aangestel. Prof Marasas word
internasionaal as 'n wereldleier op die
gebiede van Fusarium-taksonomie en
mikotoksikologie beskou. SyaansteHinQ
bied die Fakulteit AgriWetenskapPll!
geleentheid om navorsing
hierdie spesialiteitsgebi
Oepartement Pia I

•Prof

die kursus van groot waarde gevind. Die
kursus is deur die SA Veeartsenykundige
Assosiasie vir DPO-punte geregistreer.

Volgens dr Matthee, wat in parasietbio
diversiteit en parasiete as drywers van
ekosisteme spesialiseer, sal die korrekte
identifikasie van bosluisspesies en 'n begrip
van hul biologie tot die beheer van bosluise
in boerderystelsels en geografiese gebiede
bydra.

Twintig van die algemeenste bosluisspe
sies wat in die suidelike deel van Suid-Afrika
voorkom, is ondersoek en hul biologie en
beheer is bespreek. Veral die siektes wat
deur hierdie organismes oorgedra word, het
aandag geniet. Iii!

Mnr Koos Lotter (afgetrede dosent en stigter
slid van die KPV) oorhandig 'n serttfikaat aan
George Erasmus (top- voorgraadse Hortologie
student vir 20(6). Heel/inks is prof Karen
Theron (huidige voorsitter van die US se
Oepartement HortoJogie) en heel regs is dr
Wiehahn Steyn, huidige voorsitter van die KPV

Universiteit
versterk bande
met snyblom- en
vrugtelbed rywe
/I Die uitvoer van snyblomme en vrugte

is uiters kompeterend aangesien

gehalte nie onderhandelbaar is nie. Dit is

waarom hierdie bedrywe sterk steun op

hul kennisvennootskappe met die US," se

prof Karen Theron van die Fakulteit

AgriWetenskappe.

"Ons glo dit is noodsaaklik dat die

lewering van voorpuntkennis en geskikte

tegnologie vir hierdie uiters kompeterende

uitvoermarkte in noue samewerking met

die bedrywe gedoen word," verduidelik sy.

Prof Theron se Departement Hortologie

is baie goed verteenwoordig op sowel die

Suider-Afrikaanse Vereniging vir Tuinbou

wetenskappe (SAVTW) as die Kaaplandse

Pomologiese Vereniging (KPV).

"Drie lede van ons doserende personeel,

naamlik proff Lynne Hoffman en Graham

Barry en dr Elke Crouch, dien vanjaar op

die SAVTW-raad. By die onlangse kongres

in Mpumalanga het dr Crouch die toeken

ning vir die beste aanbieding deur 'n

persoon onder 35, gewen."

"Die US se Departement Hortologie

het sedert die stigting van die KPV in 1964

nou bande met die vereniging gehand

haaf en was ook 'n rolspeler in die stigting

daarvan. Ekself was vir baie jare 'n raads

lid en tans is een van ons dosente, dr

Wiehahn Steyn, die voorsitter."

Die KPV se kontantprys en sertifikaat

vir die student wat gemiddeld die beste

in voorgraadse Hortologie-modules

presteer het, is teen die einde van verlede

jaar aan George Erasmus toegeken. Mnr

Erasmus, wat van 'n sagtevrugteplaas in

die Villiersdorp-omgewing kom, beplan

om 2007 in Europa te werk, waarna hy die

vrugtebedryf sal betree. Iii!



Volgens onlangse mediaberigte is tientalle wynplase in veral die Stellenbosch
gebied te koop en het "die reuse-oorskot aan wyn wereldwyd in 'n nagmerrie
en 'n ekonomiese ramp vir Suid-Afrika se wynboere ontaard". Beteken dit dat
ouers nie meer hul kinders Stellenbosch toe moet stuur om Wingerd- en Wyn
kunde te studeer nie? Karin Theron het gaan ondersoek instel.

V
olgens ingeligte bronne met wie Malie/and
gesels het. is hierdie negatiwiteit egter totaal
oordrewe en nie op ingeligte feite gegrond nie.

Kenners meen boonop dat die twee sake niks met
mekaar te doen het nie.

Mediaberigte in onder meer Rapport skryf die
sogenaamde ramp toe aan 'n paar faktore, waaronder
swak wynpryse, hoilr insetkoste, Suid-Afrikaners wat
swak wyndrinkers is, streng arbeidswetgewing en ook
swak bemarking van die wynbedryf onder toeriste.

Volgens sommige van die berigte is minstens 50
plase in Stellenbosch in die mark en volgens 'n
bekende kommunikasiekonsultant van die bedryf
het sommige verskaffers van wynmaaktoerusting in
30 jaar nog nie so 'n ramp gesien nie.

Ernst Ie Roux, Groepbestuurder: Oruiwe- en Wyn
voorsiening van Oistell, die grootste wynmaatskappy
in Suid-Afrika, se dit is kortsigtig om te beweer dat
die ganse Suid-Afrikaanse wynbedryf in die moeilik
heid is net omdat 50 wynplase in Stellenbosch in die
mark is.

"Stellenbosch produseer ongeveer 10% van die
totale hoeveelheid wyn in Suid-Afrika, dus kan iY nie
die totale bedryf aan die een streek meet nie."

"Die Stellenbosch-area produseer hoofsaaklik vir
'n nismark en produsente wat nie kompeterend in
daardie nismark is nie, YOU. Maar daar is bale
produsente in die area met wie dit baie goed gaan,
dus is dit vir 'n wynboer moontlik om in die
Stellenbosch-area suksesvol te wees. My teenvraag
is eerder: Hoeveel plase is in der waarheid onlangs
verkoop? Ek weet net van twee. Is dit nie dalk eerder
'n geval dat die ouens kanse vat met lawwe pryse nie?"

Sommige ontleders meen dat te hoI! krediet·
verlening aan wynplase ook 'n rol speel in die feit
dat sommige nou hul kelderdeure moet sluil.

Le Roux beklemtoon ook dat die wynbedryf 'n
sikliese bedryf is. "In 1995 het ons rooiwyn ingevoer,

in 2002 het die pryse gesak, en ek voorsien dat dit
weer teen 2010/2012 hoog sal wees. Wingerd is 'n
langtermyn-gewas, maar 'n groot probleem is dat
wynboere dit nie altyd so hanteer nie. Ons is II!
geneig om prysgedrewe te wees. As 'n sekere varil!
teit teen 'n goeie prys verkoop, plant almal dit. en as
die prys daal, word dit uitgetrek. As 'n mens in ag
neem dat 'n wingerdstok vier jaar vat om in volle
produksie te kom en tot 25 jaar oud word. is dit nie
baie wys om so oorhaastig op te tree nie:'

Volgens SAWIS, die amptelike inligtingsmaat
skappy vir die Suid-Afrikaanse wynbedryf, was Suld
Afrika se per capita wynverbrulk, 8,6 liter, nog altyd
veellaer as die van lande soos Frankryk (47,6 liter),
dus kan mens kwalik die huidige 'krisis' aan Suld
Afrikaners se 'swak' drinkgewoontes toeskryf.

Le Roux skryf eerder die huidige probleem toe
aan die transformasie wat die wynbedryf sedert
1994 ondergaan he!. "Die wynbedryf is voorheen
streng gereguleer en beskerm deur meganismes
soos onder meer minimumpryse. Nou opereer die
wynbedryf in die vrye ekonomie en die harde
werklikheid tref die boere wat nog nie geleer het om
slimmer te werk me."

Volgens prof Melane Vivier, voorsitter van die
Oepartement Wingerd- en Wynkunde, benodig die
wynbedryf juis goed opgeleide mense.

"Die bedryf behoort nie net erns te maak met die
basisvlak-opleiding van wingerd- en kelderwerkers
nie, maar ook te streef na 'n vernuwende werksmag
wat toenemend vakkundig beter gekwalifiseer is, op
tegniese en bestuursvlak. Tans staan en val alles vir
die bedryf by praktiese opleiding. Oit is belangrik, maar
vakkundige diepte, analitiese denke en probleem
oplossingsvaardighede is dit wat die bedryf oor tyd
kompeterend sal maak."

"Oit is ook so dat die departement meer as slegs
wingerd- of wynkundiges oplei. Persone met vak-

kundige kennis regoor die waardekelting van wingerd
en wynproduksie en die bemarking daarvan word
benodig. en die US is die enigste universiteit in Suid
Afrika wat gegradueerdes op hierdie vlak kan
produseer. Die studente word dus opgelei met die
potensiaal om die volgende generasie akademici en
navorsers vir die bedryf te kan wees."

Volgens Jan 800ysen, uitvoerende bestuurder
van Winetech, wat die koOrdineringsliggaam vir
navorsing in die wynbedryf is. is voorpunltegnologie
uiters noodsaaklik om met hoogs kompeterende
internasionale markte te kan meeding, net soos vir
enige bedryf in die landbou-omgewing.

"Die langtermyn-mededingendheid van die Suid
Afrikaanse wynbedryf is afhanklik van sy vermoil om
vinniger te leer en meer innoverend te wees as sy
kompeteerders:' meen hy.

"Oit is egter ewe noodsaaklik dat hierdle voor
puntlegnologie wat deur wetenskapllkes geskep is,
oorgedra en toegepas word in die bedryf. Ook hierin
speelgraduandi van die universiteit 'n groot rol,"
verduidelik prof Leopoldt van Huyssteen, dekaan van
die Fakulteit Agriwetenskappe.

Die groot uitdaging waarvoor die departement nou
te staan kom, is om studente op te lei wat sowel die
toegepaste as die analitiese vaardighede het om die
bedryf vorentoe te dra. wat nau saamhang met nuwe
strategiel! om praktiese wingerd- en kelderopleiding
met wetenskaplike teoriebeginsels te kombineer.

Prof Van Huyssteen se raad aan ouers is dus:
"Stuur gerus jul kinders Stellenbosch toe om Wingerd
en Wynkunde te studeer. Die wynbedryf is 'n lang
termyn-bedryf wat iuis topkundiges nodig het." III

Wine industry still needs top
experts
Media reports over the past few months have cre
ated the impression that it is no longer worthwhile
to study Viticulture and Oenology, due, among oth
ers, to the large number of wine farms that are up
for sale, especially in the Stellenbosch region. The
article shows that the fact that so many wine
farms are for sale is related more to the property
industry than to the wine Industry. which still
needs lop professionals.
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Too much or too little

,: ' ,

preferred drink to fulfil daily fluid needs.

"This is followed by tea, coffee, low-fat

and fat-free milk and drinking yogurts,

diet or artificially sweetened cool drinks,

cool drinks or drinks with some nutritional

benefits - such as fruit or vegetable juices,

full-cream milk, alcoholic beverages, and

sports drinks - and lastly sweetened drinks

or nutrient-poor drinks."

Of this total fluid intake, women should

drink at least four glasses (250 ml) and

men at least six glasses (250 ml) of clean,

safe water per day.

Although uncommon, it is in fact possible

to drink too much water. When the kidneys

are unable to excrete excess water, the

electrolyte (mineral) content of the blood

is diluted, resulting in a condition called

hyponatraemia (low sodium levels in the

blood). Endurance athletes such as mara

thon runners who drink large amounts of

water that do not contain adequate sodium

are at higher risk of hyponatraemia.

Hyponatraemia is not a common

illness, so don't go throwing your water

bottle away just yet.

Becoming dehydrated is just as

dangerous. General signs and symptoms

of dehydration include excessive thirst,

fatigue, headache, a dry mouth, little or

no urination, muscle weakness, dizziness

and light-headedness.

As the saying goes, prevention is the

best cure. However, if you feel dehydrated,

try to correct it with increased fluid intake.

Seek medical help if you are vomiting or

have diarrhoea. "The best options are

rehydration fluid products. Never wait if it

is a child. Take the child to a doctor or

health facility," says Ms Labuschagne. !iii

•,,,

Onlly water?
Many people prefer alternatives to water

such as cool drinks, fruit juices, coffee,

tea, milk or sport drinks. However, says

Ms Labuschagne, water is regarded as the

M
ost people are familiar with the

general recommendation for adults

of eight glasses of water a day.

Yet, estimating water or fluid intake

requirements is not easy and individual

requirements are highly variable, says Ms

Irene Labuschagne, dietitian and manager

of the Nutrition Information Centre

(NICUS) at the Faculty of Health Sciences

"Water comprises 50% of body weight

in women and 60% in men. Every system

and function in the body depends on this

fluid. It also aids in the digestion of food,

carries nutrients to cells and provides a

moist environment for ear, nose and throat

tissues." However, says Ms Labuschagne,

we also need to realise that the total fluid

intake of humans depends on physical

activity levels, the climate they live in, their

health status, clothing and various other

physiological factors such as pregnancy

and breastfeeding.

According to Ms Labuschagne, the

adequate intake (AI) for total fluid to

prevent dehydration in sedentary men

and women (aged 19-50 years) is 3,71 and

2,71 litres of total fluid per day respective

ly. Solid food and digestion of food also

contributes to this recommendation as

food, such as fruit, also contains fluid.

Drinking fluids represents approximately

81 % of total water intake, which translates

into 3,01 litres per day for men (12 glasses

of 250 ml) and 2,71 litres per day (10 glasses

of 250 ml) for women.

Often we hear that

drinking eight glasses

of water a day is a

sure way of staying

healthy. Lynne

Rippenaar filled her

water bottle and tried

to find out if eight (or

was it six?) glasses of

water a day is enough.

g
I

gasses
f water

aday
keeps the

doctor
away?

Water is highly recommended for daily fluid
intake. It provides no additional energy, which
makes it ideal for any overweight or inactive
adult. It also provides variable amounts of min
erals such as calcium. magnesium and fluoride.
Tea provides antioxidants, f1avonoids. amino
acids and minerals (mainly fluoride). Adults
should preferably limit their intake of caffeine
drinks to no more than four cups of coffee per
day or eight cups of tea per day. Preferably,
these should be with fat'free or low-fat milk
and no sugar.
Dairy products are by far the richest source of
calcium. There is apositive relationship
between milk consumption and bone-mineral
density, which protects against osteoporosis in

later life. Low-fat products are recommended
for all adults and children older than five years.
Sweetened cool drinks and fruit drinks are
energy dense and contribute to an increased
daily energy intake and thus obesity. Limit
these to no more than 240 ml (approximately
one standard cup) per occasion. These drinks
should be avoided by diabetics and inactive.
overweight adults and children.
Fruit juices (100% juice with no added sugar)
provide most of the nutrients of the fruits used,
but they are energy dense and may lack fibre
and other nutrients or constituents present in
the whole fruit. Consumption of whole fruits is
still considered to be the best way to achieve
satiety and energy balance. Vegetable juices

are generally ahealthier alternative to fruit
juices because they provide less energy.
However. they can be high in salt. Limit these to
no more than 240 ml (approximately one stan
dard cup) per occasion.
Sports drinks contain at least half the energy of
sweetened cool drinks and provide sodium.
chloride and potassium. The carbohydrates, water
and salts are advantageous in endurance events
(strenuous exercise for more than one hour).

For further or personalised information, contact
NICUS on 021 933 1408 or via e-mail at
nicus@sun.ac.za or contact a dietician registered
with the Heallh Professions Council of South Africa.
Visit the NICUS website at www.sun.ac.za/nicus.
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Prof Stan du Plessis, professor in ekonomie. (Foro. ANTON JORDAAN, SSFD)

Young economics professor has
high regard for choices
The article features one of the youngest ever eco
nomics professors in the Department of Economics.
Prof Stan du Plessis says that one has to experiment
and evaluate your deCISions on acontinuing basIs
,:ia feedback. "It ':.'111 be risk\, to be complacent
because one contlnuouslv has to inno':ate and
perform to keep riding the crest. he said.

spontane orde geskep word danksy die Ikeuses wat
mense het en onderlinge mededinging wat 'lei tot 'n
uiters dinamiese aansporing om goed te doen vir
jouself en ander - dus nie 'n zero-som-spel nie.

"Oaar is nie 'n enkele ding wat jou kan weerhou
om optimisties te wees in Suid-Afrika nie, want ons
beskik oor die kritieke laklor om keuses vir self
beskikking te he. Hierdie keuses was nie voor 1994
daar nie:' se Ou Plessis.

Na sy mening is daar egter beslis ruimte vir
private inisialiel en hy wil beleidmakers waarsku om
nie mense se keuses weg te neem nie . byvoorbeeld
deur die vasstel van medisynepryse.

"Jou optimisme moet Ie in 01 die stelsel jou
inisiatiel sal beloon. In Suid-Afrika kan jou inisiatief
steeds sukses bring, maar dit sal nie in jou skoot val
nie." !iii

• Hierdie artikel het oorspronklik in Die Burqer
verskyn en word met vergunning van SAKE24
geplaas

keer en 'n pos as dosent in makro-ekonomie te aan

vaar. Terselfdertyd het hy gewerk aan sy doktors

graad, wat hy in 2003 voltooi het.

"Ek het nie geweet of ek 'n suksesvolle dosent

kan wees nie. Oaarom het ek my terugkeer as 'n

eksperiment gesien waarmee ek terugvoer aan
myself kan bly verskaf. Ek en my vrou het besluit die

lewenskwaliteit wat ons hier geniet . ins lui tend

vriende, familie en die pragtige natuurskoon - is die
risiko werd. Geld is 'belangrik, maar dis nie al aspek
wat oorweeg moet word nie:' verduidelik hy.

Hy geniet die diskresie wat hy by die US het oor
die aanwending van sy tyd en die vryheid om Ie kan

se as hy soms iets nie weet nie.
Dis veral lekker om nie meer voortdurend gevra

te Vlord om die wisselkoers vooruit te skat nie en hy
kan die onderwerpe kies waarmee hy wit werk.

"Baie mense was verras met my keuse om terug
te keer. Ja, ek sou finansieel beter in Londen gevaar

het. maar ek sou weer ander dinge moes inboet. 'n
Mens moenie dogmaties wees nie. Tans maak Stellen'
bosch vir my sin, maar ek bly oop vir terugvoer."

Sulke berekende risiko's blyk in sy gene te wees,

want sy oupagrootjie het vroeg in die twintigste eeu
besluit am uit Litaue na Suid-Afrika te emigreer. (Stan
is juis 'n verkorting van sy eintlike naam, Stanislaus.)

Vandag, drie geslagte later, is Ou Plessis, sy

broer en sy suster beroepslui. terwyl die familie wat
agtergebly het. steeds in 'n klein dorpie met
modderstrate in hutte woon.

Hy is optimisties oar die samelewing en sien hoe

Jong US-professor
Eksperimenteer en evalueer voortdurend jou Stel h0 eee prys

k;':~:'d:::e~;o:":: :::::;::::::",o,.eo pml '. 0p
~~:~~~i:I~:;S~i~l:i;~I~~t: ::~~~gPj~O:~~:O~i~ euses
Universiteit Stellenbosch (US) aangestel is. I I

Hy beskou sy aanstelling as volle professor
verlede jaar op 33-jarige ouderdom as 'n bewys dat
talle van die glasplafonne by die US verwyder is. deur Carin Smith

",Die hele wereld het deesdae 'n meer buigsame
model - oak in die private sektor.

"Ouderdom kan jou nie meer pootjie nie en
dikwels staan mense in hul dertigerjare deesdae aan
die hoof van inlernasionale maatskappye:' se Ou

Plessis vanuit sy kantoor wat uitkyk op Papegaaiberg.
Oil bring natuurlik grater keuses mee vir maal

skappye by die aanstelling van personeel en ge
paardgaande grater mededinging onder die jongeres.

Ou Plessis wys daarop dat laasgenoemde lei tot
sogenaamde "kreatiewe verwoesting", wat bepaal dat
dieselfde kreatiewe proses wat 'n idee of persoon
aan die bewind bring, ook weer tot 'n val kan lei.

"Oit is dus nie 'n sikliese model nie en jou
huidige sukses waarborg nie dat dit sal bly voort
bestaan nie:' waarsku hy en skroom nie am te se dit
bly ook op hom van toepassing nie.

"Deur selfvoldaan agteroor te sit sal 'n risiko
wees, want 'n mens moet vandag aanhou innoveer

en presteer am op die kruin te kan bly:' verduidelik hy.
"Om in die mark te kan wen, moet jy meeding

deur iets te lewer waarmee verbruikers bedien word
en die mededinging bestaan selfs binne maatskap
pye. 'n Mens kan nooit van 'n Status quo in 'n mark
praat nie."

Ou Plessis se curriculum vitae lees soos 'n droom:
BCom (Wiskunde) cum laude aan die US in 1993 en
BCom (Hons) (Ekonomie) cum laude in 1995. Oaarna
het hy die geleentheid gekry am aan Clare College,
Cambridge, te gaan studeer waar hy in 1996 'n MPhii
(Ekonomie) behaal het.

Hy raak nou nog opgewonde wanneer hy vertel
van sy Cambridge-dae: "Oil is 'n plek waar studente
entoesiasties is oor die akademie en dis beslis nie
cool om min te swot en deur te kom nie."

In 1995 is hy aangestel by Ou Mutual Batebestuur
in Londen waar hy ekonomiese ontledings vir bale
bestuurders moes doen.

"Oil was fantasties om in die laat-1990's 'n
ekonoom in London Ie wees met al die entoesiasme
en onstuimighede op die mark, soos die Mexikaanse,
Brasiliaanse en Russiese krisisse:' vertel hy.

Sy grootste sukses was toe hy die maatskappy
miljoene rande bespaar het deur aan te raai dat
daar nie in Russiese staatseffekte bele word nie.
Sowat twee maande later het die Russiese ekonomie
in duie gestort.

"Ekonome is nie daar om goeie weddenskappe te
gee nie. Ons lewer eerder 'n bydrae deur baie slegte
goed te sien kom voordat dit jou tref."

Hy het dieselfde benadering gevolg met sy
"eksperimentele" besluit om na Suid-Afrika terug te
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US tolklokaal -
eerste van sy soort
in die Wes-Kaap
Praa/ in tale. Van links is mnr Julius Dantile, Pansat
Wes-Kaap.· prof LUdolph Botha, Senior-Direkteur:
Akademiese Steundienste; prof Carlotta von
Maltzan, Departement Moderne Vreemde Tale;
prof Bo/man; mnr Hannes van der Poel. Stadsraadlid
Stellenbosch,' prof Siegfried Huigen, Departement
Afrikaans en Nederlands,' en dr Harold Lesch.
(Folo: Anton Jordaan ISSFD))

ie eerste tolklokaal am by 'n universiteit in die
Wes-Kaap ingerig te word, is vroeer vanjaar by
die Universiteit Stellenbosch bekendgestel.

Die tolklokaal. gelee in die Lettere-gebou, kan
sestien gaste en ses tolke (twee per taalkombinasie)
akkommodeer.

"Oit beteken," se dr Harold Lesch, 'n dosent in
die Oepartemenl Afrikaans en Nederlands. wat oak
verantwoordelik is vir die totstandkoming van die
tolkprogram en tolklokaal in die Fakulteit Lettere en
Sosiale Wetenskappe, "dat daar nou op kampus die
moontlikheid bestaan am in al drie amptelike tale
van die Wes-Kaap - Afrikaans, Engels en Xhosa 
gelyktydig te talk."

Volgens dr Lesch sal die tolklokaal vir opleiding van
studente, empiriese navorsing oar spesifiek talking,
kortkursusse, en dienste aan die universiteitsge
meenskap en die breer publiek voorsiening maak.

"Ons '.'Iii graag tolke lewer wat gereed is vir die
praktyk en vir die realiteite van Suid-Afrika," se dr

Lesch. "Oit word al hoe belangriker vir tolke am 'n
rol te speel in die bou van brue tussen verskeie taal
groepe en am rasseharmonie te verbeter."

Die rektor, prof Russel Batman, het die openings
geleentheid bygewoon en gese dat 'n tolklokaal soos
die een by die US sal bydra tot demokrasie in Suid
Afrika deur middel van die gehalte van die tolke wat
dit vir howe en hospitale sal lewer.

"Ek dink nie daar is 'n beter manier am die Suid
Afrikaanse samelewing te verbeter as am mense in
hierdie land te help am beter met mekaar te kom
munikeer nie."

"Die eintlike vraag wat oar taal gevra word, is 'n
vraag oar administratiewe geregtigheid. Oit het te
doen met die kernvraag wat 'n persoon sal vra as hy
byvoorbeeld voor 'n regter staan en dit is, gaan
hierdie persoon my kant van die saak verstaan, gaan
sy beoordeling oar my saak gebaseer wees op die
presiese feite wat ek gegee het en gaan ek reg
beoordeel word. Talking het hier 'n baie belangrike

rol am te vul," se prof Batman.
"Oit gaan nie hier am die elite se taal nie; dit

gaan oar die mense in die klein dorpies wat hulle
siekes in kruiwaens laai en na 'n dokter bring wat
hulle nie verstaan nie. Oit gaan nie net oar die reg
am jou taal te praat nie, maar oar lewe en dood." IIiJ

• Kontak dr Harold Lesch by 021 808 3573 of per
e-pos by hlesch@sun.ac.za.

Interpreting venue launched
The first interpreting venue to be launched at
auniversity in the Western Cape was opened
at Stellenbosch University recently. The
venue. providing simultaneous interpreting
services. also makes provision for the train'
ing of students. empirical research on inter
preting in particular, short courses. and serv
ices to the University community and ttle
broader public

stellenbosch philosoph,er receiv,es
Harry Oppenheimer Fellowship Award

P
rof Paul Cilliers of the Department of
Philosophy at Stellenbosch University has made
history as the first academic in the social sci

ences and humanities to be awarded the prestigious
Harry Oppenheimer Fellowship.

Candidates from all disciplines compete annually
for this award, which is granted only to top scholars
in South Africa.

The fellowship was initiated by the Oppenheimer
Memorial Trust in 2001 and has amonetary value of
up to US $125 000. Prof Cilliers intends to use these
funds to conduct further research in his field in
collaboration with colleagues in Europe.

Prof Cilliers, an internationally respected scholar,
received the fellowship for 2006 in recognition of
his outstanding achievements in developing agen
eral understanding of complex systems. His book
Complexi/y and Pas/modernism is widely regarded
as one of the central texts on complexity in the
socia~ sciences.
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Through his work, Prof Cilliers showed the
fundamental relationships between a number of
contemporary philosophical positions, specifically
post-structuralism, and insights gained in the past
two decades from mathematical and computational
modelling of complexity. This allowed him to make
the findings of complexity science applicable to
problems in the social sciences and humanities and
to develop acritical position on the limits of differ
ent kinds of models of complex systems.

"The fact that the importance of philosophical
reflection is recognised in this way is extremely
encouraging for all of us working towards amore
humane understanding of the world. It also recognis
es the importance of anumber of moral values that
cannot be reduced to instrumental thinking and mere
calculation. Complexity thinking helps us to develop
more inclusive strategies, using insights from both the
natural' and the human sciences, without dissolving
the difference between them," says Prof Cilliers. IIiJ Prof Paul CiUiers {Foro: Hennie Rudman, SSFDJ



In 2005 het Matie/and berig oor die groot hoeveelheid musiek

groepe, oftewel bands, wie se musiekwortels in Stellenbosch

Ie. Nou, twee jaar later, is daar soveel nuwe groepe en kunste

naars wat se dat Stellenbosch die plek is waar dinge gebeur

dat Matie/and vir Louise Steyn gevra het om 'n paar ervare,

nuwe en jong stemme te gaan vra wat na hulle mening die

Eikestad so 'n goeie broeiplek vir musiek maak.

O
p Stellenbosch het 'n musiek-aar
gebars. So kom dit voor. Of die
genre rock, punk, alternatief, instru

mentaal of selfs kontemporere a cappella
is: Die studentedorp is beslis besig om
die hoeveelheid talent wat hom jaarliks
binnevloei met mening uit te pomp.

Die instrumentale groep DNA Strings
praat uit ondervinding daarvan om op
Stellenbosch jou vastrapplek in die plaaslike
musiekbedryf te vind. Volgens Flip du
Plessis, hul djembe-speler, het DNA
Strings immers op Stellenbosch besef dat
hulle iets groter kan bereik as om net in
koffiewinkels te speel. Hy meen ook dat
net mooi dinge gebore kan word uit 'n
kombinasie van kreatiewe Jongmense,
waarmee die dorp jaarliks gevoed word,
die ryk geskiedenis van musieklegendes,
rooiwyn en 'n inspirerende omgewing.

Kaleidoskoop, die baie jong groep met
'n sterk akoestiese aanslag, se musiek is
net so deel van Stellenbosch as wat wyn
is. Studente dors daarna, se hulle. Kaleido
skoop het onlangs hul debuutalbum, Blad
wisselend, bekendgestel. Boonop is die
Stellenbosse musiekgemeenskap bederf
met 'n lekker onderlinge gees en kon ervare
musikante soos Bertie Coetzee van Zink
plaat en die rockgroep Siagyster, wat reeds

naam gemaak het, hulle in die regte rigting
help, se Kaleidoskoop.

Dan getuig Die Heide se storie ook daar
van dat die Stellenbosse broeines nie net
tot die studente beperk is nie. Die nuwe
generasie Afrikaanse rockgroep raas al van

hul skooldae (nog onder die naam Merry
Melodies) saam. Van daar af was dit af
draande pad en spog die Maties vandag
met 'n kortspeler ('n Eeue oue melodie),
verskyn hulle op Die Eerste Avontuur, 'n
kompilasie-album wat deur die jong Stellen
bosse platemaatskappy De Plate Kompanjie
uitgereik is, draai hul eerste musiekvideo "Jy
moet Luister" op die musiekkanaal MK89.
Baie meen ook dat die De Plate KompanJie,
wat deur die manne van Zinkplaat gestig
is, baie waardevol in die plaaslike musiek
bedryf is, omdat hulle aan talentvolle jong
groepe (met min geld) blootstelling gee.

Vir die plaaslike musiekagent lise van
der Merwe staan die feit dat Stellenbosch
so baie plekke het wat vir lewendige op
tredes geskik is, soos Dorpstraat-teater of
Bohemia, uit as rede waarom die dorp so
baie musikante se broeines is. Dan, se sy,
speel rock-Iegendes soos Valiant Swart ook
'n groot rol om Stellenbosch as tuisdorp ge
wild te hou en jonger stemme te inspireer.

Buiten musiekgroepe of musikante met

Stellenbosch-bande, soos Springbok Nude

Girls, Valiant Swart, Koos Kombuis, Gian
Groen, Akkedis, Jan Blohm, Bed on Bricks,
Delta Blue en DNA Strings, som The Led se
verhaal die Stellenbosse musiekstorie die

beste op, meen Ignatius Vlok, platejoggie
by die plaaslike musiekradiostasie MFM.

The Led, 'n alternatiewe rockgroep van
so sewe jaar gelede, was 'n akroniem vir
"lawyers, engineers and doctors". Toe hulle
egter klaar hul rock 'n roll-drome op
Stellenbosch uitgeleef het, het hulle weer
na die beroepe teruggekeer, vertel hy.

Dan is daar ook diegene wat hul Led
beroepe beoefen terwyl hulle hul musiek
drome uitleef. Die nege-stuks kontempo
rere a cappella-groep Adamsappel het eers
buite die Stellenbosch-musieksfeer tot
stand gekom, maar vertel dat hulle indivi
dueel hul talente op die Stellenbosse
teaterverhoe en ser-kompetisies begin
beproef het Volgens Adamsappel is musiek
en sang 'n gewaardeerde aktiwiteit wat
die broei van musiektalent op die dorp 'n
hupstoot gee.

Die dorp se pols klop dus hard - piaaslik
en daar waar Stellenbosse studente hulle
na afloop van hul studies vestig. Een ding
is egter seker en dit is dat Stellenbosch sy
status as musiekbroeines verdien. IilI
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Vroeer vanjaar het sir Richard Branson en AI Gore die grootste globale weten
skap-en-tegnologie-prys bekendgestel. Die doel van die prys is om die nadelige
effek van koolstofdioksied in ons atmosfeer te beveg. Die individu met die
beste idee sal $25 miljoen wen - nie te versmaai nie, veral as jy 'n student is.

Internasiona Ie stud,ente
leer graag Afrikaans

B
y die Universiteit Stellenbosch is agt

internasionale studente gevra om

hul individuele idees voor te Ie 

met 'n klein verskilletjie of twee. Hulle

moet die voorlegging in Afrikaans doen

en die prys vir die beste voorstel wen nie

$25 miljoen nie, maar wei 'n pakkie koekies.

Marisca Coetzee is een van vyf dosente

aan die Eenheid vir Afrikaans, een van die

eenhede van die Universiteit se Taalsentrum.

Die eenheid vind sy oorsprong in die on

vermoe van sowel niemoedertaal- as

moedertaalsprekers om akademiese

uitdagings in Afrikaans binne 'n universi

teitskonteks die hoof te bied.

Marisca koordineerder 'n kursus wat

die eenheid, in samewerking met die US

se Internasionale Kantoor, aanbied.

Getiteld "Afrikaans vir Beginners", help

die kursus internasionale studente om

met Afrikaans te vry .

"Daar bestaan tans twee kursusse,

Afrikaans vir Beginners (Vlak I) en Afrikaans

vir Beginners (Vlak II). Vlak I is hoofsaaklik

vir internasionale studente wat slegs vir

een semester op Stellenbosch kom studeer,

terwyl Vlak II studente wat vir 'n volle graad

program hier kom studeer beter toerus

om die uitdaging van hooflesings in

Afrikaans die hoof te bied."

Afrikaans vir Beginners is een van talle

opsies waaruit internasionale studente kan

kies wanneer hulle aan die US kom studeer.

Die meeste studente wat die kursus volg,

kom van Namibie, Zimbabwe, Amerika,
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Noorwee en veral van Duitsland. Tans is

daar nagenoeg 'n honderd studente in die

onderskeie kursusse.

"Ons probeer om hulle te leer hoe om

ten minste te weet wat ander mense van

hulle se op kampus of in kroee. Dis

hoofsaaklik gebaseer op luister- en praat

vaardighede en ons leer hulle hoe om

strategies bekwaam te wees om iemand

te antwoord in Afrikaans," vertel Marisca.

Vlak I bestaan uit twee sessies van twee

en 'n half uur per week. Studente wat Vlak

I voltooi, kan Vlak " volg. Dit is gelyk

staande aan 'n jaarkursus wat studente se

taalvaardighede verder ontwikkel.

Die wat Vlak II volg, moet vandag hulle

mondeling-eksamen afle. Elkeen het sy of

haar eie "blinkste plan" vir sir Richard se

$25 miljoen bedink. Alhoewel n6g sir

Branson n6g Gore die klas bywoon, is die

doel van die oefening om studente se

woordeskat te ontwikkel, en (natuurlik) om

mekaar te vermaak.
Torbj0rn Kristoffersen van Noorwee is

eerste. "My aanbieding is 'n bietjie kort,"

se hy voor hy begin.
Marisca se vir die klas sy gaan eers

Torbjarn se plakkaat met wondergom
teen die bord plak. "Wonder gum?" vra
een van die studente. "Does that have
something to do with a tree?" "Nee, dit is

wondergom," en sy trek stukkies uit
mekaar om teen die bord te plak

Aan die linkerkant van Torbj0rn se
plakkaat is sy illustrasie van besoedeling.
'n Motor (van Duitse fabrikaat) spuit uit-

Heel links: Torbj0rn Kristoffersen van Noorwee
gooi Die Taal. Links: 50 maak mens. Roman Eul
van Duitsfand. (Foro's: Andre·P;erre du Pless;s)

laatgasse in die atmosfeer in. Sy oploss

ing? 'n Filter wat die koolstofdioksied by

die uitlaatpyp in 'n tenk opvang. Die tenk

sal by vulstasies (met 'n prentjie van

Caltex aangedui) uitgepomp kan word.

Aan die regterkant van Torbj0rn se
plakkaat is die nuwe woorde wat hy uit sy

voorbereiding vir die mondeling geleer

het: Vulstasie = Gas station. Omgewing =

Environment. Aanbieding = Presentation.

As deel van die mondeling word ander

studente aangemoedig om vrae aan

Torbj0rn te stel. "Het jy die prys vir die
project gedienk?" vra een. "In die toekoms

sal dit gudkop wies," antwoord TorbJ0rn.
Die mondeling is die resultaat van 'n

volle semesterkursus van veertig uur. Die
fokus val hoofsaaklik op die ontwikkeling

van praat- en luistervaardighede. Elemente
soos plakkate word nie soseer gebruik om

skryfvermoens te ontwikkel nie, maar word

eerder as hulpmidde\ ingespan om sprek

ers meer gemaklik met Afrikaans te maak.

"Ja, die klasse help," se Max

Dinkelmann van Duitsland, "maar op
Stellenbosch is dit maklik om in Engels

oor te slaan as iemand jou nie verstaan

nie. Die klasse help ons om 'n gesprek te

volg, al kan jy nie altyd terug antwoord nie."

Maties se naglewe is nou meer toe

ganklik vir die studente wat voorheen glad

nie Afrikaans verstaan het nie. Soos een van

hulle dit stel: "Dis makliker om Bohemia
Afrikaans te verstaan as 7de Laan-Afrikaans.

Mense wat dronk is, praat stadiger."

Die studente wat reeds besig is met

Vlak" het 'n ontwikkelde verwysings
raamwerk in die Afrikaanse kultuur.

Deur aktuele kwessies soos lugbe

soedeling te gebruik, help Marisca die
studente om koerante oor die onderwerp

te bestudeer. Daar word gekyk hoe die
woordorde na sekere voegwoorde veran

der en die werkwoorde wat hulle deur
sulke oefeninge aangeleer het in koeran

tartikels verbuig.
Een van die lekkerste goed wat Roman

Eul van Duitsland met sy kennis van
Afrikaans kan doen, is om met bergies te
kan praat. "Hulle dink ek is wei mal of

popdrank." !iii

Afrikaans is popular amongst
international students
About a hundred students are taking classes to
learn Afrikaans. The courses. presented on two
levels. deal mainlv with verbal abilities and are
taught in an informal setting. The courses enable
international students to understand a class
presented entirelv in Afrikaans.



Woordfees 2007
bring landskappe bymekaar
deur Magdel Meyer

AI ooit gewonder waar die perfekte
plek sal wees om ou vriende weer te
sien en sommer ook 'n heerlike
glasie wyn te geniet terwyl Marius
Weyers vir Anna-Mart van der Merwe
in sy arms vashou? Die US
Woordfees, in samewerking met
Die Burger, bied die antwoord.

Hooffoto: Victor Fredericks en Charles I..ouw deel hul/ieFde vir Diana Ferrus tydens die produksie
Slawestories op die pragtige au plaas Muratie.

Regs-bo: WOW-Ieerders by een van die slypskole in die Wilcocks-gebou.

Regs-middel: Katinka Heyns en Anna-Mart van der Merwe tydens 'n baie spesiale ontbyt waar
Feesgangers saam met beroemde veterane in die toneelwereld kon aansit.

Regs-onder: Mariette Crafford saam met die Botha-susters na die gesprek oar haar nuwe boek,
SonskynkaFee, 'n reisdokument van stories, kos en herinneringe aan haar en haar twee kinders se
Iewe op Kakamas. Gaste kon boonop smul aan 'n driegang-maa/tyd saamgestel uit SonskynkaFee.

T
Ydens die agtste Woordfees in Maart

2007 is verskillende aspekte van die

liefde aangeraak in ongeveer 107

uiteenlopende skrywers-, drama- en

musiekproduksies asook kunsu'ltstallings

met die tema Landskappe van die liefde.

Landskapkunstenaar Strijdom van der

Merwe het spesiaal met die oog hierop 'n

treffende plakkaat gelewer.

Of dit nou liefde vir die land, vir taal,

woorde, kuns, of liefde vir die liefde self is

- dit is 'n tema wat uiteindelik te make

het met identiteit en hoe dit deur verskil

lende landskappe gevorm word En dit is

juis wat gevier is - identiteit en diversiteit

in ons mooi land. Dft het die Woordfees

weereens gedoen deur van die voorste

skrywers, kunstenaars, musikante en

akteurs op die planke te bring.

Een van die nuwighede en hoogtepunte

hierdie jaar was die NB Uitgewers-tent,

met 'n program vir oud en jonk - van

boekbekendstellings en kinderpartyjies

tot 'n kunsuitstalling en heerlike driegang

maaltyd saam met Mariette Crafford.

Skrywers, joernaliste en uitgewers kon in

die pragtige tuin van Bergzicht Heerenhuys

feesgangers op die punt van hul stoele hou.

Ander nuwighede was 'n pragtige

kunsmark by die Studentekerk, 'n wyntent

voor die HB Thom en 'n Woordfees Mardi

Gras, 'n orkesoptog, stalletjies, 'n pretpark

en 'n gratis verhoog op die Braak.

En die skrywers het opspraak gemaak
deur die filosowe die eerste keer in die

geskiedenis van die Woordfees (weliswaar

naelskraap) in Filosofiekafee te klop I

Johan Rademan van RSG was die skeids

regter. Iris Bester het ook met die Plataan

kafee by die Sasol Kunsmuseum elke dag

om middagete daarvoor gesorg dat die

res van die land kennis neem van dit wat

op Stellenbosch gebeur.

Musiekproduksies soos Coenie de

Villiers, De Priester en een Kerkorrel,

Charlene Truter, Blondes, Beatles & Bach,

Die Blou Kafee en vele meer is entoesiasties

bygewoon en in vele sale was daar nie

plek vir 'n muis nie. Meer as twintig

produksies was vooraf uitverkoop, kaartjie

verkope het met 30% toegeneem en die

Woordfees kon met 'n saalbesetting van

nagenoeg 75% spog.

Die jaarlikse WOW- 0Noorde Open

Werelde-)dag is oudergewoonte in die

Wilcocks-gebou aangebied, met

ongeveer 750 leerders wat slypskole in

woordeboekgebruik, skeppende werk en

joernalistieke vaardighede kon bywoon.

Die tema vir die volgende Woordfees

op 3-9 Maart 2008 is op kuier gerig: 50 is

ons tafel gedek Want waar is 'n lekkerder

kUierplek as De Akker in die Woordfeestyd?

Met of sonder ou vriende, geliefdes en

familie.

Kom maak dus volgende jaar gerus 'n

draai by die Universiteit Stellenbosch 

trotse landskap van die Woordfees. lilI
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Interested in becoming a network
coordinator?
Contact Heidi October (Coordinator: Alumni
Relations) at tel 27 21 808 2948 or e-mail her
at hoctober@sun.ac.za.

Become anetwork
coordinator!
Our list of network coordinators worldwide has
expanded. These people assist the Alumni
Office to organise events in your area, give
feedback on news about alumni in specific
regions and help with the updating of address
lists. The complete list of network coordinators
(in English and Afrikaans) is available on the
MatiesAlumni website, www.matiesalumnLnet.

NOVEMBER
fri 2November: Washington
Sun 4 November: New York
Sat 10 November: Gauteng

Contact Heidi October at tel (021) 808 2948 or via e-mail athoctober@sun.ac.za for

more information on these events.

SEPTEMBER
Satl Se tember: Don·t miss out on the biggest event on the social calendar for 2007!!
All alum~ Western Cape will be invited to celebrate their Matie status... in style with

ablack tie dinner ball at the Cape Town International Convention Centre
l

AUGUST
Thu 9 Au ust: Breakfast event for all female alumni in the Cape to celebrate Women's day

with the theme "women &wine"!

Ellena is die nuutste
Netwerkkobrdineerder. Sy
skryf dat haar vyf jaar as
Matie so ongelooflik was
dat sy haarself net nie
kon keer om weer
betrokke te raak nie. "Vir

al die Maties wat soos ek opgetrek het Gauteng
toe om die "rat race" aan te pak, sal ek baie
graag as skakel dien om bande te hervestig en
te versterk." Ellena, 'n SR'lid in 2004, was in
Minerva en later Huiskomiteelid vir Aristea. Sy
was lank by MFM 92,6 betrokke en het op die
Stellenbosse Student se redaksie gedien. Sy het
ook op die komitees van die Karnavalkomitee
(nou Jool) en die Intervarsity gedien. "My passie
vir die musiekindustrie het hard gepraat. Nadat
ek 'n ruk lank vir Karen loid gewerk het. het ek
geskuif na Electromode Musiek, waar ek tans die
produksie van CO's en OVO's behartig en ook as
die assistent van die Besturende Oirekteur optree."
Stellenbosch sal altyd my hart se punt bly.

Konlak Ellena per e'pos by ellena@i1cqlobal.com of
skakel haar by selno 082 920 1357 of by
(011) 463 0248

Suid-Afrika (Gauteng, Johannesburg):
Ellena de Jager, BA Hons
(Bedryfsielkunde)

Nuwe netwerk
koordineerder
MatiesAlumni-netwerkkoordineer
ders reel in samewerking met die
Alumni-kantoor byeenkomste, gee
nuusgebeure deur en help met die
bywerking van adreslyste. Hier is
die nuutste koordineerder. Besoek
gerus www.matiesalumnLnet vir die
volledige Iys.

Alumni events for the rest of 2007

Beste MatiesAlumni
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uit die alumnikantoor

Vanjaar is geen uitsondering
as dit kom by die talle oud
studente wat kom inloer vir
koffie, hartlike gesprekke en
om my te peper mel vrae nie!

Baie dankie hiervoor!
Dit is werklik die gedeelle
van my werk wal ek die
meeste geniet - veral die
baie vrae oor Afrikaans,
alumni se bydrae tot Visie
2012 EN aanbiedings van

~ oudstudente wat betrokke wi! raak.
~ Alumni-funksies blVk net al hoe gewilder te
~ word! Dil is amper asof daar opnuut 'n opvlamming
~ in die verhouding tussen die Universiteit en sy oud'

studente is. Hieroor is ek baie opgewonde.
~ Julie hou ons op ons tone oor die vordering wat

ons met Visie 2012 maak en jul vrae spreek van
mense wat werklik op hoogte is van ontwikkeling by
die US. Belangriker nog, dit se dat daar baie alumni
is wat wi! weet hoe om betrokke te raak!

Raak betrokke!
Onthou gerus dat jy betrokke kan raak as netwerk
koOrdineerder vir 'n spesifieke streek of deur 'n
mentor te word. Kontak my gerus vir meer inligting
hieroor of besoek www.matiesalumni.nel. Ons
verwelkom ook vir Ellena de Jager, ons nuwe
netwerkkOOrdineerder vir Johannesburg.

Ontmoet die nuwe rektor
Ons ontvang baie versoeke om die nuwe rektor te
ontmoet. Juis daarom is die res van die jaar se
aktiwiteite gepak met geleenthede vir interaksie
met prof Russel Botman. Kom ontmoet hom en kom
hoor wat sy visie vir die Universiteit is.

Oor die afgelope ses maande het ons reeds
meer as 'n duisend oudstudente ontmoet. Oit sluit in
besoeke aan Secunda, Oudtshoorn, die Overstrand
area, in die Boland en selfs tot so ver as Botswana
en die Verenigde Koninkryk.

Elke keer kom ek verfris terug Stellenbosch toe,
met nuwe idees en entoesiasme om in julie behoefles
te voorsien want dit is tog hoekom ek hier is! En die
beste van alles is, dat ons soms met mekaar verskil,
maar dat ons met passie ons verskeie standpunte
met me~aar kan deel.

Woon 'n MatiesAlumni-funksie by
Teen die einde van hierdie jaar gaan ons 'n rekord
getal alumni na geleenthede uitgenooi he!. Meer as
60% van die sowat 96 000 alumni waarvan ons wee!.
sal dan al 'n uitnodiging na een of ander geleentheid
ontvang het.

Kyk gerus na die geleenthede op die MatiesAlumni
kalender. As jy in die Wes'Kaap bly moet jy verseker
die geleentheid van die jaar bywoon: 'n formele bat
aangebied by die Kaapstad Internasionale Konferen'
siesentrum (Kiks) op 1September. Kom vier Malie
wees saam met ons... in sty!!

Groete uit Stellenbosch!
Heidi



alumni

The MatiesAlumni Network Coordinator in
Gaborone is Nnana Mmopelwa. Contact
her at 267 716 27021 or via e"mail at
nnana_m@hotmail.com.

exchange and general cooperation in
the areas of research, teaching,
supervision and support.

The Alumni Office hosted an alumni
function for SU's Botswana alumni, at
which Prof Botman was the guest
speaker.

The University of Botswana is now
SU's third institutional partner on the
continent. In 2006, the university signed

MoU's with the University of Dar es Salaam and
Makerere University. Discussions are underway
with the Universily of Namibia, the University of
Mauritius, the University of Nairobi in Kenya and
Addis Ababa University in Ethiopia for similar
agreements.

Alumni in Botswana had the opportunity to
meetlhe new rector and vice-chancellor,

Prof Russel Botman. earlier this year.
Prof Botman was in Gaborone to sign a

memorandum of understanding (MoUl with
his counterpart at the University of
Botswana. Prof Bojosi Otlhogile. to promote
collaboration between the two universities.
The MoU allows for stUdent and staff
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Is jy 'n OudMatie in Londen? MatiesAlumni se
netwerkkobrdineerder in Londen is Christine
Walters. Kontak haar by 44 77 11 096 111 of
per e-pos by chrisl0walters, ci hotmail.com.

MaliesAlumni. van so ver as Birmingham in die
Verenigde Koninkryk (VK). het vroel!r vanjaar in

die Suid-Afrika Huis by Trafalgar Square in Londen
saamgetrek om prof Russel Botman en ander alumni
in die VK te ontmoet.

Hier is hulle op hoogte gebring met die nuutste
ontwikkeling by die universiteit en het hulle hul ele
netwerke verslewig.

Een gas het die volgende te se gehad: "Dit was
verseker my lekkerste aand tot nou toe in Londen.
Die regte Suid-Afrikaanse koso wyn en pragfoto's, al
die inligllng van Malieland, verseker dat ek 'n Matie
sal bly. Dankie vir die moeile wal julie wereldwyd
doen om ons netwerke te verstewigl"

VK-Maties hou byeenkoms

« Konvokasielede
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Vir akademiese uitruiling is die Universiteit daar.
Vir kulturele uitruiling is Caledon ilia daar!
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Majuba hou reiinie in September

MAJUBA
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Majuba Manskoshuis vier van
jaar sy 40ste bestaansjaar op
Stellenbosch, Die naweek van 21
tot 23 Seplember 2007 beloof 'n
naweek gevul mel ou vriende.
herinneringe en goeie tye te
wees,

Konlak Porra Coelzee by 084 700 0978 of per e-pos by
14269376@sun.ac.za vir inligling.

Helderberg Republiekfees vier sy 50ste
bestaansjaar

Huis Marais word 60!
Huis Marais vier vanjaar sy
60sle bestaansjaar en hou
'n reOnie op die naweek van
17 en 18 Augustus 2007. Die
naweek se verrigtinge word
die Saterdagaand met 'n
formele dinee afgesluit.

Konlak Jaco 8ruwer by 082 971 3645 of per e-pos by
hm_oudhuisman@sun.ac.za vir meer inligling en 'n
inskrywingsvorm.

Women of Fire word 70

ROCK In ROll vir MINERVAI
t. ~"i ~ ... I' ~~' - .'!. \- ,.~ , ,

, \ ~ ~': ~ l: .'. ~~ \, u..',..~, J •, iJ;,....... ./--
Aile o!ld-Mlnervlaners, AlumnI en vrtendel
Herleef die era van padkafees (roadhouses), teru9gelakte
hare en die aanbreek van Rock 'n Roll!

Minerva nool almal uit na 'n vertoning van die musiekblyspel
Rock Around lh. Clock op 8 Augustus 2007 by die
Bamyard Tealer in Willowbridge. Bellville.

Kaartjies: R100 per persoon
Navrae/Besprekings: lMG@sun,ac.za, 5.1 082 200 6737
Meer inligting: http://studentsun.ac.za/minervalomb.htm

Serruria word 30!
Serruria. Dames van Deug,
vier vanjaar haar 30ste
bestaansjaar. Feesvieringe
vind Saterdag 8 September
by Serruria plaas, Kom

geniet lekker herinneringe van onvergeetlike
Matie-dae saam met vriendinne,

Vir meer linligting kontak Hiletle du Toil by 082 956
9446 of stuur 'n e-pos na 14279266@sun.ac.za.

Huis ten Hosch vier vanjaar
haar 70ste bestaansjaar, en
hierdie mvlpaal gaan gevier
word met 'n feesnaweek
van 5 tot 7Oktober 2007,

~ Die naweek se aktiwiteite
sluit in 'n skemerkelkie en

kuier in die tuin, 'n teeparty, wyntoer en reOniedinee,

Aile oud-Huis ten 80schers word versoek om Lelanie
de Roubaix by 082 8855 245 of per e-pos by
14519224@sun.ac.za te konlak.

Die Helderberg Republiekfees is

~~I! 50 ;.."",,"",,, ."i" ••,'n reOnie van 6 tot 9 September
~~ 2007.

Een van die hoogtepunle van
! 'w~~ I die naweek is die stigting van 'n

beursfonds, Ook op die spyskaarl
is 'n gholftoernooi, 'n wynproe, 'n spitbraai, en 'n
galadinee, Kom vier saam die dae van dwerggooi,
toutrek en armdruk, en van kraaistraatmyl. nagkrieket
en Die Leeu,

Kontak Dalene Swart. die organiseerder, by 082 922 4534
of per e-pos by dalene_b@mweb.co.za vir meer inligling.

Heemstede herenig op 28 Julie
Heemstede Dameskoshuis hou op
28 Julie 2007 'n bymekaarkom vir
huidige en oud-Heemies, Die tema
van die dag is 'Hats and Heelz'
en dit beloof hope pret te wees.

Kontak Jana Giliomee by 076 604 8184 of per e-pos by
14537974@sun.ac.za vir meer inligting.

BREEK WEG EN
ERVAAR DIE NATUUR!
01 - 12 September 2007 Angola Visvang
Ongerep, ongeskonde en ongeJooflik
22-27 September 2007 Lesotho, die Oak van Afrika
Katzedam, Basotho's en Sanipas
5-28 September 2007 Kaokoland. Namibie
Woestyn olifante, feetjiesirkels en natuurskoon
21-27 Oktober 2007 Luderitz - Walvisbaai
Oudste woestyn, hoogste duine ... 'n moet
12-24 November 2007 Luiwa Plain, Zambie
Wildebeeste, groot riviere en natuur prag
01-06 Oesember 2007 Baviaanskloof
'n PJanteryk. diep kJowe en hoe berge
VIR MEER INLIGTING KONT,I,K: JurQens SChoeman by leino
(021) 912 4090 of per e-pos by jurgens@thejournev.co.za

Sonop hou volgende jaar reunie
Sonop, wat al verskeie
name gehad heL is 80 jaar
gelede gebou en beplan 'n
reOnie vir 2008,

'n Datum is nog nie vasge
maak nie, maar Sonoppers
word gevra om Jana Marais

by 084 400 5659 of per e-pos by
14590972@sun.ac.za te kontak.

Minerva word 50 in 2008

BTK hou reunie in 2008
Die Berg- en Toerklub (BTK) is in 1928 gestig en vier aanslaande jaar sy 80ste
bestaansjaar. Om hiermee saam te val, word 'n reOnie van aile oud-BTKners
tydens die Paasnaweek, 21-24 Maart 2008, beplan, Dil word weer op Kunje in die
suidelike Cederberg gehou, waar die vorige reOnie vyf jaar gelede ook plaas
gevind he!. Oil is toe deur bykans 300 mense bygewoon en die organiseerders.
onder leiding van prof Jurgens Hendriks. hoop dat net soveel geesdriftiges weer
na Kunje sal opruk.

Aile belangstellendes word versoek om hul naam, adres en kontakbesonderhede te stuur aan Maretha
Steinmann, Jonkershoekweg 56, Stellenbosch 7600; of na dietersteinmann@sun.ac.za. of skakel
021 886 6043.

Minerva vier volgende jaar haar 50ste
bestaansjaar. Daar word tydens die
September-vakansie 'n groot reOnie
gehou, alhoewel die spesifieke datum
nog nie bepaal is nie,

Vir meer inligting kontak Lise-Marie Greeff-Villet by 082
200 6737 of Img@sun.ac.za. Minervianers kan ook die
webtuiste by http://student.sun.ac.za/minerva/omb,htm
besoek om met gebeure en nuusbrokkies op dalum te bly.
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DIe prys bestaan uIt 'n OOlle medalje en
$5CJ OOO-JIr¥SJ8Id.

~r()58S - nproses om oortoI
"",nitrite en fosfate ult afvalwater te verwyder

dra dr Barnard se naam.

die maatskappy Black &Veakh Corporation In
1CIIl$8S CIty. Mlssoun, In die ¥SA.

Ole prys IS un hom toegeken vir sy deur
lII)08WllIldll navorslnqsbydraes en praktlese
__RQS VIR b/otelJllolOQle In die behande
~ van afvalwater.

DIe AthaIie Rtd1ardson Irvine Clarke PrIze
WCJI1l,jaarIlks _ IndIvldue toeqeken WIt up die
Q8IlIed YlIl~ en teonotoole oar water

n uin di

Prof Andre Nel. 'n oud
Matie verbonde aan die
California NanoSystems
Institute (CNSI), 'n
navorsingsentrum van
die Universiteit van
Kalifornie, Los Angeles
(UCLA), het onlangs die
hoof geword van 'n nuut
gestigte afdeling vir

nanomedisyne by die CNSI en die UCLA Mediese
Skool. Dit is die eerste nanomedisyne-afdeling in die

VSA.

Oudmatie lei nanomedisyne
eenheid in die VSA

In nanomedisyne word nanotegnologiese
operasies in die menslike liggaam uitgevoer am
siektes en beserings te behandel. Nanotegnologie
verwys na tegnieke wat op 'n vlak van een miljardste
van 'n meter uitgevoer word. Hierdie wetenskap
word allerwee beskou as die nuwe industriele revo
lusie en gOlan, volgens Andre, 'n groat impiJk op die
biologiese wetenskappe en medisyne he.

Die primere doel van die afdeling is am dokters

in die beginsels en die toepassing van nanowetenskap
en -tegnologie in die medisyne op te lei. Die afdeling
wil op die lang termyn nuwe paradigmas vir die
diagnosering en behandeling van siektes vestig wat
tans nie met bestaande tegnologie moontlik is nie.

Andre het sy MB, ChB in 1975 en 'n Doktoraat in
Medisyne in 19B7 by Maties verwerf.

Hy staan oak aan die hoof van 'n interdissiplinere
hoofkampusprogram by die Universiteit van Kalifornie
wat vir die veilige implementering van nanotegnolo
gie in die staat van Kalifornia verantwoordelik is.

Andre is getroud met Margaret Gardiner.

Besoek www.correne.co.za vir meer inligting
oor Correne se ervaring.

reg wees, maar as die kop skort dan
beteken dit niks." Onder meer moes sy
temperature van tussen -20°C en -50°C
trotseer en ook vreesaanjaende ysstorms
en sterk winde kon weerstaan.

Die 1200km oor die soms gevaarlike
terrein was nie maklik nie - buiten die
temperature, die swaar slee met haar kos
en ysskeure van sowat 200m diep moes sy
en haar span, Denise Martin (40) van
Kanada en Beth Cheesebourgh (32) van
Londen, hulself teen vriesbrand beskerm.

"Antarktika is asemrowend - die
oneindige horison, die spierwit ys om jou
wat vir myle net aaneen strek."

Correne se sy kon dit nie gedoen het
nie as dit nie was vir die ondersteuning
van haar man, familie en bo alles - "die
Hand van God".

"Jy is nie aileen daar nie. Hy is altyd
met jou. Antarktika behoort aan Hom en
jy is Sy gas. Dis 'n reis hier binne in jouself
wat elkeen moet ervaar."

Met ysere deursettingsvermoe, passie
en 'n onwrikbare geloof, het 'n Matie

Alumnus, Correne Erasmus-Coetzer, haar
weg tot in die rekordboeke gebaan deur
die eerste Suid-Afrikaanse vrou te word
om van die kus van Antarktika tot by die
Suidpool te ski.

"Ek was nog altyd met Antarktika ge
fassineer - die ruimte, die ongereptheid en
om te weet jy is weg van alles. Dis net jy."

"Ek het eendag in my studeerkamer
Die Droomgewer sit en lees. Dis die ver
haal van 'n seun wie se drome deur 'n
veertjie gesimboliseer word, maar na 'n
klomp jare besef hy dis al wat hy ooit gehad
het - net die veertjie en van sy drome het
niks gekom nie. Ek het in die gang uit
geloop en daar Ie 'n veer. Ek het yskoud
geword en besef - ek moet besluit wat
gaan ek met my veer maak. Gaan ek dit
op 'n vensterbank sit en daarna kyk of
gaan ek die droom agter dit najaag?"

Die soektog vir borge is begin en ook
intensiewe geestelike en fisieke voor
bereiding het gevolg. "Jou liggaam kan

Avonturier-Corre
Erasmus·Coetzer.c
haar ;s Denis
Beth Chee

Oudmatie
ski tot in die
rekordboeke
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sport

Die Steinhoff Maties-hokkieklub het die

afgelope semester bewys dat hulle

bevoeg is om 'n Wereldbeker-hokkietoer

nooi hier aan te bied.

Oor Desember en Januarie het die klub

op Coetzenburg 'n hokkietoetsreeks ge

hUlsves waar Suid-Afrika en vyf internasio

nale spanne teen mekaar meegeding het.

Plaaslike hokkieliefhebbers kon Duits

land, Nederland, Groot-Brittanje, lerland

en Kanada se vrouespanne in aksie sien.

Vol gens Jenny King, afrigter van Suid

Afrika se vrouehokkiespan, was die reeks

'n groot sukses en het dit hokkie van uit

staande gehalte opgelewer.

"Ek glo die ontwikkeling van hokkie in

die Boland het 'n groot hupstoot gekry

met die reeks. Dit is nie 'n sport wat baie

televisieblootstelling kry nie, en om

spanne soos Duitsland en Nederland (wat

tans die wereldkampioen is) op jou

agterstoep in aksie te sien, sal beslis

enige hokkiespeler se belangstelling aan

wakker," se King. "Kinders kan nie daarna

streef om fenomenale hokkiespelers te

word as hulle nie weet hoe fenomenale

hokkiespelers Iyk nie."

Die kersie op die koek is dat ill die

spanne wat hier was, aangedui het dat

hulle weer wil kom. Behalwe vir die toetse

waarin hulle gespeel het, het hulle ook hul

oefenkampe hier gehou, danksy Maties se

uitstekende fasiliteite.

"Ek dink noudat die woord versprei

het, gaan die Maties se hokkiefasiliteite

net 'n groter en groter aantrekkingskrag

vir internasionale spanne word," se King.

Duitsland en Groot-Brittanje het reeds

bevestig dat hulle weer in November kom

besoek afle.

Die bykomende dienste wat die Univer

siteit Stellenbosch se Sportprestasie-sentrum

aan die spanne bied, dra by tot die wereld

klaspakket wat hier aangebied word.

Verder gaan die hokkieklub van krag

tot krag: hul man- en vrouespanne voer

tans die botoon in die WP Superliga. Nie

minder nie as elf Maties is ook weer opge

neem in die Suid-Afrikaanse vrouespan

wat in Junie na lerland getoer het.

Foto links.
Shelley Russel
(Foro: Jackie Wiese)

Die meeste van

Maties se sportklubs

het uitstekend presteer die

afgelope semester. Die

volgende kan op die Maties

se Iys van sporthoogte-punte

ingesluit word:

deur Marl; van Wyngaard

Die Maties-alleliekklub, in samewerking met
Boland Alletiek, het die Yellow Pages Ultimate
Athletics V-byeenkoms in Maart vanjaar op
Coetzenburg gehuisves. Die byeenkoms het
meer as 10 000 toeskouers gelok, wat be loon
is deur verskeie rekords te sien spat. Van die
wereld en Suid-Afrika se beste allete was hier
in aksie, met heelwat Maties wat puik presteer
het. Die Maties Robert Oosthuizen (goud in die
spiesgooi), Janus Robberts (goud in die gewig
stool), Ross Jordaan (brons in die gewigstoot),
Keenan Watson (brons in die verspring), Tihanna
Vorster (brons in die 400 m) en Dicardo Jacobs
(silwer in die 3000 m-hindernis) het almal
medaljes verower.

Die Maties-judokas het weer eens die Univer
siteit Stellenbosch se naam hoog gehou en vir
die sesde agtereenvolgende keer die Nasionale
Studente-kampioenskappe gewen. Die Maties
het altesaam 'n kwart (15) van ill die medaljes
ingepalm. Die Matie Jurgie van lyl het ook in
April vanjaar, met sy eerste deelname as
senior judoka in die Suid-Afrikaanse span,
twee goue medaljes by die Afrika Sone VI
toernooi in Botswana gewen.

The newly established Maties/Helderberg Club for Athletes

with a Disability is performing extremely well. Sixteen of their

athletes represented Western Province at the National

Disabled Championships held in Germiston in April. The

Maties athletes earned a total of 37 medals amongst them,

while breaking numerous records. The Maties swimmers

Elizabeth von Wechmar and Gina Lourens also performed

superbly in the disability events at the National Swimming

Championships and brought home three medals.

Photo left: Fanie van der Merwe
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"It is a new experience for us to be

league champions. To get to the top was

a process that took time and hard work,

but it finally paid off," says Warren. "The

structure that was laid down by the Maties

Cricket Club, as well as the input of coaches

Omar Henry and Adrian Holdstock and

Steinhoff's financial support, all contribut

ed to our success."

According to Warren, the commitment

of the players was also great. "Everyone

gave it their all. The players sacrificed a

lot to be at every game, even through

holidays and exams."

To the question what their expectations

are for the Club Championships, Warren

said: "The competition is going to be tough.

We are an inexperienced side, but luckily

we have a very experienced coaching side."

Head coach, Omar Henry, is also proud

of the team and says that they can feel

satisfied with their performance. "The

players passed numerous tests through

out the season, since the team had to

make many changes due to injuries and

provincial commitments. The fact that

they still maintained their winning

momentum says a lot about the depth of

the club and the commitment of the

remaining players," says Omar.

"However, there is still room for improve

ment. There is enough potential in the

team, but they will have to work very hard

if they want to achieve success at the Club

Championships. "

The Maties cricket team will undertake

a tour to Oudtshoorn during the winter

holidays, where they will play against

South Western Districts (SWD) as prepara

tion for the National Club Championships.

The Maties Underwater Hockey Club has rewritten
the history books twice: In December, and again in
March, they won the National Underwater Hockey
Club Championships. Six Maties - Brent Borstlap, Dirk
Tromp, Russel Millen, Kannas Wied, Piet Joubert and
Anton de Kock - were selected for the South African
men's team, while three Maties - Amy Lansdell,
Huibrie Janse van Rensburg and Danicke Benade 
were selected for the SA women's squad.

Die lietsryers van die universiteit het ook weer eens
hul staal gewys in die uitdagende Giro de Capo
fietstoer waaraan van die wereld se voorste fiets
ryers deelgeneem het. Arno Viljoen (38stel en Erik
Kleinhans (55stel het die uitmergelende toer van
ses dae suksesvol voltooi. Tydens die jaarlikse Cape
Epic-berglietstoer het diesellde twee ryers van die
GT EduLoan Maties-fietsryklub saamgespan en
algeheel16de geeindig uit die 936 jaers wat die toer
voltooi het.

/I we are thrilled! There are only two

players in our team that have

won the league before."

This was the reaction of Maties's cricket

captain, Warren Hayward, after the Steinhoff

Maties cricket team was crowned champions

of the Boland Premier League. Maties

performed extremely well this year and

managed to come out on top in a highly

competitive league.

With their victory, Maties ensured that

the Boland Premier League Trophy now

takes pride of place in the display cabinet

at Coetzenburg. Maties will also represent

Boland in the National Club Championships

in September.

Maties best
in ala d

Foro bo:
GioAplon
Foro links:
Louw Schabort
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Die FNB Maties-rugbyspan sal later vanjaar

vir die elIde agtereenvolgende keer die
WP by die Nasionale Klubrugbykampioenskap
verteenwoordig.

Sedert die herlewing van dil! toernooi in
1997 is die Maties die enigste klub wat nog

elke jaar kon kwaliliseer. Verlede jaar kon die
Maties slegs die Plaat-aldeling wen.

Die Maties het die 2007-rugbyseisoen
uitstekend algeskop en die eerste ronde van

- die WP Super A-liga gewen. Oor die afgelope
elf jaar was daar nog geen span wat die
Maties in die eerste ronde kon onttroon nie.

Maties is ook die verdedigende Super A

liga-kampioene nadat hulle verlede jaar, soos
in 2005, as die algehele wenners van die Iiga

0... bekroon is.
Die jaar het reeds in Januarie op 'no hoogtepunt begin vir die Maties-rugbyklub 

wat deur Steinhoff International, FNB en
Sanlam ondersteun word - toe die
Wereldbeker-raakrugbytoernooi op

Coetzenburg aangebied is.
Dit was die eerste keer in die geskiedenis

wat die toernooi in Suid-Afrika gespeel is, en
Coetzenburg se velde was die ideale plek vir
die internasionale aangeleentheid.
Toeskouers is op opwindende raakrugby deur
die wereld se beste spanne, soos Australie
(die uiteindelike kampioenel, Nieu-Seeland,...c Engeland en Frankryk, getrakteer.

Daarna het die Maties se reeks
Intervarsity-kragmetings begin. Hoewel die:::::s Maties aanvanklik met 32-35 deur die Kovsies
in Bloemfontein geklop is, het hulle met
skitterende oorwinnings oor die Pukke en
Tukkies vergoed. Maties het Pukke met 38-37
geklop in 'n briljante wedstryd in die Danie
Craven-stadion waarin Maties die wenpunt in
die laaste sekonde van die stryd aangeteken
het. Ook die Tukkies moes lelik op hul neuse
kyk in Stellenbosch, met Maties wat hulle
oortuigend met 50-27 verslaan het.

Die laaste Intervarsity, wat ook as 'n
WP-Iigawedstryd gedien het. was teen aarts
vyande Ikeys. Maties het almal verras en die
gevaarlike Ikey-span met 36-23 op Nuweland
geklop.

r
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Hierdie skenkings bevorder uitnemendheid aan die Univer
siteit en sluit in beurse, skenkings vir gemeenskapinteraksie
projekte en verskeie ander projekte by die Universiteit.

In hierdie eerste uitgawe skop ons at met 'n artikel oor die ruim
skenking van die PSG Groep en sy voorsitter, mnr Jannie Mouton.

Vir meer inligting oor die Stigting se aktiwiteite, besoek
gerus die webblad by www.sun.ac.za/stigting ot sien
www.matiesalumni.net vir skakels na hoe om skenkings aan die

US te maak.

Reeds vir 50 jaar lank stuur die Universiteit Matieland gratis
aan oudstudente om hulle ingelig te hou oor US-nuusgebeure
en die doen en late van alumni. 'n Betekenisvolle groep alumni
is ook tinansiiHe ondersteuners.

Om aile oudstudente ingelig te hou oor alumni se skenkings
en hoe dit by die Universiteit aangewend word, spog Matie/and
van nou at met 'n bladsy wat net atgestem is op aktiwiteite van
die Stellenbosch Stigting - die Universiteit se atdeling wat
filantropiese skenkings tasiliteer.

NUWE BEURSLENINGSFONDSE:
EERSTE MATIES BAAT IN 2008

stellenbosch

stellenbosch

By die bekendslellinqs
qeleenlheid van die Jannie

Moulon en PSG Groep
Beursleninqsfondse was

(aqler) mnre Bernardi van der
Linde en Jan Moulon van die
PSG Groep: me Annamia van

den Heever, Direkteur van die
Siellenbosch Stiqtinq: mnr

Garelh Cornelissen.
Koordineerder: Korporatiewe

Fondsinsamelinq en mnr
Sidney van Heerden.

Koordineerder: Skenkinqs
(lndividue) van die

Stellenbosch Stiqtinq, Voor is
prof Walter Claassen,

Viserektor: Navorsinq: mnr
Chris Olto, Besturende

Direkteur van die PSG Groep:
mnr Jannie Mouton. Voositter

van die PSG Groep en prof
Russel Botman. Rektor en

Visekanse/ier.
(Foto: Hennie Rudman (SSFD))

Illl \1) \1 111\

Die grootste skenkings
wat nog vir beurse
aan die Universiteit
gemaak is, is onlangs
aangekondig_ Die
Jannie Mouton en
PSG Groep Beurs
leningsfondse met 'n
waarde van sowat
R6 miljoen is moontlik
gemaak deur die PSG
Groep en mnr Jannie

Mouton lin sy persoonlike hoedanigheid)
wat elk 100 000 PSG-aandele aan die US
geskenk het.

Die eerste groep Maties kan al in 2008 by hierdie
ruim skenking baat
Die opbrengs op hierdie ruim skenkings gaan

reeds teen die einde van die jaar sowat R200 000
lewer wat in die vorm van lenings of beurse aan
behoeftige en begaafde studente aangewend sal word.

Die rede vir die ruim skenking, het mnr Mouton
gese, Ie daarin dat die bevordering van onderwys en
opleiding een van die sekerste maniere is om die
sosiale uitdagings in Suid-Afrika aan te spreek.

"Ek en die PSG Groep het spesifiek besluit om
die skenking aan die Universiteit Stellenbosch te
maak omdat ons glo dat die nuwe Rektor, prof
Russel Botman, die wil en vermoens het om die US
met sukses vorentoe te neem en ons sal onverpoos
voortgaan om die Universiteit te ondersteun,"

Mnr Mouton het ook ander besighede en
korporatiewe rolspelers uitgedaag om soortgelyke
skenkings aan die US te maak. "Skenkings in die
vorm van beurse is 'n verantwoordelike manier om
in studente se toekoms te bele en daarom wit ek
ander besighede en korporatiewe Suid-Afrika uitdaag
om ook in die US te bele."

Skenkings soos die van Jannie Mouton en die
PSG Groep is ook 'n belegging in die toekoms van
Suid-Afrika. Volgens mnr Sidney van Heerden (Koor
dineerder: Skenkings: Inidividue) van die Stellen-

bosch Stigting en fasiliteerder van die betrokke
skenking aan die Universiteit. dra skenkings in die
vorm van beurse by tot die welvaart van aile
bevolkingsgroepe in Suid-Afrika. "Daar is waarlik 'n
groot getal studente wat intellektueel die vermoe
het om 'n groot bydrae tot die land te maak, maar
gegewe Suid-Afrika se geskiedenis het nie almal
dieselfde finansiele vermoens nie. Skenkings in die
vorm van beurse verseker dat die US op 'n groter
skaal in die lewens van hierdie studente kan bele."

"Hierdie spesifieke beursleningsfondse," se
mnr Arrie Hanekom, Hoof: Afdeling Beurse en Lenings
aan die US, "hou ook 'n spesiale aansporing in vir
beurshouers aangesien die PSG Groep ook onderneem
het om volgens hul diskresie van die beurshouers na
afloop van hul studie in diens te neem wat beteken
dat hulle terugbetalings sal kan vryspring,"

Volgens mnr Hanekom is daar nog heelwat soort
gelyke skenkings nodig as die US sy transformasie
doelwitte wat betref die ondersteuning van voorheen
benadeelde studente wil haal. "Ons benodig tans
sowat R44 miljoen per jaar, Via die National Student
Financial Aid Scheme of South Africa, oftewel NSFAS,
dra die regering R12 miljoen by en die Universiteit
gee self ook R12 miljoen. Om die res van die beurs
mandjie vol te maak, benodig ons nog heelwat
beurse," het hy gese.

"Ten spyte van die tekort wat daar nog is:' voeg
hy by, "bly dit 'n hoogtepunt van my werk om 'n
student in te roep met die nuus dat hy of sy rustig
kan slaap, want daar het 'n beurs ingekoml"

Besighede kan hul Swart Ekonomiese Bemagtiging
status verhoog deur skenkings te maak vir beurse of
stipendiums aan swart Suid-Afrikaners. 'n Allesomvat
tende beurs by die Universiteit (wat insluit klasgeld,
akkommodasie, boeke, ens.) beloop sowat R50 000
per jaar,

First students to benefit from
bursary loans in 2008: Tile Ilist group
of students to benefit from the largest ever
donations to the University to date will do so in
2008. The Janllle Mouton and PSG Group Bursary
Loan Funds have a value R6 million and arc tile
result of the PSG Group and Mr Janille Mouton,
its Chairperson, donatlllg 100 000 shares each
IONards establishlilg the funds.
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Os JJ (Koos) Badenhorst van Altena Strand (87). Oud
inwoner van Wilgenhof. Verwerf sy BA in 1941. Dien as
predikant van gemeenstes in Uitenhage, Klipplaat. Hope
town, Rondevleihoogte, Adelaide en NGSK Adelaide
Bedford.

Mnr HJ (Hein) Basson van Bellville (87). Verwerf sy BA
in 1945.

Dr BE (Ben) Eisenberg van Groenkloof (73). Oudinwoner
van Huis Visser. Verwerf sy BSc landbou in 1954, MSc
landbou in 1957 en sy PhD landbou in 1967.

Mev MJ (Miems) Botha (n~ Anthonissen) van Stellen
bosch (91). Oudstudent van die Universiteit. Was veral
bekend vir die SAUK-radiopraatjie "Nuusbrief uit londen"
wat sy lank behartig het.

Prof HS (Hermanus) Breytenbach van die Strand (78).
Verwerf sy PhD (Odont) in 1974, MSc (land) in 1980 en
Oed in 1989.

Mev BE (Beryl) Bruwer (nee Lamprecht) van Bellville
(86) . Oudinwoner van Huis ten Bosch. Verwerf haar BEd
in Huishoudkunde in 1943.

Mnr DJJ (Daan) Conradie van Pretoria. (79) Oudinwoner
van Wilgenhof. Verwerf sy BSc Ing in 1950.

Mnr JH (Johan) Cornelissen van Pretoria-Noord (61).
Verwerf sy 00 in lO in 1967

Mnr AM (Mike) de Villiers van lynnwood (92). Oudinwoner
van Dagbreek. Verwerf sy BSc in Bosbou in 1935,

Prof JJ (Jan) de Villiers van Stellenbosch (84). Oud'
inwoner van Wilgenhof. Verwerf sy BA (MW) in 1945; MA
(MW) in 1948 en sy DPhil in 1956. Oud-personeellid by die
Departement Maatskaplike Werk.

Mnr PJK (Piet) de Wet van Somerset'Wes (80). Oud'
inwoner van Wilgenhof. Verwerf sy BComm in 1946.

Mev JM (Jennifer) du Preez (nee Burger) van North,
cliff (57). Oudinwoner van Heemstede en Huis de Villiers.
Verwerf haar BA in 1969 en haar SOD in 1970. Sy was 'n
onderwyser aan die Hoerskool 8randwag in Benoni.

Mev JF (Frieda) Duckitt (nee de Jongh ) van Yzer'
fontein (72). Oudinwoner van Huis de Villiers. Verwerf
haar HPOD in 1955.

Mev OM (Daphne) Fulcher (nee Kuboni) van lightwater,
Engeland (67). Verwerf haar BA in 1991.

Mev MV (Marie) Geyser (nee De Jager) van Waterval'
Boven (83). Oudinwoner van Harmonie. Verwerf 'n
Diploma in Huishoudkunde in 1942.

Ds HA (Bert) Heyns van langverwag, Stellenbosch (84).
Oudinwoner van Wilgenhof. Verwerf sy MA in 1947 en sy
BD in 1947.

Mev ElvS (Elza) Heyns (nee van Huyssteen) van
Sunnyside, Pretoria (94). Oudinwoner van Harmonie.
Verwerf haar HPOD in 1933.

Dr BJ (Burke) Hill van Australie (70). Verwerf sy BSc in
1959 en sy MSc in 1962.

Mnr WH (Hoffie) Hofmeyr van Aston Manor (85). Oud·
inwoner van Wilgenhof. Verwerf sy BSc in 1941 en sy SOD
in 1942.

Prof JP (Hans) Jansen van Hermanus (83). Oudinwoner
van Dagbreek. Verwerf sy BA in 1944; SOD in 1947 en sy
DPhii in 1951.

Mnr JJ (Johan) Jonck van Pretoria (69). Verwerf sy BA
in 1960.

Mev AR (Anna) Jordaan (nee Botha) van Kuruman (70).
Oudinwoner van Monica. Verwerf haar ODlO (SOD) in 1957.

Prof RJO (Reinhold) Joubert van linden, Johannesburg
(58). Oudinwoner van Eendrag. Verwerf sy BAdmin in
1969; Hons BAdmin in 1971 en sy MAdmin in 1972.

Os JH (Kobus) Koch van Durbanville (68). Oudinwoner
van Majuba. Verwerf sy BA in 1960: Hons BA in 1963: BTh
in 1967 en sy lis Teolln 1968.

Mnr APR (Andre) Kellerman van Stellenbosch (64).

Oudinwoner van Dagbreek, Verwerf sy BA in 1963, Hons
BA in 1965 en sy MA in 1968. Hy was 'n oud'personeellid
van die Departement Sosiologie.

Mnr GHJ (Gerritl Kruger van lwavelpoort (55).
Oudinwoner van Dagbreek. Verwerf sy BSc Ing in 1975.

Mev CE (Cornelia) Ie Roux (87). Was bekend as Tannie
le Roux. Kosmatrone van Sonop Koshuis van 1969 tot 1977.

Mev EM (Elsa) lategan (nee Spies) van Pretoria (60).
Oudinwoner van Sonop. Verwerf haar BSc Huishoudkunde'
graad in 1968 en werk in Pretoria by die Departement
Nasionale Opvoeding en skryf praatjies vir Vrouerubriek.

Os GS (Gerrit) louw van Melville, Pretoria (34).
Oudinwoner van Simonsberg. Verwerf sy BA in 1995;
Hons BA in 1997: BD in 1999 en sy MTh in 2002.

Mnr M(Mike) Maas van Vaalwater (77). Oudinwoner van
Dagbreek. Verwerf sy BSc in 1952. Boer op die plaas
Sterkspruit naby Vaalwater.

Mev MC (Dalene) Malherbe (nee Visser) van Pretoria
(77). Oudinwoner van Huis de Villiers. Verwerf haar BA
Maatskaplik in 1949.

Mej S(Sumll) Malherbe van Brackenfell (23). Oudinwoner
van lydia. Verwerf haar BSc in landbou in 2005. Sum!!
was 'n belowende wynmaker van Swartland Wyne.

Mev MFJ (Daleen) Meij (nee Scholtz) van Winterton
(89). Oudinwoner van Monica. Verwerf haar Dipl in Huish
in 1936.

Prof GW (Garth) Milne van Stellenbosch (58). Personeel·
lid by die Departement Elektriese en Elektroniese
Ingenieurswese en instrumenteel in die lansering van
Suid-Afrika se eerste mikro-satelliet. Sunsat ,en in die
suksesse van SunSpace, 'n afwentelmaatskappy van die
Universiteit.

Dr DC (Dirk) Neethling van lydiana-Rif, Pretoria (73).

Oudinwoner van Dagbreek. Verwerf sy BSc in 1954 sowel
as grade by ander universiteite. Sluit sy loopbaan af as
Hoof Uitvoerende Beampte van die Nasionale
Energieraad nadat hy onder meer Antarktiese ekspe
disies gelei het en op verskeie rade gedien het waaron'
der Eksom, Mossgas en SASOlli1.

Os VO (Vidius) Nel van Altena Strand (82). Was student
by die US Kweekskool van 1946 - 1949,

Mnr JDW (Johan) Olivier van Slellenbosch (53),
Oudinwoner van Simonstlerg. Verwerf sy BEcon in 1983.

Os HJ (Hannes) Otto van Geluksoord, Stellenbosch (93).
Oudinwoner van Wilgenhof. Verwerf sy BA in 1935 en sy
MA in 1939.
Prof D(Daniel) Page van StelienbOsch (93). Hy was Hoof
van die destydse Departement Openbare en Ontwikke'
Iingsbestuur (Stads- en Streeksbeplanning) aan die US.

Dr DVV (Dirk) Pienaar van Bellville (SIl. Oudinwoner van
Helderberg. Verwerf sy Mlng in 1986 en sy Hons BIng in
1979.
Mev V(Veda) Raubenheimer (nee Stephan) van River
Galde Aftree·oord. Parklands (82). Spesiale student in
lettere en Wysbegeerte (Frans)

Adv HVDM (Merwe) Scholtz van Kaapslad (53). Oud
inwoner van Eendrag. Verwerf sy BComm in 1974 en sy
ll8 in 1976. Hy was die seun van die skrywer, digter en
akademikus, prof Merwe Scholtz,
Dr CP (Phillip) Schreuder van Bellville (61). Oudinwoner
van Huis Marais. Verwerf sy BSc in 1969: Hons BSc in
1971 en sy MSc in 1975.

Mnr DJvl (David) Smit van Stellenbosch (83). Verwerf
sy BSc in landbou in 1946.

Dr E(Etienne) Smit van Wellington. Oudinwoner van
Huis Marais. Verwerf sy BSc in 1948: SOD in 1950: BEd in
1961: M[d in 1967 en sy OEd in 1985. Was oOk 'n US koor
lid van 1946-1947.

Regter FS (Frank) Smuts van Bloemfontein (85).
Oudinwoner van Wilgenhof. Verwerf sy BA in 1942. Was

Regterpresident van die Vrystaat en ook Voorsitter van
die Aigemene Balieraad van Suid·Afrika.

Mnr HJJ (Hennie) Steyn van Stellenbosch (65). Verwerf
sy BEcon in 1979.

Mev OM (Marie) Streicher (nee Uys) van Swellendam.
Verwerf Diploma in Spraak en Voordrag.

Mnr J (Jan) Tait van lynnwoodrif (30). Oudinwoner van
Eendrag. Verwerf sy 8lng. in 1998 en sy MSlng in 2000.

Mnr JJl (Jaco) Taule van Kimberley (35). Verwerf sy
BEcon in 1993 en HOD in 1996. bekende rugbyspeler wat
onder meer vir WP gespeel het.

Mnr PPA (Pieter) Theron van Nelspruit (86).
Oudinwoner van Dagbreek. Verwerf sy BSc in 1941 en sy
MSc in 1944.

Prof SJ (Susarah) Truter (97). Verwerf haar MSc (cum
lande) in 1946.

Dr A(Anzette) van der Westhuizen van Patensie (49).
Oudinwoner van Heemstede. Verwerf haar MB, ChB in
1983.

Mev Cl (lou) van Heerden (nee Meiring) van lyttellon
(76). Verwerf haar BA in 1949, BMus in 1951. ODMS, 'n
Sertifikaat in Koorleiding en haar SOD in 1950.

Dr H(Helena) van Schalkwyk van Somerset'Wes (84).
Verwerf haar BA in 1943; SOD in 1944: MA in 1973 en haar
DPhil in 1959.

Mnr H(Harm) van Tiddens van Gordonsbaai (73).
Verwerf sy 8A in 1954 en SOD (nagraads) in 1956.

Os RR (Roelof) van Wyk van Potchefstroom (81).
Oudinwoner van Dagbreek. Verwerf sy BA in 1946.

Ds AJ (Albertus) van lijl van Worcester. Oudinwoner
van Hombre. Verwerf sy BA in 1957.

Mnr AA (Abrie) van lyl van Panorama (53). Oudinwoner
van Dagbreek. Verwerf sy BA in 1975. Hy was voormalige
nuusredakteur en oud-hoof van die Tygerbergtak van
Die Burger.

Mnr FJ (Frik) van lyl van die Strand (84), Verwerf sy BA
in 1943 en sy SOD (nagraads) in 1944.

Mev JH (Babs) van lyl (nee Steenkamp) van Faerie
Glen (77). Oudinwoner van Sonop.

Mev RE (Rene) Viljoen van Stellenbosch (62). Verwerf
haar MA in Opvoedkunde in 1991 en haar SDKO in 1980.
Was ook Senior lektrise by die Fakulleit Opvoedkunde.

Mnr HA (Hennie) Warnich van Bellville (50). Oudinwoner
van Huis Visser. Verwerf sy BComm in 1978 en sy HOD in
1980.
Prof HFH (Hellmuth) Weich van Durbanville (70). Was
Oudinwoner van Dagbreek in 1954 en Huis Marais in
1955'1958. Verwerf sy BSe Ing in 1958; "lIng in 1960;
MMed in 1973 en sy MD in 1979. Was hartchirurg by die
Departement Kardiologie. Tygerberg.
Dr GM (Gillian) Whiting (Yates) van Rondebosch (73).
Verwerf haar DPhil in 1998.
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Ons moet tog
een of ander tyd

bietjie kuier ...

lets op die hart? Skryf

gerus aan my by

media@sun.ac.za of by Die

Redakteur: Matieland,

Afdeling Bemarking en

Kommunikasie, Universiteit

Stellenbosch,

Privaatsak X1, Matieland

7602. Die faksnommer is

(021) 808 3800.

W
at 'n ontnugtering toe ek die dag besef dat
dating in felheid toeneem na die confetti
gegooi is!

Nee, ek praat nie van die Iiefdesvlam wat moet
aanhou brand tussen jou en jou gelieFde na afloop

van jul troue nie. Ek praat van hoe moeilik dit is
om vriende te maak met ander paartjies! Dis

am per om weer van voor af te begin
date.

Dit het ek weer besef die dag toe
ek teruggetrek het Stellenbosch toe.

Net soos in 'n huwelik is daar die
"wittebraod". As nuwelinge op die dorp

nooi mense julie oor vir 'n braai, koffie na
kerk en vir rugbykyk op 'n Saterdag. Jy

maak 'n klompie vriende en jy dink
alles is klopdisselboom.

Maar eendag hoor jy die
ontstellende nuus en jy weet
die honeymoon is verby: die

Van Wyks en die
Smitte (julie beste

nuwe vriende) het
Sondag saamgebraai

en julie nie genooi nie...
Teen wil en dank,

soms in die diepe onder
bewussyn, besluit julie dan
dat hulle nie so maklik
van julie gaan ontslae
raak nie. 'n Mongoolse
braai? Die Fondue-potte
afsto!? 'n Sop-en-sjerrie
aand? Die Van Wyks en

Smitte is jUlie vriende en hulle
gaan nie so maklik wegkom niel

Ja, vriendskappe met ander paartjies is nie
net maanskyn en rooiwyn nie. Dis soms harde werk
om daai droompaartjie te ontmoet en mee vriende
te maak.

Hou maar dop hoe paartjies vir mekaar ogies
maak by 'n partytjie! Soms vind hulle maklik
aanklank by mekaar en word 'n eerste afspraak vin
nig gereel. (Oaar's tog, Iyk my, 'n paar ongeskrewe
goue reels, waarvan die belangrikste is dat die
afspraak nie binne hoorafstand van die gasheer en
gasvrou gemaak mag word nie.)

Ander kere moet mens die paartjie wat julie in
die oog het by meer as een braai en in die winkel
raakloop voordat 'n afspraak enigsins ter sprake

kom (partykeer help dit as jou kinders hul/onge los

skree vir 'n Spiderman-raomys in 'n oorvol winkel.

want dan kry hulle jou dalk jammer).

Party paartjies is meedoenloos met 'n fyn
beplande strategie van divide and conquer. Manlief
vat sy teiken eenkant toe en sal byvoorbeeld begin

uitvra oor die se kar se petrolverbruik (as die kar
naby is, moet jy een van die bande 'n ligte skop met
die voet gee), waar hy op skool was en natuurlik in
watter koshuis hy was (en probeer om iets goeds

oor die betrokke koshuis kwyt te raak).
Vroulief sal haar teiken oorrompel met 'n

verwysing na onder meer naels, haarstyl of skoene.
(Nee, dit werk nie vir mans om mekaar se naels te
komplimenteer nie)

En dan is die slag geslaan. Veni, Vidi, Compli,
Vici. We came, we saw, we complimented, we
conquered. Die eerste afspraak is gemaak.

Op 'n ernstiger noel.
Vir my is vriendskappe een van die kosbaarste

dinge wat daar is. Ons het almal 'n diepgewortelde
behoefte daaraan. Ons wil dit koester en uitbou. As
enkelinge en as paartjies het ons nodig om te weet
dat daar ander mense is wat vir ons omgee, wat ons
nou en dan oornooi vir koffie. Vriendskappe bevestig
ons menswees; dit dien as't ware as bewys dat ons
inpas, aanvaar word en dat ons oraait is.

Ten spyte hiervan is dit tog soms so moeilik om
by mekaar uit te kom. Hoekom se ons byvoorbeeld
so maklik vir mekaar: "Ons moet tog een of ander
tyd bietjie kuier..:' in plaas daarvan om vorendag te
kom met 'n datum, plek en tyd?

Dalk is die rede dat ons vrees vir verwerping
grater blyk te wees as ons behoefte aan vriendskap.
Maar dit dra eintlik nie water nie, want as ons dan
nou kwansuis "verwerp" word, was daar in die
eerste plek nie sprake van vriendskap nie - wat weer
veronderstel dat ons 'n paar keer verwerp moet
word voordat ons goeie vriende kan maak!

En dan is ons nog so begaan oor hoe ons huise
Iyk: dat daar nie twee koppies in jou huis is wat
dieselfde Iyk nie; jou wynglasversameling uit agt
verskillende tipe huisdansglase bestaan; jy nie 'n
koffiemasjien het wat die melk kan froth nie en jy in
die kole met 'n stok krap in plaas van met 'n fris,
Amerikaans-vervaard igde vlekvryestaal knyper.

Dalk Ie 'n deel van die antwoord daarin dat ons
goeie vriende moet wees vir ander mense - sonder
om iets terug te verwag. Oat ons nie aanvaar hoef te
word of gewild hoef te wees nie, maar dat ons dalk
meer moet IUister, meer moet uitvra en meer moet
omgee.

Miskien moet ons minder besorg wees oor hoe
ons vertoon en meer begaan wees oor wat ons vir
ander mense kan beteken. Dalk moet ons juis mense
nooi wat nie so gewild is nie. Om juis mense oor te
nooi as jou huis op sy deurmekaarste is (want
vriende aanvaar jou net soos jy is). Om mense oor te
nooi vir roereiers op raosterbrood in plaas van 'n
koninklike sesgangete.

Dalk is dft wanneer ons regtig goeie vriende
gaan begin maak.

Tot volgende keer!
Martin
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Stellenbosch Stellenbosch Stellenbosch

14 ha. Vacant (arm land - 5min. (rom Stellenbosch. Build

your dream "FARM HOUSE" surrounded by Shiraz and

Chenin Blanc vines under drip irrigation. Real country

side (eeling with large dam and mountain views, next to

very well established wine farm.

Asking Price: R6 900 000.

Contact: Ron Jones 082 853 4889

Say Hello to a Good Buy' R4 950 000 incl: transfer fees'

This spacious home on large stand with dam view offers

ample accommodation. A rented house since comple

tion, this house needs an owner to love it and improve it

and make it a home, Baby sister also available at R4

560 000 incl: transfer fees'

Contact: Chris Cilliers 0825681122.

Ruim groot woning naby die kampus en winkelsentrum.

Huidige huurinkomste van R20 000 per maand. Baie

groot ert, swembad en lapa. Met 'n Iieflike braai area en

lowergroen tuin. Voldoende parkering,

Vraprys: R3 750 000.

Skakel: Johann du Toit 082 572 5273.

Stellenbosch Stellenbosch Stellenbosch

Ongelooflike Iigging l Naby Paul Roos, Rhenish en

Bloemhof. 3 Slaapkamers, 3 badkamers, sitka mer,
eetkamer, woonkamer, onthaalarea tangs swembad,

studeerkamer, moderne kombuis en wonderlike uitsigte

op die berge. Vraprys: R2 995 000.

Skakel: Anita Marais 0828534135.

Stellenbosch

Splinternuut' Moderne dorphuis, prag uitsigte. Dubbele

leef area, 3 slaapkamers en 2 badkamers.
Net reg vir intrek l

Vraprys: R1 150000.

Skakel: Marlene Robson 072 148 7206.

Stellenboch

Aanbiedinge: R 2 200 OOOKom besigtig hierdie eien

dom in gewilde area slapa(stand van skole en

Universileit van Slellenbosch l Hope potensiaal vir

verdere ontwikkeling sowel as goedgekeurde planne vir

tweede woning mel verhuringspolensiaal: Vraprys: R2

450 000. Skakel: Marelise Visagie 072 776 2645.

Stellenbosch

Oudehoek (CHURCH STRI) 2 bdrm 74m2 R1 700000

Slave Collage(HISTORICAL) 2 bdrm 40m 2 R1 795000

Adam Tas (AFFORDABLE!) Bachelor 33m2 R 450000

51m 2 R1 750000

41m 2 R 985000

74m2 R 985000

73m2 R 985 000

50m 2 R 795 000

47m 2 R1 300000

45m 2 R1 095000

Twee Pieke (SECURE!) 2 bdrm

Dennehof (CAMPUS') 1 bdrm

MacHof (CAMPUS') 2 bdrm

Akkerhof (FURNISHEDl) 2 bdrm

Parkview (CAMPUS') 2 bdrm

La Dauphine (CAMPUS!) 1 Bdrm

Nouveau (SPACIOUS!) 4 bdrm

Offers from: R2 995 000. A modern home with style &

quality, newly renovated to perfection with travertine &

granite finishes in 2 beautiful bathrooms & kitchen, new

pool & manicured garden completes the picture, owners

are relocating, so claim this blue chip investment as

yours today Asking Price: R3 100 000.

Contact: Christine Bowles 082 417 2506.

Pragtige woonstel in die kern van Stellenbosch.

Lugversorging en ruim balkon. In 'n sekuriteitskompleks

met kelder parkering.

Vraprys: R1 860000.

Skakel: Magteld Du Toit 072 5838183.

lSI mortqaqesa
••• , .. ftflU.....

Old Mutual Building 40 Bird Street
h

5tallenbmilfh. Tel. (021) 809 2760 st~lIenbosch @sirwinelands.co.za
www.sotlebysrealty.co.za·wvJw.sothebysrealty.com

Each Office is Independently Owned and Operated



by Stellenbosch

Die droom word vervul

138 onmisbare geleenthede ... 85 alreeds opgeraap ...
meer as die helfte van die gesogte wonings in Fase 3 is
reeds in die hande van tevrede kopers.
Die uurglas loo,p leeg! Hier is die unieke geleentheid
om jou aftrede na 'n onherhaalbare voo~reg t~gemoe~ te
hardloop: 'n tuiste omvou tussen die skllderagtlge
Stel,lenboschberge, getooi tussen historiese, lowerry~e

groen lanings! Voltooi die volmaakte beeld met dIe
wesenlike eienskappe van la Clemence, nl.

• 'n Uitsonderlike ligging
• Eie titel
• Omvattende sekuriteitsbeheer
• Moderne gesondheidsorg
• Stylvolle afwerkings
• 'n Doelontwerpte klubhuis ...

'n Beeld van die verloop

Die indrukwekkende ingangstruktuur 10k onwillekeurig
elke verbyganger se oe. Die fynbeplande toegang
vertel sonder woorde dat hierdie aftreege'leentheid van
weldeurdagte beplanning en kwaliteit getuig.

Konstruksie van die huise:

Die wonings van fases 1 en 2 neem met rasse
skrede vorm aan. 73 opgewonde eienaars sal
voor 10 Desember 2007 hul stylvolle wonings kan I

oopsluit, die prag van die b.in,:en~huise keus~s

geniet, terwyl hulle hul verlustlg In dIe ultleef van n
reeds gevestigde privaattuin!

"n KLUBHUIS wat gul uitnooi!

Die la Clemence-droom het gestalte aangeneem
met die aankoop van die grond vanaf mnr. Basil
Lloyd Williams. Hoe spesiaal was die besluitne
ming om uiteindelik aan hierdie welbekende
familie-onderneming die taak op te dra om hul
eertydse pragwoning te omskep in 'n baie beson
dere klubhuis!

"Met sagte oe?"

La Clemence - "om ~et sagte oe te kyk" - gee op
vele gebiede uitvoering juis hieraan! Onlangs is
uitgereik deur 'n spesiale gholfdag ten bate v~n

die Weber Gedenk Primere Skool te loods. Ole
opbrengs het gedien om hierdie skool (in
Jamestown) in staat te stel om na 45 jaar hul
skoolsaal te voltooi.

Word deel van hierdie gesogte la C/emence
ontwikkeling ... Fase 3 wink u nader, Fase 4
volg eersdaags!


